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دکتر سقائیان نژاد مطرح کرد

ایجاد درآمد پایدار و تقویت 
سرمایه گذاری اولویت شهرداری قم

رئیس پدافند غیرعامل:

عربستان درصدد تهدید سایبری علیه ماست

اختلافات را به گونه ای بازتاب ندهید که نورافکن رقبا روشن شود

هشدار تابش به اصلاح طلبان

یک چهره سیاسی اصولگرا می گوید: اگر قرار باشد در محافل مذهبی و حسینی موضوعات سیاسی را با بداخلاقی های امروز 
همچون توهین و دروغ و افترا و... مطرح کنیم قداست آن از بین می رود.

محسن غرویان با تاکید بر عدم استفاده سیاسی از تریبون های مذهبی در ایام محرم گفت: سیاست موضوعی نسبی است 
از همین رو سلیقه ها نیز متعدد و نسبی است. اگر ما بخواهیم محافل حسینی را با سیاست های روز جامعه مخلوط کنیم شعائر 
حسینی نیز گروهی و نسبی و سلیقه ای خواهد شد و اثرات منفی برجای خواهد گذاشت؛ بنابراین  به شکل کلی می توان به 

مسائل روز اشاره ای کرد اما اگر قرار باشد مسائل سیاسی گروه ها و احزاب مطرح شود ...

ماه عسل پاستور-بهارستان به پایان می رسد؟

میانجی گری ۳+۳ 
در اولین پرونده

 استیضاح

انتقاد غرویان از بداخلاقی های سیاسی در عزاداری حسینی

مداحی ها را 
سیاسی  نکنیم

شهردار قم گفت: با توجه به نیازها و کمبودهای شهر 
قم، برای رفع مشکلات و توسعه امکانات شهری تقویت 
بسترهای سرمایه گذاری و ایجاد درآمدهای پایدار در اولویت 

نخست شهرداری است.
دکتر سقائیان نژاد در دویستمین جلسه رسمی و علنی 
شورای شهر قم، با اشاره به نیازمندی ها و امکانات موجود 
شهر قم اظهار کرد: با توجه به محدودیت منابع و امکانات 

شهرداری باید با تکیه بر توان بخش خصوصی بخشی از 
کمبودهای شهری را برطرف کنیم. وی با تاکید بر اینکه 
اصلی  اولویت های  جزو  سرمایه گذاری  بسترهای  تقویت 
شهرداری قم است، افزود: طی یك سال اخیر شاهد افزایش 
اقبال بخش خصوصی به سرمایه گذاری در شهر قم بوده ایم 
و این امر به دلیل تهیه بسته های حمایتی و رویکرد همکاری 

مدیریت شهری بوده است...
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روزنامه صبح ایران
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه حرکت تکاملی در نیروی انتظامی 

مشهود است، گفت: اقتدار نیروهای نظامی امری ضروری است.
دکتر علی لاریجانی صبح دیروز در جلسه مشترک شورای اداری استان و 
فرماندهان و مدیران فرماندهی انتظامی استان قم با اشاره به اینکه در طول تاریخ 
کمترین حادثه ای مثل حادثه عاشورا اثرگذار بوده است، اظهار داشت: جنگ های 
زیادی درجهان رخ داده که در زندگی متعارف انسان ها به عنوان واقعه تاریخی از 
آن یاد می شود. رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه جنگ های تاریخی، 
انقلاب درونی در انسان ها ایجاد نمی کنند، افزود: حادثه عاشورا انقلابی درونی 

در انسان ها و بشریت ایجاد می کند و تنها مختص شیعه نیست، عاشورا 
انقلابی درونی است برای کسانی که به آن نزدیک می شوند. وی با اشاره 

به اینکه واقعه عاشورا حادثه ای عمیق و تحول آفرین است، 
تصریح کرد: شکستن حریم ولایت نابودی دشمنان 

را به همراه دارد و امروز هم باید حریم اهل بیت 
)ع( و ولایت را نگه داشت؛ کمال انسان ها نیز 

بعد دیگری از پاسداشت ولی الله است و واقعه 
عاشورا بصیرت برای انسان ها به همراه دارد...

دکترلاریجانی در جلسه مشترک شورای اداری و انتظامی استان قم:

اقتدار نیروهای نظامی و انتظامی امری ضروری است
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اصلاح طلبان دست به رفتار انتحاری نمی زنند
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»نقل    قول« هایی از ناکجاآباد، محور هجمه دلواپسان به ظریف

حاشیه سازی 
پایداری ها برای 
دستگاه دیپلماسی

محمدجواد ظریف و نمایندگان دلواپس مجلس، نام هایی که 
کنار هم قرار گرفتنشان، همیشه ولوله ای در صحن، جلسات 
کمیسیون و حتی بیرون از ساختمان هرمی شکل بهارستان 
برپا کرده است. خصوصا آنجا که دلواپسان در قامت روایت 
کنندگانی در آمده اند که در نهایت هم مشخص شده یا نقل 
قول های بیان شده از زبان ظریف یا دیگر مسئولان مذاکره 
کننده نادرست بوده یا اظهارنظرها تغییر یافته و تقطیع شده 
اند، به نحوی که هربار ظریف خندان دولت تا مرز عصبانیت 
هم پیش رفته است. هر چند در مجلس دهم، قد و قواره اهالی 
پایداری و دلواپس آب رفته و تعداد اندکی فرصت حضور در 
این دوره مجلس را کسب کرده اند اما این کم شدن اعضای 
تیم دلواپس از شدت حاشیه آفرینی برای وزیر امور خارجه 
کم نکرده است. حتی وقتی که علی لاریجانی در قامت رئیس 
مجلس در حمایت از مذاکرات و شخص ظریف سخن گفت 
که »انصافا آقای ظریف و همکارانش سخت زحمت کشیدند 
و من شخصا می دیدم که چقدر تلاش می کنند که حقوق 
کشورمان را بگیرند. کار سختی بود که یک کشور در مقابل 

چند کشور بودند و مذاکرات هم طولانی بود.«...

استیضاح علی اصغر فانی از آن نظر یکی از جالب ترین 
پدیده های پارلمانی در سال های اخیر به شمار می رود که هم 
اصولگرایان مجلس نهم و هم اصلاح طلبان مجلس دهم برای 

استیضاح او تلاش کردند اما هر دو طیف تاکنون ناکام بوده اند.
از اولین روزهای آغاز به کار مجلس دهم، برخی نمایندگان 
عمدتا اصلاح طلب مجلس، از رئیس جمهور خواستند تا نسبت 
به ترمیم کابینه خود اقدام کند. در این میان نام برخی وزرایی 
که در فهرست تغییرات موردنظر بود هم به گوش می رسید. 
جوانان،  و  ورزش  وزیر  گودرزی  محمود  چون  چهره هایی 
علی اصغر فانی وزیر آموزش و پرورش، محمدرضا نعمت زاده 
وزیر صنعت، معدن و تجارت و حتی عبدالرضا رحمانی فضلی، 

وزیر کشور... 2

محمد جواد حق شناس:

سازمان توسعه و عمران شهرداری قم در نظر دارد با رعایت آیین نامه معاملاتی شهرداری 

شهر قم از طریق برگزاری مناقصه عمومی نسبت به عملیات حمل، پخش و کوبش آسفالت 

در سطح شهر قم از متقاضیان واجد شرایط با مشخصات و شرایط کلی زیر اقدام نماید.

مبلغ برآورد: 5/000/000/000 ریال

صلاحیت لازم: اشخاص حقیقی و حقوقی دارای سوابق کار مشابه مورد تائید کارفرما

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: 250/000/000 ریال به صورت ضمانت نامه بانکی، مطالبات 

تائید شده از مناطق 8 گانه و سازمان های وابسته به شهرداری قم، اوراق مشارکت و یا واریز 

وجه نقد به شماره حساب سپرده 1006220288 بانک شهر بنام سازمان توسعه و عمران قم

نحوه پرداخت: 100% تهاتر )شرایط و نحوه پرداخت تهاتری در متن اسناد مناقصه توضیح 

داده شده است.(

مدت و محل خرید اسناد: چهارشنبه 95/7/14 لغایت چهارشنبه 95/7/28 امور پیمان های 

سازمان

مدت و محل تحویل اسناد: چهارشنبه مورخ 95/7/14 لغایت چهارشنبه مورخ 95/7/28 

پایان وقت اداری دبیرخانه سازمان

زمان بازگشایی: پنج شنبه مورخ 95/7/29 ساعت 10 سالن جلسات سازمان توسعه و 

عمران قم

هزینه خرید اسناد: مبلغ 2/000/000 ریال به شماره حساب 1006761844 نزد بانک شهر 

بنام سازمان توسعه و عمران قم.

هزینه درج آگهی ها در روزنامه ها به عهده برنده مناقصه بوده و سازمان توسعه و عمران 

قم در رد یا قبول کلیه پیشنهادها مختار می باشد.

متقاضیان می توانند جهت دریافت اسناد مناقصه و یا دریافت اطلاعات تکمیلی به مدیریت 

امور پیمان های سازمان به آدرس قم، خیابان معلم، مجتمع ناشران، طبقه پنجم مراجعه و یا 

با شماره تلفن های 37840660 – 025 داخلی 280 تماس حاصل فرمایند.

عملیات حمل، پخش و کوبش آسفالت 
در سطح شهر قم

روابط عمومی سازمان توسعه و عمران شهرداری قم

آگهی مناقصه عمومی )نوبت اول(
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روابط تهران- برلین
 نیازمند شتاب پسابرجامی

کوتاه زمانی پس از رفع تنگناهای تحریمیِ پیش روی 
ایران، مقام های برلین در راستای بهره جویی از فرصت های 
پسابرجام و ترمیم روابط با تهران پیشگام شدند. در این میان، 
شتاب ناکافی سیر بهبود روابط ایران و آلمان طی ماه های 

اخیر، مقام های این کشور را به تکاپوی بیشتری واداشته است.
»زیگمار گابریل« معاون صدراعظم و وزیر اقتصاد آلمان که در صدر هیاتی سیاسی- 
اقتصادی برای سفری دوروزه به ایران آمده است، صبح دیروز )دوشنبه دوازدهم مهرماه( در 
نشست تجاری ایران و آلمان در اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران شرکت کرد. 
وی با اشاره به اهمیت روابط تجاری و اقتصادی 2 کشور و حضور 2 هزار شرکت در اتاق 
ایران و آلمان، از پافشاری شرکت های آلمانی بر همکاری با ایران با وجود موانع تحریمی 
طی سال های گذشته سخن گفت. گابریل در گفت وگو با »رویترز«، ایران را شریک تجاری 
قابل اعتمادی خواند که آلمان را برای اصلاحات اقتصادی در کنار خود خواهد داشت. وی 
همچنین تصریح کرد مسوولیت مقام های واشنگتن برای اقدام موثر در زمینه رفع تحریم 
ها را به آنان یادآور خواهد شد. پس از توافق هسته ای میان ایران و 1+5، این دومین باری 

است که وزیر اقتصاد آلمان عازم ایران شده است.
معاون صدراعظم آلمان برای نخستین بار در واپسین روزهای تیرماه پارسال و تنها 
چند روز پس از توافق هسته ای به ایران سفر کرد. در آن سفر سه روزه، هیاتی یکصدنفره 

گابریل را همراهی کردند.
این رویداد نشان داد که گسترش مناسبات اقتصادی و تجاری میان ایران و آلمان برای 
قدرت نخست اتحادیه اروپا از اهمیتی غیرقابل انکار برخوردار است. در جریان این سفر، 
مقام های 2 کشور برای از سرگیری و توسعه روابط پرسابقه خود به ویژه در عرصه اقتصادی 
اظهار امیدواری و آمادگی کردند. تلاش آلمان با هدف بهبود و توسعه روابط همچنان ادامه 
یافت و قرار شد معاون »آنگلا مرکل« صدراعظم این کشور، اردیبهشت ماه امسال نیز برای 
پیگیری روند گسترش روابط به ایران سفر کند که به علت بیماری وی، آن سفر لغو و به 
امروز موکول شد. اگر چه سفر اردیبهشت ماه گابریل به تاخیر افتاد اما طی ماه های اخیر 
مسوولان 2 کشور پنج تفاهمنامه با هدف تقویت همکاری های اقتصادی امضا کردند. 
سند همکاری میان اتاق بازرگانی ایران و موسسه خدمات مشاوره ای آلمان، تفاهمنامه 
آزمایشگاه ملی نقشه برداری مغز دانشگاه تهران و بخش پزشکی شرکت »زیمنس« و نیز 
توافقنامه شرکت صنایع گاز ایران با شرکت »لینده« آلمان از آن جمله بودند. حال سفر 
معاون صدراعظم آلمان به ایران با هدف های تازه و گوناگونی صورت می گیرد که وی در 
آستانه این سفر در گفت وگو با »اشپیگل آنلاین« به شماری از این هدف ها اشاره کرد؛ 
هدف هایی که برخی سازنده و شماری از آنها از نگاه مقام های کشورمان نامرتبط و مردود 
است. گابریل یکی از هدف های خود از سفر به ایران را گفت وگو با مقام های ایرانی در 
زمینه تحولات سرزمین اشغالی عنوان کرده است. وی همچنین طرح مسایل حقوق بشری 
در ارتباط با ایران را از دیگر اولویت های مهم دولتمردان آلمان دانسته و به موضوع سوریه 
و بررسی تحولات منطقه به عنوان دیگر محور گفت وگو با مقام های ایرانی اشاره کرده 
است. بخشی از سخنان گابریل با واکنش دستگاه دیپلماسی کشورمان مواجه شد. »بهرام 
قاسمی« سخنگوی وزارت امور خارجه 2 روز پیش )نهم مهرماه( در این باره اظهارکرد: 
جمهوری اسلامی ایران دفاع از حقوق مردم فلسطین را جزو تغییرناپذیر سیاست خارجی 
خود می داند و از آرمان فلسطین هیچگاه و تحت هیچ شرایطی دست نخواهد کشید. وی 
همچنین طرح موضوع حقوق بشر را نامربوط خواند و تاکید کرد که جمهوری اسلامی 
ایران به هیچ کشوری اجازه دخالت در امور داخلی خود را نمی دهد. در کنار آنچه گفته شد 
مسایلی مانند موانع ارتباطات بانکی، آماده نبودن زیرساخت ها برای همکاری در فضای تازه 
مناسبات پسابرجامی و همچنین جایگزین شدن برخی کشورها طی سال های تحریم به 
جای آلمان در بخش های اقتصاد ایران مسیر توسعه مناسبات 2 کشور را تا حدی ناهموار 
ساخته است. با این حال، پس از توافق هسته ای و رفع تنگناهای بین المللی از پیش روی 
ایران، آلمان در پی حضور پررنگ در اقتصاد ایران و بازپس گیری بازار از دست رفته خود 
برآمده است. تحلیل »رنه هارون« رییس اتاق بازرگانی ایران- آلمان در این زمینه گویای 
خواست جدی آلمانی ها برای توسعه روابط با جمهوری اسلامی ایران به ویژه در عرصه 
اقتصادی است. وی چند روز پیش و در آستانه سفر وزیر اقتصاد آلمان به ایران گفت: آلمانی 
ها باید سهم از دست رفته شان در جریان سال های تحریم را با گسترش همکاری با ایرانی 

ها به دست آورند و بتوانند رقیب اصلی شان یعنی چین را از صحنه خارج کنند.
هارون با بیان این که چین از غیبت آلمان و دیگر کشورهای غربی در ایران طی سال 
های گذشته سود برده و حجم تجارت خود با ایران را به 40 میلیارد دلار در سال رسانده، 
اظهارکرد: در سال گذشته حجم بازرگانی میان ایران و آلمان حدود 2.5 میلیارد یورو بوده 
است. ...در بلندمدت یا میان مدت می توان میزان تجارت 2 کشور را تا حدود 10 میلیارد 

یورو افزایش داد.
تیرماه پارسال و در جریان سفر وزیر اقتصاد آلمان به ایران، گفت وگوهای جدی در 
زمینه های گوناگونی همچون همکاری در خودروسازی، ماشین آلات صنعتی، پزشکی 
و حمل ونقل صورت گرفت اما رقیبان درون اتحادیه ای گوی سبقت را از برلین ربودند؛ 
بنابراین، به رغم پیشگامی مقام های آلمان در استفاده بیشینه از دوره پسابرجام، تاکنون 
پیشرفت مورد انتظار در این روابط دیده نشده و این مساله در سفر گابریل به تهران مورد 

بررسی قرار خواهد گرفت.
به رغم حضور پررنگ هیات های آلمانی در ایران، بهمن ماه پارسال کشورهای ایتالیا 
و فرانسه میزبان »حسن روحانی« رییس جمهوری کشورمان بودند. امضای 14 سند 
همکاری به ارزش تقریبی 20 میلیارد یورو با ایتالیا و همچنین امضای 20 سند همکاری 
به ارزش حدودی 30 میلیارد یورو با فرانسه از جمله رهاوردهای روحانی از این سفرها بود. 
به این ترتیب، شتاب توسعه روابط تهران با رم و پاریس در فضای پسابرجام افزون تر از 
همکاری ایران و آلمان بوده است؛ وضعیتی که عرصه را برای حضور بهینه آلمانی ها در 
اقتصاد ایران تنگ کرده و همزمان تلاش مقام های برلین را برای ازسرگیری و توسعه روابط 

افزایش داده است.

کمیسیون مشترک 
FATF درباره

ایران  اسلامی  جمهوری  تعامل  و   FATF موضوع 
مالی  فساد  با  مبارزه  و  پولشویی  به  مربوط  رژیم های  و 
بین المللی، به حدی مهم بود که یک روز کامل از وقت 

1461 روزه مجلس دهم را به خود اختصاص دهد.
با وجود این و به اعتقاد بنده، نتیجه جلسه مجلس، مقدمات شکل گیری رژیم تازه ای 

در فرآیندهای قانونگذاری و نظارت پارلمان ایران بود که تحلیل و بررسی آن لازم است.
در این جلسه، نمایندگان سوالی از وزیر نپرسیدند و سرجمع کمتر از نیم ساعت وقت 
نطق داشتند، ولی وزیر محترم اقتصاد در دو نوبت بیش از دو ساعت توضیح دادند و البته به 

بسیاری از سوالات پاسخ نگفتند. پس از پایان این جلسه به دو نتیجه تحلیلی زیر رسیدم:
اول، جمع بندی ریاست محترم مجلس به معنای انتقال FATF از حوزه قانونگذاری به 
حوزه نظارتی بود، یعنی از این به بعد دولت موظف است شروط گروه ویژه اقدام مالی در 
مقابله با جرایم پولشویی را به کمیسیون اقتصادی و کمیسیون تطبیق مصوبات دولت در 
مجلس ارسال کند تا این دو نهاد مجلسی، مغایرت یا عدم مغایرت مصوبات دولت را در 

اجرای آن شروط با قوانین سه گانه مصوب مجلس اعلام کنند.
 ـقانون مبارزه با تامین مالی   ـقانون مبارزه با پولشویی/ 2  این قوانین عبارتند از: 1 

 ـقانون الحاق جمهوری اسلامی ایران به کنوانسیون مبارزه با فساد. تروریسم / 3 
البته امیدواریم که قطعنامه های مترتب بر تصمیمات آینده »گروه ویژه اقدام مالی« و 
عدم اجرای آن در ایران دوباره کشورمان را در راس دولت های غیرقابل تعامل قرار ندهد. این 
موضوع بخش عمده نگرانی نمایندگان را تشکیل می دهد، چون به هر حال این رژیم بین 
دولتی، مولود گروه 8 و گروه 20 کشور صنعتی، همسو با سیاست های غرب و آمریکاست 
که طراحان و مجریان تحریم های 11 ساله علیه جمهوری اسلامی ایران هستند. گروه 
اقدام در الزامات 41 گانه اخیر خود از دولت ایران خواسته است یکی از تبصره های مربوط 
به قانون دوم را حذف کند که خواسته ای خلاف قانون اساسی، حاکمیت ملی و سیاست 
خارجی ایران است. دوم، این که FATF از تبعات مالی تعاملات بین المللی جمهوری 
اسلامی به حساب می آید که از شرایطی شبیه برجام برخوردار است. به عبارتی تصمیم 
گرفته شده »این کشتی را به اقیانوس زد«، هرچند لازمه امر »خیس شدن« است. این رفتار 
متاثر از رویکرد برخی از دولتمردان امروز کشور و تعریف آنها در قبال جهانی شدن است. 
آنها جهانی شدن را کشتی غول پیکری می دانند که اگر سر راهش قرار بگیری، قایق شما 
غرق خواهد شد، بنابراین باید با تحمل برخی از امواج ناشی از حرکت جبری این کشتی 
اقیانوس پیما، از منافع آن نیز بهره مند شد، هرچند گاهی این قایق به لرزه درمی آید. حالا این 
لرزش یا نشانه »رقص« است یا ناشی از »تب«. به هر حال حداقل در شرایط گذار کنونی 

باید به گونه ای عمل کرد که قایق را از درون سوراخ نکنیم.
به همین دلیل در جلسه مجلس در این رابطه از رئیس مجلس و وزیر خواستم در چنین 

مواردی یک کمیسیون مشترک بین مجلس و دولت شکل گیرد.

انتقاد غرویان از بداخلاقی های سیاسی در عزاداری حسینی

مداحی ها را سیاسی نکنیم
یک چهره سیاسی اصولگرا می گوید: اگر قرار باشد در محافل مذهبی و حسینی 
موضوعات سیاسی را با بداخلاقی های امروز همچون توهین و دروغ و افترا و... مطرح کنیم 

قداست آن از بین می رود.
محسن غرویان در گفت و گو با خبرآنلاین با تاکید بر عدم استفاده سیاسی از تریبون 
های مذهبی در ایام محرم گفت: سیاست موضوعی نسبی است از همین رو سلیقه ها نیز 
متعدد و نسبی است. اگر ما بخواهیم محافل حسینی را با سیاست های روز جامعه مخلوط 
کنیم شعائر حسینی نیز گروهی و نسبی و سلیقه ای خواهد شد و اثرات منفی برجای 
خواهد گذاشت؛ بنابراین  به شکل کلی می توان به مسائل روز اشاره ای کرد اما اگر قرار 
باشد مسائل سیاسی گروه ها و احزاب مطرح شود آن ارزش های کلی شعائر حسینی نیز 
زیر سئوال خواهد رفت. این استاد حوزه افزود: نکته دوم این است که امام حسین )ع( برای 
شعائر اخلاقی به شهادت رسیدند  اما امروز مسائل سیاسی با بداخلاقی های زیادی همراه 
شده است. اگر قرار باشد در محافل مذهبی موضوعات سیاسی را با بداخلاقی های سیاسی 
امروز همچون توهین و دروغ و افترا و... مطرح کنیم باعث خواهد شد ارزش های اخلاقی 
مورد نظر امام حسین )ع( نیز دستخوش تغییر قرار گیرد و قداست آن از بین برود. به اعتقاد 

من باید در محافل مذهبی بیشتر موضوعات اخلاقی مطرح شود.
این روحانی اصولگرا به مقایسه مداحان دیروز و امروز پرداخت و با انتقاد از بهره برادری 
های سیاسی از محافل مذهبی گفت: در گذشته مداحی مداحان ما با دانش و مطالعه و 
ایمان همراه بود، اما امروز متاسفانه روز به روز متکی به صوت و نشات گرفته از احساس و 

خالی از علم و دانش کافی می شود و بعضا به سیاسی کاری روی می آورند.
غرویان افزود: مقام معظم رهبری نیز همواره به مداحان، بالا بردن آگاهی را توصیه 

فرمودند به همین خاطر ما باید چنین آسیب هایی را معالجه کنیم.

دبیر ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی:

مجوز شهرداری تهران 
برای واگذاری ها جای سوال دارد 

 دبیر ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی از نامه قالیباف به این ستاد خبر داد و 
گفت: فضا باید برای رسانه ها به گونه ای باشد که بتوانند مسأله را پیگیری کنند که این قضیه 

را از دستگاه قضایی هم درخواست کرده ایم.
کاظم پالیزدار در نشست خبری خود در پاسخ به سوال ایلنا در مورد واگذاری املاک 
توسط شهرداری تهران عنوان کرد: در مورد املاک شهرداری گزارشی بدست رسید و ما آن 
را بررسی کردیم. این پرونده  دو بخش دارد یکی واگذاری به حوزه تعاونی هاست که برخی 
وابستگی به شهرداری ندارند و بخش تعاونی ها کاملا به شهرداری ها وابسته اند. بخشی هم 
در اختیار برخی افراد قرار گرفته آنچه مهم است، نحوه واگذاری است اگر قوانین و ضوابط 
رعایت شده باشد، اشکالی نیست.پالیزدار گفت: ما از شهرداری خواسته ایم گزارشی در این 
زمینه به ما ارائه کند و شهردار تهران نامه ای داده که در آن تمام بند ها و مجوزهایی که 
می توانسته با آن استناد کند را گزارش کرده است و ما هم در حال بررسی آن هستیم تا 
ببنیم این مصوبات با این نحوه اقدام چقدر شمولیت پیدا می کند.وی ادامه داد: در مسائل 
املاک شهرداری هم گزارش ها را بررسی کرده ایم و هم گزارش سازمان بازرسی را دیده ایم. 
این مسأله در دو بخش است که یکی واگذاری شهرداری ها به تعاونی هایی که وابسته به 
شهرداری هستند بوده و برخی تعاونی ها وابستگی نداشته اند. در مورد افراد هم همینطور 
است؛ یعنی یکسری کارمندهای شهرداری هستند و یکسری نیستند به همین دلیل 

بررسی می کنیم که شهرداری با چه مجوزی این املاک را واگذار کرده است.
پالیزدار افزود:   نحوه واگذاری برای ما مهم است چون اگر روابط رعایت شده باشد این 
کار طبیعی است؛ اما این که این کار جزو اختیارات شهرداری بوده یا نه هنوز برای ما جای 
سوال است که در ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی در حال بررسی پرونده هستیم. 
شهردار تهران یکی از معاونان خود را به عنوان رابط معرفی کرده و از دستگاه های نظارتی 
دیگر هم نظراتشان را اخذ کرده ایم تا به جمع بندی مناسب برسیم. قوه قضاییه هم به این 

مسأله ورود کرده است.
وی در مورد موضوع حقوق ها نامتعارف یادآور شد: هر آنچه خلاف قانون باشد، تخلف 
است. مشکل این است که حقوق ها در فضایی افتاد که سیاسی شد و این بزرگ ترین آفت 
است. پرداخت ها شمولیت دارد و همه جا باید کنترل شود. باید بررسی شود آیا قبل از آن 
هم دستگاهی این کار را کرده است. آنهایی از نظر ما متخلف اند که ضوابط قانونی را رعایت 

نکردند هیچ دستگاه نظارتی با عدد تذکر ندادند اما مثلا گفتند، این آیتم درست نیست.
وی هم چنین درباره پیگیری های صورت گرفته در پرونده بابک زنجانی و اینکه چه 
کسانی باعث به وجود آمدن چنین پدیده ای شده اند؟ یادآور شد:   این مسأله مطالبه ما هم 
هست؛ چراکه بابک زنجانی بخشی از یک کوه یخ به حساب می آید و یک دفعه منابع در 
اختیارش قرار نگرفته ما هم علاقه مندیم توضیحات و پاسخ های کسانی را که این منابع را در 
اختیار او قرار داده اند بشنویم که با چه اختیار و جراتی این منابع را در اختیارش گذاشتند. 
پالیزدار در ادامه درباره پرونده صندوق فرهنگیان خاطر نشان کرد: در صندوق فرهنگیان 

گزارشی مبنی بر فساد نداریم البته بی نظمی وجود داشته است. 
در این پرونده بخشی ازسهام بانک سرمایه برای صندوق فرهنگیان بوده که در آن 
تخلفاتی بر پرداخت تسهیلات صورت گرفته ضمن اینکه آنجا فردی که 38 درصد سهام 
دارد و تحت تعقیب قضایی است وجود دارد که در حال رسیدگی است. بازداشتی های 
پرونده نیز به خاطر جابجایی یکی از املاک در وثیقه بانک بوده که درست کار شناسی نشده 

بوده و گزارش کامل آن را داریم که در حال رسیدگی است.

عادل آذر:

اختیارات برخی دستگاه ها
عامل بروز حقوق های نامتعارف

رئیس دیوان محاسبات گفت: از 397 متخلف در زمینه دریافتی های نامتعارف اکثر افراد 
خارج از شمول قانون خدمات کشوری بودند.

عادل آذر با اشاره به ارائه گزارش دیوان محاسبات درمورد دریافتی های غیرمتعارف 
در صحن علنی مجلس، گفت: دیوان محاسبات با یک آسیب شناسی در مورد اینکه چرا 
پدیده حقوق های نجومی و غیرمتعارف رخ داده 20 بند قانونی را بررسی کرده است که 
موارد آسیب شناسی در گزارش روز سه شنبه کمیسیون اصل 90 مجلس ذکر شده است.

رئیس دیوان محاسبات با بیان اینکه اختیارات مبسوط الیدی که به دستگاه های خارج 
از شمول قانون مدیریت خدمات کشوری داده شده عامل بروز پدیده ای همچون حقوق 
های نامتعارف بوده است، افزود: این دستگاه ها براساس مصوبات مجمع، هیات امناء و هیات 
عامل خود چنین پرداخت های نامتعارفی داشتند و اکثر 397 متخلف در زمینه دریافتی 
های غیرمتعارف خارج از شمول قانون خدمات کشوری بودند. عادل آذر ادامه داد: باید نظام 
جامع پرداخت و خدمات مدیریت در بخش هایی غیر از شمول قانون مدیریت خدمات 
کشوری تعریف شود تا شاهد حقوق ها و دریافتی های غیرمتعارف نبود. وی در ادامه اشاره 
کرد که مرجعیت مرکز آمار ایران همانند 90 درصد کشورها در ماده 54 قانون برنامه پنجم 
توسعه آمده و در ماده 11 احکام دائمی برنامه های توسعه کشور نیز ذکر شده است. عادل 
آذر، یادآور شد: مرکز آمار بر اساس این رسالت، وظیفه قانونی خود را انجام می دهد و سایر 
دستگاه ها نیز باید رعایت و به مواد قانونی عمل کنند. رئیس دیوان محاسبات با بیان اینکه 
سیاسی کاری در ارائه آمار وجود ندارد، افزود: در ماده 54 و 11 ذکر شده که دستگاه های 
تخصصی کار آماری تخصصی خود را انجام دهند و اگر استانداردهای آماری مرکز آمار و 

نظامات آماری را رعایت کردند، آمار ذکر شده آمار تخصصی کشور تلقی می شود.

رئیس پدافند غیرعامل:

عربستان درصدد تهدید سایبری علیه ماست
رئیس سازمان پدافند غیرعامل با اشاره به اقدامات عربستان در مقابله با جمهوری اسلامی 

ایران: این کشور درصدد ایجاد زیرساخت های لازم برای تهدید سایبری علیه ماست.
سردار غلامرضا جلالی در مراسم افتتاحیه کنفرانس پدافند غیرعامل و توسعه پایدار که 
در وزارت کشور برگزار شد، افزود: باید عنصر تهدید به اصول نظام مهندسی کشور افزوده 
شود تا کمترین خسارت متوجه طرح ها شود. وی گفت: برنامه های پیشرفت همواره باید 
امنیت زا باشد اما متاسفانه با شتاب زدگی ایجاد شده در اجرای برنامه ها، شهرها و صنایع 

بدون نقشه جامع و تامین زیرساخت ها توسعه یافت.
سردار جلالی با بیان اینکه تهدیدهای انسان ساخت طبیعی است گفت: تهدیدهای 
انسان ساخت تهدیدهایی همراه با کینه، دانش و برنامه ریزی که مقابله با آن راهکارهای 
خاصی دارد اما تهدیدهای طبیعی با توجه به آنکه همواره به یک شکل و در انواع مختلف 

وجود داشته تغییری نمی کند و مقابله با آن راه های مشخصی دارد.
رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور عوامل اجرای تهدیدهای انسان ساخت را در 
حال حاضر امریکا، رژیم صهیونیستی و عربستان برشمرد و افزود: در حال حاضر عربستان 

سعودی با انباشت انواع سلاح، تهدیدها علیه کشورمان را افزایش داده است.
سردار جلالی افزود: منطقه رویارویی ما با عربستان خلیج فارس است که از بین رفتن 
امنیت آن امنیت منطقه را تهدید و منافع دنیا را به خطر می اندازد بر این اساس قرار گرفتن 

در این منطقه امتیازی برای ما محسوب می شود. 
وی گفت: در برابر تهدیدها همواره باید تصویری از قدرت ما در ذهن دشمن باشد. رئیس 
سازمان پدافند غیرعامل با اشاره به اقدامات صورت گرفته از سوی عربستان برای تهدید 
امنیت ملی در کشور ما افزود: عربستان در حوزه اقتصادی و با پایین آوردن قیمت نفت 

سعی در مبارزه اقتصادی با ما داشت.
سردار جلالی با اشاره به اقدامات صورت گرفته از سوی وزارت نفت در حفظ سقف تولید 

گفت: این اقدامات مقابل توسعه عربستان صورت گرفت.
وی در ادامه با اشاره به دیگر اقدامات عربستان در مقابله با جمهوری اسلامی ایران افزود: 

این کشور در صدد ایجاد زیرساخت های لازم برای تهدید سایبری علیه ماست.
رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور افزود: در جنگ سایبری مفاهیم جدیدی از جنگ 
در حال تولید است و از آنجاییکه تهدیدها در این حوزه پویا، دانش پایه و متغیر است باید 

راهکارهای مناسب اندیشده شود.

سرمقاله

یادداشت

رئیس قوه قضائیه از اظهارات اخیر 
به  لزوم  بر  مبنی  آلمان  اقتصاد  وزیر 
رسمیت شناختن اسرائیل و طرح برخی 
به  ایران  علیه  بشری  حقوق  ادعاهای 

شدت انتقاد کرد.
آیت الله آملی لاریجانی در جلسه 
مسئولان عالی قضایی ضمن تسلیت فرا 
رسیدن ایام شهادت حضرت ابا عبدالله 
الحسین )ع( گفت: اگر به جای دولت 
محترم و وزیر امور خارجه بودم قطعا 
وارد  شخصی  چنین  دادم  نمی  اجازه 

کشور شود. 
رئیس قوه قضاییه با انتقاد شدید از 
اظهارات اخیر وزیر اقتصاد آلمان، تصریح 
سخنانی  در  آلمان  اقتصاد  وزیر  کرد: 
نادرست، غیرمنطقی و غیرصحیح گفته 
است اگر ایران می خواهد راه تعاملات 

تجاری باز شود باید اسرائیل را به رسمیت بشناسد. ظاهراً 
ایشان در خواب گرانی به سر می برد و نمی داند که ایران سی 
و چند سال است که برای مقاومت در برابر چنین خواسته 
هایی فشارهای زیادی را در مسیر اعتقاد خود تحمل کرده 
است. آیت الله آملی لاریجانی با اشاره به ادعاهای حقوق 
بشری وزیر آلمانی و همچنین اتحادیه اروپا علیه جمهوری 
اسلامی ایران گفت: این شخص و اتحادیه اروپا آیا کشته 
شدن مردم بی گناه یمن به دست عربستان و پشتیبانی 
آمریکا را نمی بینند؟ آیا این کودکان چند روزه و چند ماهه 
که خود سازمان ملل کشتارشان را تایید کرد اما با فشار 
دلارهای سعودی مجبور به عقب نشینی شد، حقوق بشر 
ندارند؟ آیا پناهجویانی که به اروپا رفته اند و علت آوارگی 
شان نیز دقیقا اقدامات جنگ طلبانه اروپا و آمریکا بوده است 
و امروز نیز تلاش می شود که قوانین سخت گیرانه ای علیه 
آنان تصویب شود، حقوق بشر ندارند؟ آیا سیاه پوستان آمریکا 
که همواره از سوی پلیس این کشور هدف تهدید و کشتار 

قرار می گیرند، حقوق بشر ندارند؟ 
رئیس دستگاه قضا همچنین با اشاره به تجهیز صدام به 

بمب های شیمیایی توسط آلمان در طول جنگ عراق با 
ایران اظهار کرد: اینکه وزیر اقتصاد آلمان و امثال او پیش 
از سوی  بشر  نقض حقوق  متعدد  موارد  به  رسیدگی  از 
خودشان و متحدانشان بر اساس اطلاعات کاملا خلاف واقع 
و ساختگی، کشوری مانند ایران را متهم به نقض حقوق بشر 

می کنند سخنی نامربوط و ناسنجیده است. 
آیت الله آملی لاریجانی با اشاره به اظهارات این قبیل افراد 
در مورد اعدام ها در ایران نیز خاطرنشان کرد: هیچکس در 
کشور، از اعدام خوشش نمی آید و از آن دفاع نمی کند اما 
در مقابل این مجازات باید دید که موادمخدر چگونه به جان 
جوانهای ما افتاده و اگر سهل انگاری در این زمینه صورت 
گیرد تخریب نیروی جوان کشور و خانواده های آنان شدت 
خواهد گرفت.  رئیس دستگاه قضا افزود: یک معتاد چندین 
خانواده را درگیر و قربانی می کند، بنابراین ما باید با اتخاذ 
سیاستهای لازم مقابل این موضوع بایستیم و این نکته را نیز 
باید در نظر داشت که قوه قضاییه در این امور مجری قوانین 
مربوط به مجازات اعدام )در باب مواد مخدر یا غیر آن( است 
و خود نمی تواند تصرفی در آنها داشته باشد. برخی از این 
قوانین مصوب مجمع تشخیص مصلحت نظام است و برخی 

هم مجلس. انتظار تخلف قانونی از دستگاه 
قضا نیز انتظار نابحق دیگری است. 

با  افزود: برخورد  رئیس قوه قضاییه 
مقوله موادمخدر در بسیاری از کشورهای 
دیگر از جمله کشورهای شرق آسیا به 
جمهوری  برخورد  از  تر  سخت  مراتب 

اسلامی است. 
آیت الله آملی لاریجانی تأکید کرد: 
مقامات جمهوری اسلامی به امثال وزیر 
آلمان اجازه دخالت در امور داخلی خود 
را نخواهند داد و بنده به دولت و وزیر 
خارجه پیشنهاد می کنم که اجازه ندهند 
چنین افرادی وارد کشور شوند؛ افرادی 
که کشورهایشان در طول چندین سال 
موضوع  جمله  از  واهی  های  بهانه  به 
معظم  رهبر  که  ای  هسته  سلاحهای 
انقلاب بارها فرمودند آن را حرام می دانیم، 
کشور ما را مورد تحریم قرار دادند و در حال حاضر برای 
حضور در بازارهای ما به جای آنکه عذرخواهی کنند با لحن 

طلبکارانه سخن می گویند. 
رئیس قوه قضاییه در عین حال تأکید کرد: بنده بنا ندارم 
در کار دولت محترم و وزارت امور خارجه دخالت کنم. طبیعتاً 
هر قوه ای وظایف مختص به خود دارد اما اگر به جای آنها 
بودم اجازه نمی دادم این وزیر وارد کشور شود. به هرحال 
دولت و وزیر محترم امور خارجه باید عزتمندی مردم را حفظ 
کنند و راه را بر این قبیل افراد ببندند تا بفهمند که باید در 
بیان خود ادب دیپلماتیک را رعایت کنند و با عذرخواهی 

قدم به پیش بگذارند. 
آیت الله آملی لاریجانی با تأکید بر لزوم پاسخگویی قاطع 
و جدی مسئولان به سخنان مزبور برای جلوگیری از تکرار 
چنین رفتارهایی اظهار کرد: ذلت و عزت، دو راهی است 
که انسان می تواند انتخاب کند. مردم ما بیش از سی سال 
به دلیل استقامت خود انحاء مشکلات را تحمل کرده اند و 
نباید فراموش کنیم که اگر اتکایمان تنها به خدا باشد خداوند 

راههای بسیاری را بر انسان می گشاید.

آیت الله آملی لاریجانی:

جای دولت بودم، اجازه ورود وزیر اقتصاد آلمان را نمی دادم
اخبــار

پررنگ تر  به  نسبت  امید  فراکسیون  ریس  نایب 
شدن اختلافات در جبهه اصلاحات هشدار داد و گفت: 
اصلاح طلبان باید دورانی را که از مدار قدرت خارج بودند و 

در اقلیت قرار داشتند را به یاد بیاورند و خیلی غره نشوند.
محمدرضا تابش درمورد  اینکه برخی احزاب اصلاح 
طلب معتقدند که در شورای عالی اصلاح طلبان پدرسالاری 
زیاد است و رگه های اختلاف در این شورا زیاد شده است، 
گفت: وقتی انسان در مدار قدرت قرار می گیرد اگر مراقبت 
و مواظبت نکند ممکن است دچار ضعف حافظه شود و 
دوران سخت در اقلیت بودن را فراموش کند و تصمیمی 
بگیرد که از سر غرور  و نخوت باشد که قطعا این تصمیم 

به ضرر آنها خواهد بود.
وی اظهار داشت: در این شرایط رقبا تمام و کمال 
همت خودشان را به کار می گیرند که ضعف ها را ببینند 
و نورافکن هایش را روشن کنند تا آن ضعف ها را برجسته 
کنند. خود اصلاح طلبان نباید مسائل و مواردی را بازتاب 
دهند که نورافکن های رقبا نسبت به ما روشن شود گرچه 

ما معتقدیم رقباء نیز نباید از مدار انصاف خارج شوند.
تابش ادامه داد: ما اصلاح طلبان باید دورانی را که از 
مدار قدرت خارج بودیم و در اقلیت بودیم را به یاد بیاوریم و 

خیلی غره نشویم که در مسند قدرت هستیم چراکه قدرت 
وقتی ماندنی است که محض رضای خدا و برای بندگان 

خداوند کار کنیم.
نایب رئیس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی 
گفت: ساختار انتخابات شوراها و ریاست جمهوری زمین 
تا آسمان با وضعیت انتخابات مجلس متفاوت است یعنی 
از فرآیند اجراء تا نظارت با هم متفاوت هستند. در انتخابات 
مجلس شورای اسلامی، شورای نگهبان طرف ماست و 
در انتخابات شوراها نمایندگان مجلس نظارت می کنند 
و ما باید متناسب با این تغییراتی که در برگزاری و نظارت 
این انتخابات است تشکیلاتی را پیش بینی کنیم که این 
تشکیلات به کار سرعت دهد و بتواند با قاطعیت و انسجام 
و بهره گیری از نظرات متخصصین، کاندیداهایی در رشته 
های مختلف و تخصص های گوناگون معرفی کنیم که به 
نتیجه مطلوب برسیم و تمامی هم و غم ما نیز طراحی این 

تشکیلات است.
وی ادامه داد: در این تشکیلات ما اولویت را به انتخابات 
شوراها داده ایم، در واقع تشکیلاتی را که برای انتخابات 
شوراها در نظر گرفته ایم انتخابات ریاست جمهوری را نیز 

هدایت می کند.

این  بیان کرد:  اردکان در خانه ملت  نماینده مردم 
تشکیلات نسبت به گذشته تغییر پیدا می کند و طبیعی 
است که عده ای حذف و عده ای نیز اضافه شوند، هدف ما 
نیز جلب نظر و مشارکت همه طیف ها و گروه ها است و 
خوشبختانه هیاتی نیز دراین زمینه شکل گرفته است که 
در حال گفت و گو با طرفین قضیه است که این تشکیلات 

را برقرار کند.
وی اضافه کرد: تمام تلاش ما این است که صد در صد 
وفاق ایجاد شود و قطعا به اجماع حداکثری خواهیم رسید 
حال ممکن است ده درصد هم قبول کنند و یا رد کنند که 
از نظر ما مشکلی نیست، باید ببینیم وزن آنها چقدر است 

و تا چه اندازه پایگاه اجتماعی دارند و حرفشان چیست.
تابش تاکید کرد: همه اصلاح طلبان باید آن دوران 
سخت را در نظر بگیرند و اگر آن دوران سخت در اقلیت 
بودن را در نظر بگیرند قطعا این اختلافات را نیز کنار می 
گذارند. وی در مورد اینکه چرا برخی افراد بر این طبل 
اختلاف می کوبند در حالیکه کاندیدای مورد حمایت 
اصلاح طلبان روحانی است، گفت: شاید دید افراد، مقداری 
در تحلیل قضایا متفاوت باشد و اصلا بحث سهم خواهی 

نیز مطرح نیست.

اختلافات را به گونه ای بازتاب ندهید که نورافکن رقبا روشن شود

هشدار تابش به اصلاح طلبان

نیروهای  از  غفلت  سپاه،  کل  فرمانده 
مردمی و انقلابی را اشتباه دانست و گفت: 
اقتدار و عظمت امروز ملت ایران مرهون 

مقاومت انقلابی در دفاع مقدس است.
علی  محمد  پاسدار  سرلشکر  سردار 
سراسری  همایش  نخستین  در  جعفری 
با  )ع(  حسین  امام  قرارگاه  فرماندهان 
تسلیت فرا رسیدن ایام سوگواری سید و 
سالار شهیدان و گرامیداشت یاد و خاطره 
امام راحل )ره( و شهدای هشت سال دفاع 
مقدس و شهدای مدافع حرم، برگزاری این 
همایش را اقدامی مثبت برای ارتقای توان و 

آمادگی رزم یگان های مردم پایه دانست.
رشادت  یادآوری  با  سپاه  کل  فرمانده 
مقدس  دفاع  دوران  های  ایثارگری  و  ها 
خاطرنشان کرد: دوران هشت ساله دفاع 
انقلاب  تاریخ  بر  بزرگی  اثرات  مقدس 
اسلامی، ایران، منطقه و جهان داشته است.

سرلشکر جعفری افزود: با گذشت زمان 
دفاع  ساز  سرنوشت  دوران  تبعات  و  آثار 
مقدس بیش از گذشته قابل لمس و مشاهده 
است. وی با تبیین نگاه امام راحل )ره( به 
دفاع مقدس گفت: امام )ره( بعد از جنگ، 
آن را نعمت دیدند و اتفاقات بعد از جنگ 
را پیش بینی کردند و هم اکنون با گذشت 
28 سال از پایان دفاع مقدس تحقق برخی 
از آنها را تجربه و بی تردید پیش بینی های 
الهی نیز تحقق پیدا  دیگر آن شخصیت 
خواهد کرد که فتح قدس شریف که إن 
شاءالله نزدیک است از جمله آنها خواهد بود.

استقلال،  عظمت،  جعفری  سرلشکر 
شکوه و صلابت امروز ملت ایران را مرهون 
ایستادگی و مقاومت انقلابی به خصوص در 
دوران طلایی دفاع مقدس دانست و تأکید 
کرد: اگر مجاهدت ها و ایستادگی و ایثار 
دوران جنگ نبود، سرنوشت ملت ایران و 

کشور نامعلوم بود.
وی در ادامه با تأکید بر جنبه های ایجابی 

و سلبی انقلاب اسلامی، جامعه سازی، دولت 
سازی، استقرار اخلاق و دین در حاکمیت و 
جامعه را از جمله جنبه های ایجابی انقلاب 
معرفی کرد. سرلشکر جعفری افزود: مؤلفه 
اصلی که انقلاب و نظام جمهوری اسلامی 
در دنیا بواسطه آن شناخته می شود، جنبه 
استکبار ستیزی، ظلم ستیزی و ایستادگی 
نظام سلطه  به  نه گفتن  و  علیه طاغوت 
است که البته از جنبه های سلبی انقلاب 
اسلامی است. فرمانده کل سپاه با تأکید 
بر اینکه استکبار و ظلم ستیزی ملت ایران 
در دوران دفاع مقدس تجلی یافت، گفت: 
دفاع مقدس بر اساس انگیزه های اعتقادی و 

حضور داوطلبانه مردمی شکل گرفت.
وی با بیان اینکه برای مقابله با تهدیدات 
بیرونی و جنگ تحمیلی، پس از پیروزی 
انقلاب نیروهای مسلح به دلیل شرایط ناشی 
از تغییرات و تحولات بزرگ در کشور به 
ویژه در عرصه نظامی از آمادگی های لازم 
برخوردار نبودند، گفت: دشمن روی این نبود 
آمادگی و ضعف برنامه ریزی کرده بود و با 
عجله در آن شرایط حمله همه جانبه خود را 
آغاز کرد، اما آنچه معادلات دشمن را به هم 
زد، حضور نیروهای مردمی معتقد و داوطلب 

بود که روند و نتیجه جنگ را تغییر داد.
را  خرمشهر  فتح  جعفری،  سرلشکر 
پیروزی کامل نظامی ایران بر عراق دانست 
و گفت: فتح خرمشهر پس از یک سال و 
هشت ماه از آغاز جنگ، یک معجزه بود 
برای  نیم  و  سال  هم شش  آن  از  بعد  و 
استیفای حق و شناساندن متجاوز به دنیا، 
ایستادگی کردیم. فرمانده کل سپاه افزود: 
صدام پس از شکست در خرمشهر، اعلام 
آتش بس و عقب نشینی یک طرفه کرد اما 
اراده جمهوری اسلامی در تعقیب متجاوز و 
معرفی تجاوزگر بود که پس از جنگ امروز 
این امنیت بی نظیر را برای ایران اسلامی 
ایجاد کرده است به گونه ای که هیچ کشوری 

اجازه نگاه چپ به ایران را ندارد.
سرلشکر جعفری ادامه داد: درس مهمی 
به  دفاع مقدس  ایران در دوران  که ملت 
ابرقدرت ها و مستکبرین جهان داد این بود 
که اگر کسی به سرزمین آنها تجاوز کند، به 
راحتی او را رها نخواهند کرد و تا تنبیه کامل 
متجاوز آرام نخواهند نشست و البته امنیت 
و  ایستادگی  همین  مرهون  کشور  امروز 
مقاومت است. فرمانده کل سپاه، دوران دفاع 
مقدس را الگوی رزمندگان سوریه، لبنان، 
عراق، فلسطین و یمن در مقابله با جنگ های 
نیابتی و تروریست های تکفیری دانست و 
تصریح کرد: جهاد کبیر که به معنای اطاعت 
نکردن و همراه نشدن با طاغوت و ظلم است 
امروز فراتر از میهن اسلامی در جغرافیای 
مقاومت اسلامی و صحنه های مقابله با نظام 
سلطه و استکبار و تروریست های اجاره ای 

خودنمایی می کند. 
سرلشکر جعفری تأکید کرد: با گذشت 
38 سال از جنگ تحمیلی ارتباط حوادث و 
تحولات منطقه ای و جهانی با دفاع مقدس 
ملت ایران ملموس تر و عینی تر شده است 
و هرچه از آن مقطع فاصله بگیریم اهمیت 
دوره 8 ساله جنگ بیشتر قابل فهم می شود. 
وی مؤلفه اصلی قدرت ملت ایران را که بر 
نیروی ایمان، اعتقاد راسخ و انگیزه نیروهای 
مردمی استوار است دلیل پیروزی و غلبه بر 
دشمنان دانست و گفت: اگر انقلاب زنده و 
با عظمت در حال پیش روندگی است به 
واسطه دفاع مقدس ملت ایران در جنگ 8 
ساله است، در واقع امنیت، اقتدار و عظمت 

امروز ما حاصل همین دفاع مقدس است. 
وقایع  به  ادامه  در  جعفری  سرلشکر 
ابتدای جنگ اشاره کرد و گفت: بنی صدر 
اصول  و  تجهیزات  امکانات،  بر  صرفا  که 
پی  در  داشت  اعتقاد  جنگ  کلاسیک 
شکست 17 دیماه 59 )هویزه( در دیدار با 
امام )ره( گفت ما دیگر توان اداره جنگ را 

نداریم و باید با صدام مذاکره کنیم!
وی ادامه داد: اما با حذف بنی صدر از 
فرماندهی کل قوا و فرار خفت بار وی از 
کشور، با تکیه بر اعتقاد، انگیزه و حضور 
نیروهای مردمی داوطلب و اعتماد به آنها 
از تیرماه و مردادماه سال 60 عملیات های 
بزرگی مثل ثامن الأئمه، طریق القدس، فتح 
المبین و بیت المقدس طراحی و اجرا شد 

که سرنوشت جنگ را تغییر داد.
فرمانده کل سپاه غفلت از تکیه و اعتماد 
به نیروهای مردمی و انقلابی را اشتباه بزرگی 
دانست و تأکید کرد: نگاه تحولی به سپاه 
و توجه به نیروهای داوطلب و اعتقادی به 
معنای توجه و بازگشت سپاه به مؤلفه اصلی 
قدرت انقلابی بود. سرلشکر جعفری شناخت 
مؤلفه های اصلی قدرت و غفلت نکردن از 
آن را از الزامات و اولویت های امروز سپاه 
و نیروهای مدافع انقلاب و کشور قلمداد و 
تأکید کرد: ایمان، معنویت، اعتقاد و انگیزه 
نیروهای مردمی از مؤلفه های اصلی قدرت 
جمهوری اسلامی است لذا ضمن غفلت 
نکردن از آن به طور دائمی و مستمر باید در 

پی تقویت آن در توان دفاعی کشور باشیم.
فرمانده کل سپاه تصریح کرد: در نگاه 
بنی صدر نیروهای مردمی و انقلابی و بسیج 
مزاحم بودند، لذا عدم همکاری با سپاه را 
دنبال می کرد اما امام )ره( مردم و نیروهای 
انقلابی را عامل اقتدار می دانستند و با تکیه 
بر همین عامل بود که تحول در جبهه ها 
رقم خورد و صدام را وادار به التماس و عقب 
نشینی کرد. در واقع این دفاع مردم پایه 
بود که سرنوشت جنگ را تغییر داد و این 
تجربه و درس هیچگاه نباید مورد فراموشی 

قرار گیرد. 
سرلشکر جعفری تأکید کرد: اگر در عراق 
حشد الشعبی تشکیل نمی شد، معلوم نبود 
اوضاع عراق در صحنه جنگ تروریست های 

تکفیری چه می شد.

عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی گفت: در شرایط کنونی بهترین و برترین گزینه 
ای که جریان اصلاح طلب برای انتخابات آینده ریاست جمهوری به آن فکر می کند، شخص 

حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی است.
محمدجواد حق شناس درباره راهبرد اصلاح طلبان برای انتخابات سال آینده ریاست 
جمهوری و شوراهای اسلامی افزود: همانطور که اصلاح طلبان گام اول را در انتخابات سال 
1392 و گام دوم را در انتخابات سال 1394 برداشتند بنای آنان این است بتوانند گام سوم را 
در انتخابات سال 1396 با همان فرمول قبلی البته با اشتباه های کمتر و وحدت نظر بیشتر 
بردارند. وی ادامه داد: اصلاح طلبان تلاش خود را در این چارچوب انجام می دهند که با وفاق 
حداکثری و در عین حال با توجه به شرایط و حساسیت کشور براساس مشارکت حداکثری 
مردم در امر انتخابات و توجه به حقوق آن ها و نیازی که جامعه برای معرفی نیروهای کارمد و 
شایسته و توانمند دارد و همچنین براساس شایسته سالاری و تقویت نهادهای مدنی حرکت 
کنند. عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی گفت: در ارتباط با بحث ریاست جمهوری همه 
تلاش اصلاح طلبان بر این است که بتوانند به یک وفاق حداکثری برسند و براساس فرمول 
سال 1392 حرکت کنند. حق شناس با تاکید بر این که برنامه مجموعه اصلاح طلبان این 
است که در انتخابات سال آینده از آقای روحانی حمایت کنند، اظهارداشت: باید به خاطر 
داشته باشیم که انتخابات ریاست جمهوری در واقع یک بازیگر ندارد بلکه بازیگران متعددی 
در این عرصه وجود دارند. وی انتخابات را به یک بازی شطرنج تشبیه کرد و یادآور شد: در این 
بازی ممکن است آنقدر که شما به منافع ملی، مشارکت سیاسی و حقوق اساسی مردم بابت 
داشتن حق رای و حق آزادی رای یا حق حضور در انتخابات توجه دارید طرف مقابل توجه 
نداشته باشد. عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی با طرح این سوال که اگر در این بازی دو 

طرفه شطرنج طرف مقابل با یک حرکت انتحاری حمله ور شد و وزیر شما را حذف کرد، آیا 
شما باید بازی را تعطیل کنید؟ گفت: طبیعتا در یک نگاه واقع گرایانه به عرصه سیاست فکر 
نمی کنم جریان اصلاح طلب بخواهد دست خود را ببندد و دست به یک رفتار انتحاری در 
عرصه سیاست ایران بزند. حق شناس افزود: فکر نمی کنم جریان اصلاح طلب بخواهد مانند 
چند دوره پیش که برخی سیاست تحریم انتخابات را پیشه کرده بودند حرکت کند، توجه 
اصلاح طلبان حضور حداکثری در انتخابات و پای صندوق رای و توجه به آرای خاکستری 
است که طبیعتا رقیب نمی تواند رای آن ها را جذب کند و تلاش می کند آنان را از حضور در 
پای صندوق رای ناامید کند. وی ادامه داد: همچنین ممکن است طرف مقابل دست به یک 
رفتاری غیرقابل پیش بینی بزند، همانطور که در انتخابات سال 1392 هیچ کس پیش بینی 
نمی کرد آقای هاشمی رفسنجانی به عنوان چهره ای شناخته شده با سوابقی روشن در انقلاب 

اسلامی عدم احرازصلاحیت شود، لذا جریان اصلاح طلب باید به تمام احتمالات توجه کند.
عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی همچنین در خصوص برخی اظهارنظرها پیرامون 
تشکیل نشدن شورای سیاستگذاری اصلاح طلبان برای انتخابات شوراهای اسلامی با توجه به 
عملکرد این شورا در انتخابات گذشته گفت: در جریان احزاب اصلاح طلب دو دیدگاه وجود 

دارد که این دو دیدگاه در حال گفت و گو هستند و سعی می کنند به نظر واحد برسند.
حق شناس افزود: طرفین براین باور هستند که شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان می 
تواند با اشتباه کمتر ظاهر شود و حتی تلاش می شود یک شورای سیاست گذاری جدید 
شکل بگیرد تا در ترکیب و شرح وظایف و در زمان بتواند با اشتباه کمتر و کارآمدتر ظاهر شود.

وی ادامه داد: طرفین تلاش می کنند به یک نظر واحد برسند و من مطمئن هستم این 
اتفاق خواهد افتاد.

سرلشکر جعفری:

غفلت از نیروهای مردمی و انقلابی اشتباه است

محمد جواد حق شناس:

اصلاح طلبان دست به رفتار انتحاری نمی زنند

حشمت الله فلاحت پیشه

حسن شکوهی نسب

رونوشت آگهی حصر وراثت
به شرح  آقای حسن داراب فرزند عبدالحسین دارای شناسنامه شماره 631 
دادخواست به کلاسه 951837 از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت 
را نموده و چنین توضیح داده است که شادروان اعظم جزایری به شناسنامه شماره  
194 در تاریخ 1395/5/25 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه 
حین الفوت آن مرحوم عبارتند از:1- حسن داراب فرزند عبدالحسین ش.ش 631 
نسبت با متوفی فرزند.  اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک 
نوبت آگهی می گردد تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او 
باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی 

صادر خواهد شد. 
رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضایی شهرستان قم



3 اقتصادی

قیمتنمایندگینامخودرو

20634,452,000تیپ5

EF7 44,300,000 دنا با موتور

GLX40530,200,000 پژو 

SLX40532,900,000 پژو 

ELX40,800,000پژوپارس

 36,300,000 پژوپارسسال

E29039,200,000 تندر 

LX32,700,000 رانا 

TU533,300,000رانا 

 30,700,000 سمندLXسال

EF7 31,000,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

 111,000,000رنوکپچر

 35,800,000رنو تندر پیکاپ

 75,000,000هایما اس S7 ( 7 ( . فول دنده ای

 138,000,000 سوزوکی ویتارا اتومات کلاس 8

آخریننرخطلادرایران

4,918,000یکمثقالطلا

1,135,300یکگرمطلای18

آخریننرخانواعسکه

11,150,000سکهبهارآزادی

11,160,000سکهطرحقدیم

5,660,000نیمسکه

2,940,000ربعسکه

1,870,000سکهیکگرمی



سه شنبه -سیزدهم مهرماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4115

چرا بانک ها برای تأمین تسهیلات اقشار ضعیف تردید دارند؟
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت:73 درصد جمعیت ایران در 

شهرها زندگی می کنند.
همایش  شانزدهمین  افتتاحیه  مراسم  در  مظاهریان  حامد 
سیاست های توسعه مسکن در ایران با تأکید بر اهمیت تداوم این 
همایش ها گفت:  عدد شانزدهم نشان می دهد که در این دو دهه 
گذشته با برگزاری چنین همایش هایی چگونه توانستیم دانش هایی را 
که در رابطه با برنامه ریزی مسکن مورد اهمیت است در کنار یکدیگر 

قرار داده و از آن ها بهره مند شویم.
وی افزود: اگر ما در تعریفی برای تفکیك تمدن و فرهنگ، مجموعه 
دستاوردهای مادی بشر را تمدن بنامیم و مجموعه دستاوردهای 
معنوی را فرهنگ،  در آن زمان شهر را در نقطه کانونی و مشترك 
این دو دستاورد مهم بشری شاهد هستیم. در این زمان شهر نه تنها 
به عنوان مسئله کالبدی برای زندگی اجتماعی بشر مورد قضاوت قرار 
می گیرد بلکه می تواند منبع الهام بخشی برای انسان ها و در حقیقت 

محلی برای برآورده شدن مهم ترین آرزوهای بشری قرار بگیرد.
وی بابیان اینکه در این زمان عجیب که شهر آرمانی خود آخرین 
آرمان بشری را نمایندگی می کند گفت: در حال حاضر نزدیك به 4 
میلیارد جمعیت کره زمین )54درصد( در شهرها زندگی می کنند. در 
ایران نیز این آمار به حدود 73 درصد می رسد. در حقیقت شهرنشینی 
در کشور ما نسبت به میانگین جهانی 20 درصد رشد داشته است که 
پیش بینی می شود در آینده ای نزدیك نیز هرچند با آهنگی متفاوت 
ادامه داشته باشد. معاون وزیر راه و شهرسازی بابیان این مطلب که 
کیفیت زندگی در شهر با محدود شدن رشد شهرنشینی مورد توجه 
قرار می گیرد گفت: در این زمان است که کیفیت زندگی در شهر به 
مسئله ای اصلی تبدیل می شود به همین دلیل است که سازمان ملل 
نیز اولین دوشنبه اکتبر را روز اسکان بشر نامیده است. این روز روزی 
است که امکان نقض وضعیت شهری را فراهم کرده و توجه همگان 
به حقوق اساسی در رابطه با شهر را که یکی از مهم ترین آن ها حق 

مسکن برای مردم است جلب می کنند.
مظاهریان با اشاره این موضوع که تفکر خانواده و معنی و مفهوم 
خانه از دیرباز در کشور ما موردتوجه بوده است،تصریح کرد:آمار نشان 
می دهد ما در 4 دهه گذشته به ازای هر 100 خانه 127 خانوار 
داشته ایم. این در حالی است که این آمار اکنون کاهش پیداکرده 
و به ازای هر 100 خانه 104 خانواده را نشان می دهد. امیدواریم 
بتوانیم درراه باقی مانده به نقطه سربه سری رسیده و مطمئن شویم 

که مسکن از یك کالای سرمایه ای به کالای مصرفی تبدیل شده است.
چالش تامین مالی

مظاهریان با اشاره به چالش های متعدد در حوزه مسکن اشاره 
کرد و گفت: تأمین مالی مسکن یکی از چالش های پیشروی ما در 
این بخش است. طبق گزارش های جهانی این چالش نیز در سراسر 
جهان دیده شده و  کامیابی ها و ناکامی های زیادی به همراه داشته 
است. وی ادامه داد: سیستم ما برای نظام تأمین مالی مسکن در 
کشور سیستمی بانك محور بوده که در حال حاضر نیز با حجم محدود 
منابع در کشور روبرو است. در حقیقت به دلیل شاخص های کلان 
اقتصادی بانک ها از اعطای تسهیلات بلندمدت راضی نبوده و در این 
جهت گامی برنمی دارند. به گفته وی بانک ها برای تأمین تسهیلات 
اقشار ضعیف که تضمین های کافی نیز ندارند دچار تردید هستند. 
بدین منظور توصیه جهانی این است که بخش مسکن باید از نهاد 
توسعه ای برخوردار باشد. نهادی که اجرای سیاست ها و نه سوددهی را 

در ارجعیت فعالیت های خود قرار دهد.

معاون وزیر راه و شهرسازی خاطرنشان کرد: مهم ترین اقدامی که 
وزارت راه و شهرسازی با هدایت آقای آخوندی در طی این سال ها 
انجام داده است ایجاد این نهاد به شمار می رود. خوشبختانه در حال 
حاضر این توافق عمومی در کشور دیده  شده و این تفکر به رسمیت 
شناخته می شود. در این راستا مجلس نیز اقدامات خوبی انجام داده 
است. همان طور که می دانید اخیراً در اصلاحیه قانون بودجه شاهد 
افزایش 4 برابری بودجه بانك مسکن بودیم که می تواند اولین گام برای 

تبدیل بانك مسکن به یك بانك توسعه ای محسوب شود.
ضرورت ایجاد نهاد تضمیمی

این مقام مسئول عدم وجود یک نهاد تضمینی در کشور را چالش 
دیگری در این بخش اعلام کرد و گفت: در حقیقت این نهاد در 
زمان افت وخیز قیمت مسکن به خریدار، سازنده و فروشنده کمك 
می کند تا در معامله خود از یك امنیت نسبی برخوردار باشند. این نهاد 
معاملات را شفاف می کند و این شفافیت به همه اطمینان می دهد که 
سرمایشان در ریسك وسیعی قرار نگیرد. مظاهریان در حالی که سنتی 

و غیررسمی بودن نظام پیش فروش را چالش دیگری در این بخش 
اعلام کرد گفت: خریداران که هدف اصلی این نظام به شمار می روند 
می توانند با سروسامان گرفتن این بخش با اطمینان خاطر به معامله 
مسکن دست بزنند و از طرفی دیگر سرمایه گذاران نیز مطمئن باشند 
که تقاضای کافی برای آن ها وجود دارد. وی در خصوص نهاد مسکن 
اجتماعی نیز بیان کرد: تعجب برانگیز است که بحث نهاد مسکن 
اجتماعی پس از مطرح شدن در دولت یازدهم از دیدگاه بیرون بحثی 
غریب به شمار می رود. درصورتی که بسیاری از سیاست های ما در 
گذشته در همین سمت وسو حرکت کرده بود. در حقیقت ما به هر 
مقیاسی که در این بخش نگاه کنیم می بینیم که باز دارای تجربه های 

کوتاه مدتی هستیم.
توریع فساد برانگیز مسکن

معاون وزیر راه و شهرسازی در بخش دیگری از سخنان خود 
نظام واگذاری زمین را در ایران نظامی سنتی خواند و گفت: این 
نظام به هیچ وجه نمی تواند یك نظام مبتنی بر 73 درصد شهرنشین 
را نمایندگی کند. سیستم توزیع زمین با رانت هایی که ایجاد می کند 
بسیار فساد برانگیز بوده و باید به صورت کاملًا جدی مورد بازبینی 
قرار گیرد. وی اضافه کرد: ما متأثر از گسترش هایی که صورت گرفته 
می توانیم با اطمینان بگوییم که اکنون ساختمان هایی باکیفیت 
بیشتر نسبت به دهه های گذاشته داریم ولی باز تا ایده ال همچنان 
فاصله داریم. ما فاقد یك نظام جامع کنترل ساختمان هستیم و باید در 
این جهت حرکت های منسجمی انجام دهیم. از سویی دیگر مصرف 
انرژی در نظام ساخت وساز مسئله ای غیر قابل توجه است. ما  از این 
طریق می توانیم هم به اقتصاد کلان کشور و همچنین به اقتصاد خانوار 
کمك کنیم که شروع کننده این کار نیز منحصراً با بخش مهندسی 
خواهد بود. مظاهریان با تأکید بر اهمیت بالای نظام شهرسازی در 
این حوزه بیان کرد: عدم هماهنگی بین برنامه های شهری در این 

نظام به چشم می خورد. 
او اضافه کرد: ما باید بتوانیم با ادامه این راه توجه را به سمت 
بافت های هدف و ناکارآمد معطوف کنیم. واقعیت این است که 
اکنون خواسته عمومی مبنی بر توجه به کیفیت محیط مسکونی 
و نیازهای سکونتی از مدیریت شهری شکل گرفته است. دیگر دوره 
اینکه مدیریت شهری به عنوان یک نهاد خدمات رسان باشد تمام شده 
و این بخش باید به کیفیت فضای شهری و سکونتی و هدف قرار دادن 

مسکن در کانون این مسائل حرکت کند.

اقتصاددانان می گویند،با تثبیت تولید نفت به دلیل تصمیم اخیر اوپک رشد اقتصادی ایران از 
سال آینده سهمی از نفت نخواهد برد.

به گزارش خبرآنلاین،به دنبال توافق اعضای اوپک در الجزایر برای توقف تولید نفت در 
سطح 32.5 تا 33 میلیون بشکه در روز،حالا بسیاری از اقتصادهای نفتی عضو این سازمان 
امیدوارند،سال آینده میلادی با افزایش بهای نفت،درآمدهای آنها از محل فروش نفت افزایش 
یابد تا بتوانند بخشی از مشکلاتی که به واسطه کاهش بهای نفت با آن مواجه شده بودند،را حل 

کنند.اما این به معنای رشد اقتصادی توامان نخواهد بود.

آنطور که سازمان های بین المللی مثل بانک جهانی و صندوق بین المللی پول گزارش داده 
اند، کشورهایی که توانستند در فصل کاهش شدید قیمت نفت اقتصادهای خود را بازسازی کرده 

و یا با شرایط موجود کنار بیایند،انگشت شمارند.
 اگرچه ایران هم در زمره کشورهای مورد اشاره این سازمان ها قرار می گیرد،اما پیش از 
آنکه بهای نفت، اقتصادهای نفتی را مجبور به ریاضت اقتصادی کند،ایران به دلیل تحریم 
های بین المللی در شرایطی نابرابر قرار گرفت؛ شرایطی که سبب شد بیشترین آسیب به 
بخش ذخایر ارزی در وهله نخست وارد شود و سپس آثار تحریم ها بر بخش های تولیدی 

مستولی شود.
از همین رو در سالهای 90،91 و 92 اقتصاد ایران به شدت دچار رکود یا به اصطلاح سکته 
اقتصادی شد و رشد اقتصادی منفی شدید را تجربه کرد.اما با تغییر دولت و به دنبال آن تغییر 
سیاست های اقتصادی، رشد اقتصادی احیا شد و از مثبت 3 درصد در سال 93،با یک نوسان 

در سال 94، در نیمه اول سال جاری به 4.4 درصد رسید.
رشد چگونه محقق می شود؟

حسن روحانی رییس جمهور در ابتدای سال جاری وعده تحقق رشد 5 درصدی را در سال 
جاری داده است،رشدی که باید امسال با خروج اقتصاد از رکود باید محقق شود. اگرچه آنچه در 
نیمه نخست سال اتفاق افتاد، به مدد افزایش تولید نفت صورت گرفته،اما دولت با سیاست های 
اقتصادی که امسال در دستور کار قرار داده، قصد دارد تا پس از توقف رشد تولید نفت،رشد مثبت 
اقتصادی  را ثبیت کند.اصلاحیه بودجه از یک سو و محرک های اقتصادی که در سال جاری 

اعمال شده، نشانه هایی از خروج را در اقتصاد ایران به نمایش گذاشته است.

از همین رو کارشناسان اقتصادی توصیه می کنند که دولت با عنایت به توقف تولید نفت که 
با تصمیم اخیر اوپک صورت گرفته، هنر خود را با ادامه اصلاحات اقتصادی به نمایش بگذارد و 

رشد را مثبت نگه دارد.
با این حال تنگناهای مالی اعتباری،ناکافی بودن سرمایه گذاری و کاهش تقاضای خارجی 
همچنان به عنوان موانع جدی خروج از رکود و رونق فعالیت های اقتصادی شمرده می شود.

البته دولت سیاست هایی برای جذب سرمایه خارجی در دستور کار دارد که به نظر می رسد 
با رفت و آمد هیات های تجاری که بعد از برجام اتفاق افتاد،این امر در سال آینده محقق شود.

تاریخچه ای برای رشد
آمارهای رسمی از تغییرات سالانه تولید ناخالص داخلی،سرمایه گذاری و مصرف در دهه 
گذشته را می توان به دوره های قبل از سال 87،دو سال 88 و 89، دوره تشدید تحریم ها  
یعنی نیمه 90 تا 92 و دوره های 92 تا نیمه نخست 95 تقسیم کرد.رشد اقتصادی سال 84 
و دوسال بعد از آن یعنی سالهای 85 و 86 به پشتوانه سیاست های اصلاح ساختار برنامه سوم 
توسعه به طور نسبی بالا رفت. در این دوره متوسط رشد سالانه با نفت 6.5 درصد به ثبت رسید.

در اواخر سال 90 تولید اقتصاد ایران تحت تاثیر شوک های پیاپی ناشی از اجرای هدفمند 
سازی یارانه ها ، افزایش 5.5 برابری قیمت حامل های انرژی،تشدید تحریم های بین المللی و 
افزایش سه برابری قیمت ارز به شدت کاهش یافت، به طوری که در سال 91 رشد اقتصاد ایران 
برای اولین بار پس از انقلاب منفی 6.8 درصد شد.این رشد مفنی ادامه یافت و در سال 92 رشد 
اقتصادی به منفی 2.4 درصد رسید . در سال 93 اما به دلیل تغییر سیاست های دولت یازدهم 
رشد اقتصادی به 3 درصد و در سال 94 به دلیل کاهش قیمت جهانی نفت به نیم درصد رسید.

سایه تصمیم اوپک بر رشد اقتصاد ایران



ورزشی سه شنبه -سیزدهم مهرماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 444115

 تیم ملی با آمادگی کامل به مصاف ازبکستان می رود

ساکت:  شانسی برای جابه جایی زمان بازی با 
کره نداریم

رئیس سازمان تیم های ملی عملکرد ملی پوشان کشورمان در مسابقات قهرمانی نوجوانان 
آسیا را ستود و گفت که فدراسیون این تیم را رها نمی کند.

 محمدرضا ساکت در مراسم استقبال از تیم فوتبال نوجوانان کشورمان در فرودگاه 
امام خمینی )ره( گفت: پس از چند سالی که خلاء در حوزه کسب موفقیت در رده پایه 
داشتیم، با توجه به زحمات مدیران فدراسیون و مربیان و مدیران باشگاه های فوتبال 

کشورمان شاهد موفقیتی بودیم که فوق العاده بود.
وی ادامه داد: تیمی که اعزام شد، با شعار کاروان غدیر تا کربلا عازم رقابت های قهرمانی 
در هند شد. روزی که در بدرقه عزیزان حضور داشتیم، امیدوار بودیم در روز بازگشت، با 
گل از آنها استقبال کنیم و خدا را شکر که آنها ظرفیت های شان را نشان دادند و به جام 

جهانی صعود کردند.
رئیس سازمان تیم های ملی همچنین خاطر نشان کرد: هنوز هم هستند بازیکنان 
نوجوانی که بتوانند به ما کمک کنند، بازیکنانی که باید به ما کمک کنند. با کمک همه 
نهادها در فدراسیون فوتبال، برای برنامه ریزی آتی جهت حضور در جام جهانی همفکری 

خواهد شد.
وی در پاسخ به اینکه چه برنامه هایی برای آماده سازی تیم نوجوانان جهت حضور در جام 
جهانی دارد، افزود: برنامه ریزی های طولانی در بخش های آموزشی و در قالب این جمعی 
که در تیم ملی حاضر هستند، خواهیم داشت. ما این تیم را رها نمی کنیم و در استعدادیابی 
فعالیت را ادامه می دهیم. همچنین در مراسمی ویژه از این نوجوانان با پاداشی که داده 
می شود، تقدیر خواهیم کرد. باید این مسائل تحت یک برنامه ریزی باشد. فوتسال نشان 
داد ما قدرت بروز و ظهور در جهان را داریم و حالا باید با تیم های پایه، به کارمان در بحث 

افتخارآفرینی های جهانی ادامه دهیم.
رئیس کمیته تیم های ملی در مورد رقم پاداش در نظر گرفته شده برای تیم نوجوانان 
افزود: این موضوع باید از سوی هیئت رئیسه مشخص شود. به زودی جلسه ای در هیئت 
رئیسه برگزار می کنیم و در این مورد صحبت خواهیم کرد، اما هر برنامه ای که داشته 

باشیم، به بعد از مراسم سوگواری سرور و سالار شهیدان موکول می شود.
ساکت همچنین در مورد اردوی تیم ملی در ارمنستان گفت: اردویی که در ارمنستان 
پشت سر گذاشتیم، یک اردوی خوب با امکانات کافی بود که رضایت کادرفنی را در بر 
داشت. تیم در یک شرایط مطلوب به ایران برگشت و برای سفر به ازبکستان نیز تمهیدات 

خوبی اندیشیده  شده است.
وی افزود: تیم ملی با یک پرواز اختصاصی که متعلق به هواپیمایی آتاست، به ازبکستان 
می رود و روز چهارشنبه با همان پرواز به تهران برمی گردد و از روز جمعه در تهران تمرینات 
ادامه می یابد. یک روز پیش نماینده ویژه ای را به ازبکستان اعزام کردیم تا کارها را هماهنگ 
کند. کادرفنی هم مدت هاست در مورد ارزیابی های فنی اقدامات لازم را انجام داده است.

رئیس سازمان تیم های ملی در مورد اضافه شدن بازیکنان لژیونر به تیم ملی نیز خاطر 
نشان کرد: دو سه بازیکن لژیونر ما نیز در تاشکند به تیم ملی و اردویی که داریم، اضافه 
می شوند و تیم کامل می شود. برنامه ریزی کرده ایم تا ان شاءالله تیم ملی با آمادگی کامل 

به مصاف ازبکستان برود.
مشاور رئیس فدراسیون فوتبال درباره بحث جابه جایی زمان دیدار ایران و کره جنوبی 
گفت: فدراسیون فوتبال در دو سه ماه گذشته تلاش زیادی کرده تا این بازی را جا به جا 
کند. گزینه های زیادی بوده و تلاش زیادی هم شده است. تاج به فیفا رفت با اینفانتینو 
صحبت کرد، در مالزی با AFC صحبت کردند، با رئیس فدراسیون کره جنوبی صحبت 
کردیم، اما چون برنامه ریزی صورت گرفته است، نمی توان کاری کرد. روز بعد از تاسوعا 
هم که عاشوراست، فیفادی به اتمام می رسد و نمی توانستیم بازی را عقب بیندازیم، چون 

تصمیم گیرنده ایران نیست.
وی افزود: زمینه جابه جایی بازی فراهم نشد و تیم حریف با این موضوع موافقت نداشت. 
حتی جابه جایی میزبانی را هم مطرح کردیم، اما این مهم انجام نشد و احتمالاً دیگر شانسی 
برای جابه جایی نخواهیم داشت. موضوع را به مقام های امنیتی اعلام کرده ایم، شواری 
امنیت ملی در این خصوص تصمیم گیری خواهد کرد و تلاش همه ما این است اگر بازی 
در روز تاسوعا برگزار شد، شرایط را طوری رقم بزنیم که حسینه ای در ورزشگاه برپا کنیم.

ساکت در خصوص اینکه برخی علما اعلام کرده اند این بازی باید لغو شود و اجازه 
برگزاری بازی در روز تاسوعا را نباید داد، اظهار داشت: ما به همه دیدگاه ها احترام 
می گذاریم و در این خصوص فدراسیون فوتبال تصمیم گیرنده نیست. ما این موضوع را به 
نهادهای امنیتی، سازمان های مختلف و... اعلام کرده ایم و هر تصمیمی که نظام جمهوری 
اسلامی بگیرد، ما تابع هستیم. ضمن اینکه ساعت بازی را تغییر دادیم که از ساعت 21 آن 

را به ساعت 18 منتقل کردیم.
وی در پاسخ به این سؤال که آیا این بازی رایگان خواهد بود یا نه، اظهار داشت: بعید 
می دانم این بازی رایگان باشد. ما منتظر مصوبات شورای تأمین تهران و مسئولان برگزاری 

مسابقات هستیم تا همه چیز را نهایی کنیم.

اوسیانو:

 امکانات در تیم ملی اجازه پیشرفت نمی دهد
دستیار کارلوس کی روش در گفت و گو با سایت یونانی درباره شرایط دو لژیونر ایرانی در 

این کشور و کار در تیم ملی ایران صحبت کرد.
 دستیار کارلوس کی روش در تیم   ملی فوتبال ایران، متولد کشور کیپ ورد است که 
تابعیت کشور پرتغال را پذیرفته است. او زمانی که فوتبال بازی می کرد در پست هافبک 
دفاعی انجام وظیفه می کرد و همچنین در تیم های همچون اسپورتینگ لیسبون و تولوز 
فوتبال بازی کرده است. او سابقه 54 برای تیم   ملی فوتبال پرتغال را دارد و توانسته هشت 

گل نیز به ثمر برساند. 
اوسیانو کروز 54 ساله از سال 2014 در کادرفنی تیم   ملی فوتبال ایران انجام وظیفه 
کرده است و اکنون امیدوار است تا همراه با ایران صعود به جام جهانی 2018 روسیه را 

تجربه کند. 
دو بازیکن ایران یعنی مسعود شجاعی و کریم انصاری فرد در حال  حاضر در لیگ یونان 

بازی می کنند. 
اوسیانو کروز درباره لیگ یونان، گفت : من قبل از این که با تیم   ملی ایران قرارداد امضا 
کنم، در آستانه پیوستن به یک تیم یونانی بودم و صحبت های نهایی نیز انجام شده بود، 
اما در لحظه آخر تصمیم گرفتم که تیم   ملی ایران بپیوندم. من این جا دوستان خوبی 
دارم. پائولو بنتو، سرمربی المپیاکوس از دوستان من است که در این جا فعالیت می کند. 

اوسیانو درباره عملکرد شجاعی و انصاری فرد در لیگ یونان، گفت : آنچه این دو بازیکن 
در لیگ یونان نشان دادند برای من تعجب آور نبوده است. آنها با تمرینات مداوم و خوبی 
که انجام می دهند می توانستند در لیگ بهتر از یونان هم بازی کنند. حضور این دو بازیکن 
ایرانی برای لیگ یونان خیلی خوب است. هر دوی این بازیکنان در اسپانیا نیز فعالیت 
کرده اند. ما از حضور آنها در یونان و تیم   ملی ایران خوشحال هستیم چرا که نیاز داریم این 
دو بازیکن آماده را برای تیم   ملی ایران در اختیار داشته باشیم. ما تمام بازی های پانیونیوس 

را دنبال می کنیم و برای هر دوی این عزیزان آرزوی موفقیت می کنیم. 
کروز در ادامه گفت : شجاعی از سال 2006 در تیم   ملی ایران بازی می کند و سابقه 
بیشتری نسبت به انصاری فرد دارد. هر دوی این بازیکنان در برنامه کارلوس کی روش برای 
انتخابی جام جهانی حضور دارند. در بازی با چین در انتخابی جام جهانی که با تساوی بدون 
گل به پایان رسید. مسعود بازی خیلی خوبی از خود به نمایش گذاشت. در بازی اول مان 
نیز برابر قطر که با برد ایران همراه بود، انصاری فرد در  دقیقه 84 به بازی آمد و خیلی زود 

تاثیر خود را نشان داد و توانست پاس گل بدهد. 
مربی تیم   ملی ایران در پاسخ به این سوال که برای دیدن بازی های این دو به یونان 
خواهد رفت، گفت : من و کارلوس در اکثر مواقع درباره بازیکنان لژیونر، از جمله انصاری 
فرد و شجاعی صحبت می کنیم. با این حال من برنامه دارم تا در ماه های آینده به یونان 
بازگردم و در آنجا اگر بتوانم حتما یکی از بازی های پانیونیوس را از نزدیک خواهم دید و 

دیداری نیز با سران تیم خواهم داشت. 
مربی تیم   ملی ایران درباره کار در این تیم، گفت : حقیقت این است که حضور در تیم  
 ملی ایران تجربه بزرگی برای من بود. ما در کشوری هستیم که فرهنگ های مختلفی در 
آن وجود دارد و یک فرهنگ متفاوت نسبت به جاهای گذشته که در آن کار کردیم در آن 
حاکم است. حضور در تیم   ملی ایران کار آسانی نیست. بازیکنانی که در تیم داریم بسیار 
با استعداد هستند و با قلب و روحشان برای تیم بازی می کنند،  ولی شرایط و امکاناتی که 

در اختیار تیم   ملی ایران است امکان پیشرفت را به ما نمی دهد.

قوچان نژاد:

 ازبکستان بی دلیل صدر جدول نیست
مهاجم تیم ملی فوتبال ایران می گوید این تیم بازی سختی برابر ازبکستان دارد، چرا که 

روش بازی حریف فیزیکی است.
رضا قوچان نژاد مهاجم تیم   ملی فوتبال ایران در حاشیه تمرین صبح دوشنبه این تیم، 
گفت : من شب گذشته به اردوی تیم   ملی اضافه شدم و همان طور که شنیده ام در 
ارمنستان سایر بازیکنان اردوی خوبی را برگزار کرده اند. الان هم بازیکنان آمده اند تا برابر 

ازبکستان به میدان برویم و نتیجه  خوبی را به دست بیاوریم.
وی در پاسخ به این سوال که چقدر از تیم ازبکستان شناخت دارد، بیان  کرد: ازبکستان 
تیم خوبی است. ما در برابر آنها قبلا هم بازی کرده ایم. حتی در ایران متاسفانه برابر آنها 
شکست خوردیم. دلیل سختی بازی برابر آنها توان بالای فیزیکی ازبک ها است. مشخص 

است که در این شرایط آنها بی دلیل در صدر جدول قرار نگرفته اند.
مهاجم تیم   ملی در پایان و در پاسخ به این سوال که آیا خودش آماده بازی برابر ازبکستان 
است یا نه؟ گفت : روز گذشته در باشگاهی که بازی می کنم بازی سختی را پشت سر 
گذاشتم و تازه به تیم   ملی آمده ام. طبیعی است که از شرایط آماده برخوردار نباشم، ولی 

مطمئنا تا پنجشنبه به شرایط ایده آل می رسم.

 از بوندس لیگا تا جی لیگ ژاپن

بهترین مربیان ایرانی
 شاغل در کشورهای خارجی

حضور سرمربیان ایرانی در خارج از ایران موضوعی است که با مطرح شدن پیشنهاد 
انگلیسی منصوریان در روزهای گذشته بسیار مورد توجه قرار گرفته است.

 ادعای عجیب منصوریان مبنی بر پیشنهاد از تیم های انگلیسی باعث شد تا در گزارشی 
به بررسی حضور کم تعداد مربیان ایرانی در خارج از فوتبال ایران بپردازیم. حضوری که 
البته هیچگاه به اندازه موفقیت و عملکرد بازیکنان ایرانی در خارج از کشور چشمگیر 
نبوده اما بررسی آن خالی از لطف نیست. با ورزش سه و بررسی حضور مربیان ایرانی در 

کشورهای مختلف همراه باشید:
الکساندر نوری دورگه ای در بوندس لیگا

نوری البته هیچگاه تجربه حضور در تیم های ایرانی را ندارد اما سرمربی جدید وردربرمن 
در بوندس لیگا آلمان از پدری ایرانی متولد شده و شاید حضور او در فوتبال ایران بتواند 
مانند قطبی با سرمربی گری همراه باشد. نوری در اوایل فصل 16-17 لیگ آلمان جانشین 

سرمربی برمن شد و حالا هدایت یکی از تیم های قدیمی آلمانی را در اختیار دارد.
حشمت مهاجرانی و تیم های ملی عربی

سرمربی سابق تیم ملی ایران که اولین حضور در جام جهانی در دوران سرمربی گری او 
رخ داد، در کشورهای حوزه خلیج فارس یکی از نام های بزرگ به شمار می رود. مهاجرانی 
سرمربی گری تیم ملی عمان و امارات و البته فعالیت طولانی در لیگ امارات را در کارنامه 

خود دارد.
مشهور و پرکار مثل قطبی

افشین قطبی که دوران موفقی در پرسپولیس داشت شاید نامدار ترین فرد حاضر در این 
لیست باشد. سرمربی سابق تیم ملی ایران با تجربه حضور در کادر فنی گاس هیدینگ به 
ایران آمد و البته بعد از خروج از ایران سابقه سرمربی در لیگ مطرح ژاپن یعنی جی لیگ 

و لیگ تایلند را در کارنامه خود دارد.
امید نمازی از آمریکا تا دستیاری کی روش

سرمربی سابق تیم های لیگ MLS آمریکا برای حضور در استیل آذین به ایران برگشت 
و البته توانست دستیاری کی روش در تیم ملی را نیز تجربه کند اما هیچگاه در فوتبال ایران 
تبدیل به مرد اول نیمکت هیچ تیمی نشد. سرمربی سابق فیلادلفیا، سن دیگو اسپیریت، 
کلیولند فورس و غیره بعد از دستیاری در تیم ملی بانوان آمریکا اکنون در تیم ملی زیر 18 

ساله های این کشور فعالیت دارد.
شاگرد مورینیو در بریتانیا

ابوذر نوغانی البته هنوز در ابتدای راه قرار داد اما این انزلیچی که در تیم های پایه کاردیف 
سیتی انگلستان فعالیت می کند از چهره های مطرح این لیست است. نوغانی در کارنامه 
خود یک دوره حضور در کلاس های مورینیو را ثبت کرده و اکنون نیز مدارج ترقی را در 

تیم های پایه کادریف پشت سر می گذارد.
ناصر حجازی و تحول در فوتبال بنگلادش

حضور در محمدان بنگلادش و پیروزی برابر پرسپولیس ایران برای یک تیم بنگلادشی 
شاید بزرگترین افتخار فوتبال این کشور کوچک باشد که بعد از حضور اسطوره دروازه بانی 
ایران متحول شد. حضور حجازی در این کشور باعث شد تا تیم ملی بنگلادش که یکی 
از تیم های ضعیف بود به تیمی بهتر نزدیک شود تا جایی که این تیم توانست یقه تیم 

ملی ایران را گرفت.
در کنار این افراد البته سرمربیان دیگری بودند که در تیم های مختلف به ویژه در 

لیگ های آسیایی فعالیت داشتند.
تیم های معمولی اروپایی در سال های دور

عباس رضوی در سال های اوایل دهه 60 تجربه حضور در لیگ سوئد و مجارستان را در 
کارنامه خود دارد و بهمن فروتن در لیگ های دسته سوم آلمان نیز فعالیت کرد که البته 

هرگز به سطح بالاتر نرسیدند.
لیگ امارات مقصد همیشگی مربیان قدیمی

اصغر شرفی، منصور پورحیدری، همایون شاهرخی، جلال طالبی، حسن حبیبی، ابراهیم 
قاسمپور و حسن روشن از جمله مربیان ایرانی بودند که تجربه حضور در لیگ های حاشیه 
خلیج فارس و کشورهای عربی به ویژه امارات را در کارنامه خود دارند که این حضورها در 

سالیان گذشته با وجود موفقیت های متعدد به درازا نیانجامید.
و دیگران

اردشیر پورنعمت که از مدرسان کنفدراسیون فوتبال آسیا به شمار می رود در کشورهای 
جنوب شرق آسیا فعالیت طولانی داشت و اکنون نیز یکی از مدرسان مطرح فوتبال است. 
داریوش یزدانی از سرمربیان جوانی است که در لس آنجلس بلوز فعالیت می کرد و اکنون 

در تیم های پایه ایالات متحده فعالیت می کند.
البته مربیانی بودند که در سالیان گذشته ادعای حضور در تیم های غیر ایرانی را مطرح 
کردند که امیر قلعه نویی و پیشنهاد پاختاکور، مجید جلالی و علیرضا منصوریان و پیشنهاد 

برایتون از جمله این پیشنهادات بودند.

به بهانه درخشش در جام جهانی؛

برای فوتسال طرحی نو دراندازیم

فوتسال ایران بعد از موفقیت در جام جهانی 2008 
و ناکامی در 2012، حالا به افتخار بزرگی دست پیدا 
کرده و برای این که روند این پیروزی ها سینوسی 
نشود، نیازمند طرحی نو از جانب فدراسیون فوتبال 

است.
تیم ملی فوتسال ایران دیروز در بازی رده بندی جام 
جهانی 2016 کلمبیا مقابل تیم ملی پرتغال به برتری 
رسید و در جایگاه سوم جام جهانی ایستاد. شاید اگر 
قبل از جام جهانی نظرسنجی از کارشناسان و اهالی 
فوتسال درباره عملکرد تیم ملی می شد، کمتر کسی 
به مقام سومی این مسابقات اشاره می کرد و با توجه 
به تدارک ضعیف و حواشی که به وجود آمده بود، 
اغلب پیش بینی ها به صعود تا یک چهارم نهایی ختم 
می شد. با این حال ملی پوشان فوتسال ایران با این 
تدارک ضعیف به کلمبیا رفتند و کاری کردند کارستان. 
شاگردان ناظم الشریعه از صفر، 100 ساختند و پنجره 

جدیدی را به روی فوتسال ایران گشودند.
اما اکنون که مسابقات به پایان رسیده، وقت گفتن 
حقایق است. تمام کارشناسان به تدارک ضعیف ایران 
ادامه همین  اذعان کرده اند و در  برای جام جهانی 

مطلب، با بررسی برنامه تیم های برتر جهان، به این 
حقیقت خواهیم رسید اما در این بین کتمان مسئولان 
که  فدراسیونی  دارد.  تامل  جای  فوتبال  فدراسیون 
بیشترین افتخاراتش را از فوتسال دارد و در حالی که 
فوتبال نتوانسته در جهان عرض اندام کند، این فوتسال 
است که باعث شده فدراسیون فوتبال در جهان سرش 
را بالا بگیرد اما امکانات ضعیف فوتسال ایران نه تنها از 
سوی فدراسیون نشین ها رد می شود بلکه به تداوم این 

وضعیت نیز اشاره می کنند.
اظهارنظر کفاشیان در مورد امکانات تیم ملی فوتسال 
برای جام جهانی: همه چیز خوب بود و همه امکانات 
هم هست. ما با همین وضعیت توانسته ایم در آسیا به 

عنوان بهترین تیم باشیم و قهرمانی این قاره شویم.
چنین تفکری از جانب سرپرست کمیته فوتسال 
برای آینده این رشته مناسب نیست. البته این تفکر 
سال هاست بر فوتسال سایه افکنده و مسئولانش تصور 
می کنند با کمترین هزینه هم می توان فوتسال را اداره 
کرد و حتی به موفقیت های جهانی نیز رسید. اما نتایج 
چند سال اخیر فوتسال ایران نشان می دهد بی توجهی 
ها کار خودش را کرده بود و موفقیتی هم که در جام 

جهانی 2016 نصیب فوتسال ایران شده، به خاطر 
داشتن بازیکنانی است که به گواه همه کارشناسان 

بهترین تیم تاریخ فوتسال ایران را تشکیل می دهند.
تدارک ضعیف برای تیم ملی فوتسال در مرحله 
گروهی جام جهانی نمود پیدا کرد و اگر غیرت و تعصب 
ملی پوشان ایران مقابل برزیل نبود، چنین افتخاری 
رقم نمی خورد و فوتسال ایران بازهم چند سال به عقب 

برمی گشت.
سید مهدی ابطحی درباره امکاناتی که برای فوتسال 
اختصاص داده می شود به ایسنا گفت: فوتسال ایران 
به موفقیتی رسید که امکاناتش در حد آن نبود. اداره 
کردن فوتسال به شکل فعلی اصلا درست نیست. 
فوتسال ما بسیار بزرگ تر از تشکیلات آن است. این 
رشته، بهترین نتایج را در بین رشته های تیمی ورزش 
ایران کسب کرده است اما تشکیلات آن بسیار کوچک 
است. پتانسیل فوتسال ایران بسیار بالاست و باید از 
آن به نحو احسن بهره برداری شود. شما شک نکنید 
فوتسال ایران نوسانات بسیاری داشته و خواهد داشت. 
ممکن است این نتیجه سال ها تکرار نشود اما باید به 
فکر بود و این شرایط خوب را حفظ کرد. در همین 

مسابقات ما نوسان داشتیم و شروع تیم ملی بسیار 
ضعیف بود. مهدی ابطحی خاطرنشان کرد: باید نسبت 
به فوتسال تغییر نگرش ایجاد شود. ما این درخواست 
را از فدراسیون فوتبال و وزارت ورزش داریم تا به این 
رشته اهمیت بیشتری دهند. شما ببینید در فوتبال 
چقدر هزینه می شود و چقدر بازدهی دارد اما فوتسال 
با کمترین امکانات جزو چهار تیم برتر جهان می شود.

حال در ادامه نگاهی می اندازیم به تدارکی که تیم 
های برتر فوتسال جهان برای جام جهانی دیده اند:

اسپانیا
نایب قهرمان دوره قبل که در مرحله یک چهارم 
نهایی با شکست مقابل روسیه از رسیدن به نیمه نهایی 
بازماند، دو ماه قبل از این مسابقه ها وارد اردو شده بود. 
این تیم با برپایی اردویی در پرتغال با تیم های ازبکستان 
و پرتغال دیدار دوستانه برگزار کرد. همچنین یک بازی 
با ویتنام و دو بازی با مصر از دیگر برنامه های اسپانیا 

پیش از جام جهانی 2016 بود.
برزیل

مدافع عنوان قهرمانی یک ماه قبل از جام جهانی 
استارت زد و تنها چهار بازی با آرژانتین برگزار کرد. 
قبل از اینکه سلسائو به مصاف آرژانتین برود قرار بود 
با ایران دیدار دوستانه برگزار کنند، اما به دلیل مشکل 
مالی و عدم توانایی حضور ایران در برزیل، این بازی ها 
لغو و آرژانتین جایگزین ایران شد. برزیل همچنین در 
تورنمنتی چهارجانبه به مصاف تیم های مطرح آمریکای 
جنوبی رفت و چند روز قبل از جام جهانی نیز با جزایر 

سلیمان دیدار کرد.
ایتالیا

با  ایتالیا  یکی از شگفتی های جام جهانی حذف 
شکست مقابل مصر بود اما این تیم نیز تدارک ویژه ای 
برای جام جهانی دیده بود. لاجوردی پوشان دو ماه قبل 
از جام جهانی وارد اردو شدند و دو بازی دوستانه با 
اسلواکی و دو بازی با مجارستان انجام دادند و چند روز 
قبل از مسابقه ها نیز به مصاف اوکراین، پاناما و ازبکستان 

رفتند.
پرتغال

حریف ایران در دیدار رده بندی تدارک بسیاری برای 
این مسابقه ها دیده و با میزبانی از اسپانیا و ازبکستان، 
تورنمنت سه جانبه ای را در کشورش برگزار کرد بود. 
پرتغالی ها در این تورنمنت دو بار به مصاف اسپانیا 
رفتند و یک بازی هم با ازبکستان برگزار کردند. این 
تیم همچنین در سایر بازی های تدارکاتی اش به مصاف 

موزامبیک، کاستاریکا و مراکش رفت.

ازبکستان
تیمی که بعد از جام ملت های 2014 رو به فروپاشی 
رفت با میزبانی از این مسابقه ها در سال 2016 و به 
خدمت گرفتن مربی مطرح اسپانیایی، جان دوباره ای 
برنامه ریزی  به جام جهانی،  از صعود  بعد  و  گرفت 
بلندمدتی برای مسابقه ها داشت. ازبک ها در تورنمنت 
پرتغال شرکت کرده و با تیم های اسپانیا و پرتغال 
مصاف کردند. همچنین در حالی که قرار بود ایران در 
ایتالیا به مصاف این تیم برود، ازبکستان حریف این تیم 

شد.
اما برنامه ریزی ایران برای جام جهانی چه بود؟ ملی 
پوشان در تورنمنت تایلند به مصاف ژاپن، قزاقستان 
و تایلند رفته و سپس در مشهد دو بازی دوستانه با 
ازبکستان برگزار کردند. وضعیت نامناسب سالن محل 
تمرین ملی پوشان در کمپ تهران و لباس های بی 
کیفیت از همان ابتدا تمرکز را از تیم گرفت و کار به 
جایی رسید که بازیکنان قبل از نیمه نهایی سکوت را 
شکستند و در اقدامی هماهنگ به وضعیت نامناسب 

اردوها اعتراض کردند.
به نظر می رسد حالا که فوتسال ایران بیش از پیش 
در مسیر رشد قرار گرفته و اقبال عمومی را هم با خود 
به همراه دارد، باید برای آینده آن طرحی نو درانداخت. 
فوتسالی که بر اساس آمارهای موجود بیشترین بازیکن 
را در بین تمام رشته ها در سراسر کشور دارد و اولین 
گزینه اغلب ورزشکاران حرفه ای و غیرحرفه ای، فوتسال 
است. بدون شک یکی از حلقه های مفقوده فوتسال در 
سال های اخیر برنامه ریزی بلند مدت است. حضور 
ایران در جام جهانی فوتسال همیشه مسجل بوده و 
می توان از یک سال قبل از مسابقات برای برگزاری 
بازی های تدارکاتی رایزنی کرد. متاسفانه رسم بدی در 
ورزش ایران وجود دارد و مسئولان حاضرند امکانات 
ضعیفی به بازیکنان بدهند اما در عوض پاداش خوبی 

برای موفقیت تعیین می کنند.
کمیته فوتسال قبل از جام جهانی 2016 با تیم 
های برزیل، اسپانیا، پرتغال و ایتالیا برای بازی دوستانه 
مذاکره کرده بود، اما جواب مشترکی که تمام این 
کشورها به ایران داده بودند، خالی نبودن تقویمشان 
بود. گلایه اصلی کادرفنی تیم ملی نیز، نبود بازی های 
تدارکی مناسب بود اما فوتسال ایران با قرار گرفتن بین 
چهار تیم برتر دنیا می تواند هر تیمی که اراده می کند 
را برای بازی دوستانه هماهنگ کرده و این نقیصه را 
بر طرف کند تا همچنان در آسیا پادشاهی کرده و در 

آسمان ستاره های جهان فوتسال بدرخشد.

سیامند رحمان:

 از اتاق فرمان می گفتند وزنه نیست!
قویترین مرد دارای معلولیت جهان، پس از ثبت رکوردی رویایی در بازی های پارالمپیک ریو، 

به رکوردشکنی مجدد در بازی های پارالمپیک 2020 می اندیشد.
 اگرچه تب و تاب بازی های پارالمپیک خوابیده است اما در اشنویه، شهر محل سکونت سیامند 
رحمان، هنوز آمد و رفت برای ملاقات با این قهرمان در جریان است و به گفته خود وی ، میهمانان 

زیادی برای دیدن او از اقصی نقاط کشور به این شهر سفر می کنند.
دارنده نشان طلای دو دوره از بازی های پارالمپیک ریو در خصوص برنامه هایش برای آینده 
گفت: هنوز خستگی مسابقات به طور کامل از بین نرفته و همچنان پذیرای میهمانان عزیزی 
هستیم که برای دیدن من به اشنویه می آیند و از همه آنها، به ویژه همشهری های خوبم که 
برایم سنگ تمام گذاشتند، سپاسگزارم. همان طور که قبلا هم گفتم مدالم را به مردم ایران تقدیم 
کردم که با حمایت ها و دعاهایشان باعث دلگرمی من شدند و دست تک تک آنها را می بوسم  و 

امیدوارم باز هم بتوانم دلشان را شاد کنم.
قوی ترین مرد دارای معلولیت جهان افزود: مسابقات ریو برایم کمی به نسبت لندن دشوارتر بود. 
صرف نظر از توقع مدال و کسب بهترین جایگاه، قرار بود رکوردی که در لندن قول داده بودم به 
ثبت برسانم و همه از من انتظار داشتند که بتوانم به وعده ام عمل کنم. یک سال و نیم در اردو 
بودیم و همه اعضای تیم سخت تلاش کردند و خدا را شاکرم که توانستم آنچه مد نظر بود محقق 
کنم و نه تنها رکورد سیصد کیلوگرم را ثبت کردم، بلکه ده کیلوگرم هم بیشتر از آنچه قول داده 

بودم بالای سر بردم.
وی گفت: بعد از کمی استراحت تمریناتم را شروع می کنم و تلاش می کنم در رویدادهای پیش 
رو نیز بتوانم پرچم کشورمان را به اهتزاز دربیاورم. باز هم به فکر رکورد شکنی هستم و تا زمانی که 

بتوانم در عرصه قهرمانی باشم، می خواهم برای کشورم افتخار آفرینی کنم.
رکورددار دسته فوق سنگین جهان خاطر نشان کرد: با وجود گسترش شبکه های اجتماعی و 
دنیای مجازی، جمعیت بیشتری در کشور با ورزش پارالمپیکی آشنا شدند و نتایج را پیگیری می 
کردند. در این بین لطیفه ها و پست های طنزی که هنگام مسابقه من منتشر شد بسیار جالب 
بود و خیلی از آنها را برایم ارسال می کردند! در بین اینها یک لطیفه بود که از قول من می گفت 
از اتاق فرمان می گویند وزنه ها تمام شده و باز هم بیاورید! این برایم خیلی جالب بود و خندیدم!

رحمان افزود: برای موفقیت من و سایر ورزشکاران، گروه زیادی در تلاش بودند و خیلی از آنها 
پشت صحنه هستند. از همه آنها تشکر می کنم و به ویژه از آقای خسروی وفا که از ابتدای فعالیت 

من در این رشته همیشه از من حمایت کردند و چیزی کم نگذاشتند، قدردانم. از مسئولان کمیته 
ملی پارالمپیک، فدراسیون، کادر فنی و انجمن و خانواده عزیزم سپاسگزارم و امیدوارم بتوانم با 
موفقیت های آتی زحمات این دوستان را جبران کنم. دارنده نشان طلای بازی های پارالمپیک 
ریو گفت: بازی های پارالمپیک این دوره با تلخ ترین حادثه ممکن پایان یافت و هنگامی که در راه 
ایران بودم متاسفانه بهمن گلبارنژاد عزیز از میان ما رفت و شبی که به تهران رسیدم از شوک این 
حادثه نتوانستم بخوابم. گبارنژاد در ریو با ما در یک طبقه بود و با اخلاق مثال زدنی و روحیه خوبی 
که داشت به همه بچه ها دلگرمی می داد. وی از مربیان خوب وزنه برداری بود و در مسابقات 
جهانی با وی مدتی تمرین داشتم و باید بگویم که او انسانی تکرار نشدنی بود. قوی ترین مرد 
دارای معلولیت جهان در پایان افزود: در حال حاضر دانشجوی ترم آخر کارشناسی حقوق هستم 
و اگر خدا بخواهد در تلاشم تحصیلاتم را به اتمام برسانم و چنانچه شرایط فراهم شود به ادامه 
تحصیل در مقطع کارشناسی ارشد هم فکر می کنم. سیامند رحمان در دومین حضور خود در 
بازی های پارالمپیک ریو با رکورد شکنی های پیاپی، در نهایت با به ثبت رساندن رکورد تاریخی 

310 کیلوگرم، نام خود را در تاریخ ورزش پارالمپیک جاودانه کرد.
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با مصرف این مواد غذایی 
دانش آموزانی نابغه داشته باشید

یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: برای اطمینان از تامین انرژی، مواد معدنی و 
ویتامین های موردنیاز دانش آموزان باید از همه گروههای غذایی به اندازه کافی استفاده 

شود.
 با آغاز سال تحصیلی جدید و فعالیت دانش آموزان استفاده از تغذیه مناسب مهم ترین 

عامل موثر در سلامتی و رشد ذهنی آنان است.
مصرف صبحانه کامل یکی از وعده های مهم غذایی برای دانش آموزان است که باعث 

جلوگیری از بروز بیماری های قلبی، عروقی و مغزی در سنین بزرگتر می شود.
کورش صمدپور متخصص تغذیه و رژیم درمانی درباره تغذیه دانش آموزان گفت: با 
چالش های مهم در خصوص عادات غذایی خانواده ها و انتخاب مواد غذایی توسط کودکان 
روبرو هستیم و والدین و مسئولان مدرسه درباره مصرف نوع مواد غذایی دانش آموزان یا 
یکدیگر تصمیم گیری می کنند که البته قسمتی از آن تحت تاثیر دوستان و وسایل ارتباط 

جمعی تعیین می شود.
وی اظهار کرد: تغذیه مناسب از سه وعده اصلی و دو میان وعده تشکیل می شود که 
در آن مصرف شکر، نمک و لبنیات را کاهش و مصرف میوه و سبزیجات، گوشت بدون 

چربی را افزایش دهیم.
این متخصص تغذیه و رژِیم درمانی افزود: دانش آموزان برای تمرکز بیشتر در دروس 
و تامین یک سوم انرژی روزانه صبحانه خوب و کافی شامل غلات)نان(، غذاهای حاوی 
پروتئین)تخم مرغ(، لبنیات)شیر و پنیر( و میوه های حاوی ویتامین ث)مرکبات( را مصرف 

کنند.
پرخوری شب و کمبود حافظه 

آزاده آراوند روانشناس اظهار داشت: برای خوردن یک صبحانه کامل فرزندتان را زودتر 
بیدار کنید زیرا مصرف صبحانه قبل از رفتن به مدرسه از اهمیت بالایی برخوردار است.  

صمدپور تصریح کرد: مطالعات متعدد نشان داده است کودکانی که شب ها پرخوری 
دارند و صبحانه نمی خورند دچار عدم تمرکز و مشکل حافظه در مدرسه می شوند.

وی با بیان اینکه دانش آموزان باید غذاهای سالم مصرف کنند، ابراز داشت: برای دانش 
آموزان مصرف غذاهای کم چرب، اسید چرب اشباع کم، بدون کلسترول و میان وعده هایی 
مانند میوه های خشک شامل )انجیر، توت، برگه زردآلو و هلو(، انواع مغزها شامل)بادام، 

پسته، گردو، فندق( و انواع سبزیجات مفید است.
اهمیت مصرف آهن برای دانش آموزان!

این متخصص تغذیه و رژیم درمانی با بیان اینکه دریافت آهن برای تقویت بدن دانش 
آموزان موثر است، اظهار داشت: برای جلوگیری از کم خونی، دانش آموزان باید از منابع 
غذایی حاوی آهن شامل گوشت قرمز، مرغ، جگر، تخم مرغ، حبوبات، غلات، سبزی های 

برگ سبز و مغزها استفاده کنند.
وی بیان کرد: دانش آموزان باید مصرف شکر، نمک، دسرهای شیرین، نوشابه های گازدار، 
آبمیوه های صنعتی، چیپس و آبنبات که دارای ارزش غذایی پایین هستند را کاهش دهند.

این متخصص تغذیه و رژیم درمانی با بیان اینکه آموزش سالم خوردن به دانش آموزان 
ضروری است، عنوان کرد: والدین و اولیا مدرسه با عرضه ی غذاهای مناسب بر سر سفره 
در خانه و در مدرسه برای جلوگیری از مصرف مواد مضر برای سلامتی، خوردن و سالم 

نوشیدن را به دانش آموزان آموزش دهند.
به کاهش استرس فرزندتان کمک کنید!

آراوند اذعان داشت: توجه به کاهش استرس، رسیدگی به مسائل سلامتی، آماده سازی 
روحی روانی، تنظیم ساعات خواب و خوراک دانش آموزان از اهمیت ویژه ای برخوردار 

است.
وی درباره دانش آموزان کلاس اولی ابراز داشت: دانش آموزان کلاس اولی باید از نظر 
روحی و روانی برای پذیرش دنیا و دوستان جدید با پیش زمینه های مثبت آماده شوند و 

والدین با بازگوی خاطرات خوب خود از مدرسه به این امر کمک می کنند.  
این روانشناس بالینی درباره تاثیر دیر خوابیدن بر دانش آموزان گفت: دیر خوابیدن 
عوارضی مانند جلوگیری از احیای درست سلول های مغز، سلب تمرکز، کاهش هوشیاری 

و شادابی دانش آموزان دارد.  
وی درباره تشویق دانش آموزان افزود: برای انجام فعالیت هایی مانند درس خواندن و 
انجام تکالیف، رفتارتان با فرزند به گونه ای تشویقی و روحیه بخش باشد زیرا این امر موجب 

کاهش استرس و اضطراب دانش آموزان می شود.

مصرف آب یخ چه عوارضی برای بدن دارد؟
یک پژوهشگر طب اسلامی گفت: نوشیدن آب یخ باعث بروز آسیب های فراوانی به بدن 

به خصوص دستگاه گوارش می شود.
محمد عبداللهی نیک آبادی محقق و پژوهشگر طب اسلامی درباره مصرف آب سرد 
گفت: امروز در بیشتر خانواده ها همراه هر وعده غذایی آب یخ نیز مصرف می شود ولی باید 

به این نکته توجه داشت که مصرف آب یخ عوارضی را برای بدن به همراه دارد.
عبدالهی با اشاره به دمای37 سانتیگراد بدن انسان در حالت عادی بیان کرد: دمای آب یخ 
معمولا صفر درجه سانتیگراد است که با نوشیدن آب یخ دمای بدن انسان به طور ناگهانی 

تغییرمی کند که این امر باعث آسیب های فراوانی به بدن می شود.
وی تصریح کرد: نوشیدن آب یخ به دلیل ایجاد عطش در انسان و تعریق شدید برای 
بدن مضر است، از طرفی تعریق باعث از بین رفتن املاح موجود در خون می شود و تعادل 

سدیم و پتاسیم بدن را از بین می برد.
این پژوهشگر طب اسلامی افزود: اگر دمای یک لیوان بلوری به سرعت تغییرکند، لیوان 
ترک می خورد و می شکند و اگر مشابه چنین حالتی در بدن رخ دهد، موجب تغییرات 

ناگهانی در معده و در نتیجه غلظت شیره آن می شود.
وی با تاکید بر اینکه افزایش غلظت شیره معده برای بدن مضر است، اظهار کرد: این 
عارضه باعث دگرگونی دمای بدن و آسیب به کبد می شود که تضعیف عملکرد این عضو 
حساس و ناتوانایی آن در از بین بردن چربی و در نتیجه بروز بیماری کبد چرب را در 

پی دارد.
عبدالهی توصیه کرد: از خوردن آب بین غذا باید خودداری شود، زیرا این کار باعث بروز 

اختلال در دستگاه گوارش می شود.

علائم کمبود پروتئین را حتما بشناسید!
به گفته متخصصان، بدن برای ساخت ماهیچه ها و کمک به بازیابی تمام انرژی مصرفی 

بدن نیاز به پروتئین دارد.
متخصصان عنوان می کنند اگر پروتئین کافی از طریق رژیم غذایی به بدن نرسد، بدن 

دچار عوارض جانبی متعددی می شود که می توان به موارد زیر اشاره کرد.
اشتهای زیاد: اشتهای مداوم به غذا و علاقه شدید به خوردن میان وعده می تواند نتیجه 

رژیم غذایی کم پروتئین و حاوی میزان زیاد کربوهیدرات باشد.
بهبود آهسته زخم ها و جراحات: التیام سلول های پوست و بازسازی بافت جدید نیاز به 
مقدار زیاد پروتئین دارد. حال اگر التیام و بهبود بریدگی پوست زیاد طول بکشد احتمالا 

رژیم غذایی حاوی پروتئین کمی است.
پوسته پوسته شدن پوست و نازک شدن تار مو: پوسه پوسته شدن پوست و ناخن 
ها، نازک شدن تار مو و ریزش مو یکی از علائم اولیه عدم وجود پروتئین کافی در رژیم 

غذایی است.
درد مفاصل و عضلات: ضعف عضلات و درد مفاصل می تواند نشانه کمبود پروتئین بدن 
باشد. از اینرو بهتر است به جای خوردن غذاهای فرآوریشده و کربوهیدرات ها، ماهی، مرغ، 

تخم مرغ و لبنیات بخورید.
ورم: پروتئین نقش مهمی در پیشگیری از تجمع مایعات در بافت های بدن، بخصوص 
در قسمت قوزک پا و پاها ایفاء می کند. از اینرو ورم می تواند نشانه کمبود پروتئین باشد.

قدرت ایمنی پایین: به طور مداوم بیمار شدن می تواند به این معنا باشد که سیستم 
ایمنی بدن قدرت کمی دارد. سلول های ایمنی بدن از جنس پروتئین هستند. از اینرو 

قدرت پایین سیستم ایمنی به معنای کمبود پروتئین است.

تاثیر فشارخون بالا بر توانایی فکری کودکان
طبق یک مطالعه جدید، فشار خون بالا ممکن است بر مغز برخی کودکان و نوجوانان 

تاثیر گذارد.
محققان مرکز پزشکی دانشگاه روچستر نیویورک توانایی های شناختی )فکری( 150 
کودک و نوجوان را ارزیابی کردند. رده سنی این افراد 10 تا 18 سال بود. نیمی از این 
کودکان اخیرا مبتلا به فشارخون بالا تشخیص داده شده بودند، درحالیکه نیم دیگر دارای 

فشارخون عادی و نرمال بودند.
 محققان بعد از مقایسه این دو گروه دریافتند نمره کودکان دارای فشارخون بالا در 
تست های حافظه دیداری و شفاهی، مهارت های کلامی و سرعت پردازش اطلاعات پایین 

تر از کودکان فاقد فشارخون بالا بود.
 با این وجود به گفته محققان این اختلاف نمره در بین این دو گروه بسیار جزئی است. 
طبق این مطالعه، کودکان دارای مشکلات خواب، بیشتر دارای فشارخون بالا بودند، از 

اینرو خواب بد و نامناسب می تواند بر تست های فکری تاثیر داشته باشد. 
همچنین در این مطالعه مشخص شد بین فشارخون بالا و توانایی های فکری در 

کودکان، ارتباط وجود دارد.
 به گفته محققان، مطالعات آتی در مورد این موضوع خواهد بود که آیا درمان فشارخون 

بالا می تواند از مشکلات فکری در بزرگسالی پیشگیری کرده یا آن را بهبود بخشد.

بررسی  ها ثابت کرده است هنگامی که سبزیجات با آب 
مخلوط می  شوند، رضایت بخش تر از زمانی هستند که به 

تنهایی خورده می  شوند.
 بیشتر مردم با شنیدن عبارت »خوراکی سالم« برداشت 
منفی می  کنند و این گونه می  پندارند که خوراکی  های سالم، 
خوشمزه و دلچسب نیستند. اما این طور نیست. برای لاغر 
شدن و لاغر ماندن بایستی این ذهنیت را که خوراکی  های 
سالم به اندازه خوراکی  های مورد علاقه تان، رضایت بخش 

نیستند را تغییر دهید.
در واقع بسیاری افراد پس از آشنایی با این گونه خوراکی  ها، 
طعم، ترکیب و بوی آنها را به خوردنی  های ناسالم ترجیح 
می  دهند. در ذهن ما این گونه جا افتاده است که غذاهای کم 
چرب، خوشمزه و درست و حسابی نیستند. اما در بسیاری 
موارد خوراکی  های کم چرب و کم کالری از انواع پرکالری قابل 
تشخیص نیستند و چه بسا گاهی خوشمزه ترند! بنابراین کنار 
گذاشتن این اندیشه که خوراکی  های کم چرب به خوشمزگی 

خوراکی  های پرچرب نیستند، اهمیت دارد.
از آنجا که از ابتدا ذائقه ها به خوراکی  های پرکالری عادت 
کرده است گمان می   شود که آنها خوشمزه ترند اما 8 راهکار 
طلایی به شما کمک می  کند تا در این مسیر، موفق تر عمل 

کنید.
را  تان  علاقه  مورد  خوراکی  های  چرب  کم  نوع   -1

امتحان کنید
انتخاب نوع کم چرب یا بدون چربی خوراکی  ها به کاهش 
دریافت کالری کمک می  کند. یک فنجان شیر بدون چربی 60 
کالری کمتر از یک فنجان شیر پرچرب انرژی دارد. می  توانید 
مقداری ماست کم چرب با شکر بخورید و با این حال 70 
کالری کمتر از زمانی که ماست پرچرب می  خورید، انرژی 
بگیرید. 100 گرم پنیر کم چرب، در حدود 120 کالری کمتر 
از همین میزان پنیر پرچرب، انرژی دارد. پس به هنگام خرید، 
به برچسب خوراکی  ها دقت کنید تا مطمئن شوید که کم 
چرب، کم شیرین و بطور کلی کم کالری باشند. اگر حذف 
کامل سیب زمینی از رژیم غذایی برای تان دشوار است، نوع 
کبابی آن را که 40 کالری کمتر از انواع معمولی اش دارد، 

بخرید.

2- یک کاسه سوپ بخورید
بررسی  ها نشان داده اند هنگامی که سبزیجات با آب مخلوط 
می  شوند، رضایت بخش تر از زمانی هستند که به تنهایی 
خورده می  شوند. یک کاسه سوپ، به نسبت کم کالری است و 
آبی که در آن وجود دارد سبب می  شود که پیام سیری زودتر 
به مغز برسد. همچنین از آنجا که سوپ به طور معمول داغ 
سرو می  شود، نمی توانید به سرعت آن را میل کنید و ناچارید 
قاشق قاشق بخورید. بهتر است موادی همچون گوجه فرنگی، 
غلات سبوس دار، لوبیا، سبزیجات و کمی گوشت بدون چربی 

به سوپ خود اضافه کنید.
3- به جای سرخ کردن کباب، آن را تنوری یا بخارپز 

کنید
شیوه طبخ خوراک، نقش بزرگی در روند کاهش وزن دارد. 
برای کاهش مصرف کالری، خوراک تان را به گونه ای دیگر تهیه 
نمایید. یکی از دلایل پرکالری شدن خوراک، سرخ کردن آن 
است که خطر سرطان زایی را نیز افزایش می  دهد. یک گرم 
چربی 9 کالری دارد، حال آن که کربوهیدرات و پروتئین در هر 
گرم 4 کالری دارند. 150 گرم سینه مرغ تنوری 260 کالری و 
5 گرم چربی دارد، اما همین میزان سینه مرغ سرخ شده 400 
کالری و 21 گرم چربی دارد. بنابراین بکوشید گوشت، مرغ و 

ماهی را به جای سرخ کردن، کبابی، تنوری یا بخارپز کنید.
طعم دار  را  خوراک تان  چربی  از  استفاده  بدون   -4

نمایید
علت اصلی خوشمزه بودن غذاهای ناسالم، چربی است. 
هنگامی که چربی را از غذاهای پرکالری حذف می  کنید، 
بی مزه می  شوند. به این ترتیب یا آنقدر می  خورید تا به رضایت 
برسید یا باز به سراغ نوع پرچرب آن می  روید. برای پیشگیری از 
این مسأله باید خوراک تان را به کمک طعم دهنده  هایی مانند 
ادویه  های گوناگون مزه دار کنید. اگر باز هم جای خالی چربی را 
احساس کردید، کمی روغن زیتون به خوراک تان اضافه کنید 
تا هم از خوردن لذت ببرید و هم از روغن سالمی استفاده 

کرده باشید.
5- با کمک ادویه  ها به میل به شیرینی پاسخ دهید

به کیک،  پناه بردن  راه  های زیادی وجود دارد که بدون 
شیرینی، شکلات و بستنی به میل به شیرینی تان پاسخ دهید. 

یکی از این شیوه  ها افزودن ادویه به یک سری خوراکی  هاست. 
می  توان با استفاده از موادی نظیر وانیل، دارچین، میخک، 
زنجبیل و دیگر چاشنی  های متداولی که به شیرینی  های 

قنادی می  افزایند، دسرهای خانگی درست کرد.
6- به جای آبمیوه یا میوه خشک، خود میوه را بخورید

خوردن میوه کامل به کاهش وزن کمک می  کند. میوه  ها 
دارای ویتامین  ها و املاح معدنی هستند و با فیبر و آبی که 
دارند، حس سیری و رضایت ایجاد می  کنند. آبمیوه  های تجاری 
اغلب شکر و در نتیجه کالری بیشتری دارند. از طرفی حتی 
قند آبمیوه طبیعی هم که گوشت و پوست آن گرفته شده، 
به سرعت جذب خون می  گردد و به همین دلیل چیزی نمی 
گذرد که باز هم احساس گرسنگی و ضعف می  کنیم. همچنین 
آبمیوه، آن حجمی که خود میوه دارد و به واسطه آن باعث 

سیری می  شود را ندارد.
7- غذاهای تند بخورید

خوراکی  های تند به ویژه انواع فلفل  های قرمز به بالا رفتن 
سوخت و ساز بدن کمک می  کنند. این خوراکی  ها کالری 
افزایش  سوزی را به دو تا سه ساعت پس از خوردن غذا 
می  دهند. گرمایی که از کپسایسین )جزء فعال فلفل قرمز( 
تولید می  شود، دمای بدن را افزایش می  دهد و سطح متابولیسم 
را به طور موقت تا 30درصد بالا می  برد. خوردن غذاهای تند از 
طریق ایجاد حس رضایت نیز باعث کاهش کالری دریافتی نیز 
می  شوند. در ضمن هنگامی که خوراکی  های تند می  خوریم، 
تشنه می  شویم و آب می  نوشیم که این امر خود به بروز 

احساس سیری کمک می  کند.
8- هر روز چای سبز بنوشید

پژوهش  ها نشان داده اند که چای سبز به سوختن چربی و 
افزایش متابولیسم کمک می  کند. چای سبز دارای ترکیبات 
آنتی  این  است.  کاتچین  فنول  های  پلی  نام  به  ویژه ای 
اکسیدان  ها با افزایش اکسیداسیون چربی و گرمازایی شده 
و به روند کاهش وزن کمک می  کنند. چای سبز همچنین 
به کاهش جذب چربی غذا کمک می  نماید. آنتی اکسیدان 
دیگری که در این چای وجود دارد، اپی گالو کاتچین گالات 
نامیده می  شود که نقش مؤثری در تنظیم گلوکز خون و در 

نتیجه کاهش اشتها دارد. 

8 راهکار طلایی کاهش وزن
15ماده غذایی که هرگز نباید در یخچال 

نگهداری کرد
 برخلاف نظر عموم مردم که مواد غذایی در یخچال فاسد نمی شوند، کارشناسان امور 

تغذیه می گویند که بعضی از مواد غذایی را نباید در یخچال نگهداری کرد.
در این نوشتار 15 ماده غذایی را که اصلا نباید در یخچال نگهداری شود، معرفی می کنیم.

1- موز
به گفته سازمان کانادایی تولید و بازاریابی، موز یکی از مواد غذایی مفید برای بدن است که 

باید خارج از یخچال نگهداری شود تا با درجه حرارت اتاق به تدریج برسد.
2- سیب زمینی

اتحادیه سیب زمینی کاران کانادا می گوید که سیب زمینی را باید در جای خنک، خشک 
و تاریک نگهداری کرد، و در یخچال نشاسته آن خیلی زود به قند تبدیل می شود. آنها می 
گویند که سیب زمینی را در کیسه پلاستیک نگهداری نکنید، بلکه در یک قوطی مقوایی که 

بخوبی در جریان هوا باشد بگذارید.
3- پیاز

براساس گفته انجمن پیاز آمریکا، این سبزی در صورت نگهداری در یخچال خراب می شود، 
و باید آنرا در خارج از یخچال و در معرض جریان هوا نگهداری کنید. اما اگر پوست آنرا می 

کنید در داخل یک ظرف در یخچال بگذارید.
4- آواکادو

آواکادو را نیز باید خارج از یخچال نگهداری کنید، زیرا هوای سرد مانع از رسیدن آن می شود.
5- سیر

گذاشتن سیر در یخچال به خرابی و فاسد شدن آن می انجامد. در یخچال ظاهر آنها تغییر 
نمی کند، اما وقتی می برید متوجه می شوید که فاسد شده اند.

6- نان
نان در یخچال رطوبت خود را از دست می دهد، و جویدن آن مشکل می شود، پس بهتر 

است که در خارج از یخچال نگهداری شود.
7- قهوه

قهوه دانه و پودر را نیز نمی توانید در یخچال نگهداری کنید. آنها به جای خنک، تاریک 
و خشک نیاز دارند. اما اگر می خواهید برای مدت طولانی قهوه را نگهداری کنید، در یک 
کیسه بدون هوا بریزید ودر فریزر بگذارید. در این صورت برای یکماه می توانید ذخیره کنید.

8- گوجه فرنگی
در یخچال مزه گوجه فرنگی خراب می شود، و سرمای یخچال مانع از رسیدن و خوشمزگی 
آن می شود. هارولد مک جز، در کتاب آشپزی خود توصیه می کند گوجه فرنگی را در یک 

سبد در آشپزخانه نگهداری کنید.
9- عسل

عسل در یک ظرف در بسته برای همیشه تازه می ماند، به همین دلیل نگهداری آن در 
یخچال کار بیهوده ای است. به علاوه نگهداری آن در یخچال باعث شکرک زدن آن می شود 

که خوردن آن را مشکل می کند.
10- هندوانه

هندوانه نبریده را داخل یخچال نگذارید، زیرا در درجه حرارت اتاق آنتی اکسیدانهای آن 
حفظ می شوند. به گزارش وزارت کشاورزی آمریکا، در یخچال ماده بتا-کروتن آن که در بدن 
به ویتامین آ تبدیل می شود از بین می رود، به همین دلیل در یخچال نباید نگهداری کرد، 

مگر آن که بریده شده باشد که در این صورت باید آن را بپوشانید.
11- کدو حلوایی

کدو حلوایی را نیز نه در یخچال بلکه باید در جای خشک و تاریک و در جریان هوا قرار دهید.
12- روغن زیتون

روغن زیتون در یخچال تند می شود، و بهتر است آنرا در جای خنک و تاریک نگهداری کنید.
13- ریحان

ریحان در یخچال بوی خود را از دست می دهد و بوی مواد غذایی دیگر را می گیرد. بهترین 
شکل نگهداری آن در آشپزخانه و داخل یک لیوان آب است. مارتا استوارت، آشپز معروف 

برای نگهداری طولانی مدت ریحان توصیه می کند که آن را فریز کنید.
14- میوهای هسته دار

میوه های هسته دار مانند کیوی، زردآلو، انبه، آلو، هلو را مانند گوجه فرنگی در صورت 
نگهداری در یخچال کال می مانند و مواد غذایی آنها از بین می رود.

15- کره بادام زمینی
کره بادام زمینی در صورت نگهداری در یخچال و در ظرف در باز رطوبت خود را از دست 

می دهد و سفت می شود.

 

کنترل و دفع بیماری های برنج با فناوری نانو توسط محققان کشور

محققان کشور از نانوذرات نقره برای رفع یکی از 
نانوذرات  این  کردند.  استفاده  برنج  آفات  مهم ترین 
می توانند به صورت افشانه بر روی گیاه برنج پاشیده 

شوند و از خسارت و آفت زدگی آن جلوگیری کند.
ابداع روش هایی  نانو منجر به   استفاده از فناوری 
به کمک مواد در مقیاس  بیماری ها  جدید در مهار 
اتمی شده است. ذرات ضد میکروب فوق العاده کوچک 
به دلیل نسبت سطح به حجم بالایشان سطح تماس 

بسیار بالایی را با عوامل بیماری زا ایجاد خواهد کرد.
فناوری نانو می تواند با معرفی ابزارهای نانویی، تأثیر 
بسزایی در فرایندهای طبیعی و کشاورزی داشته باشد. 
و  آب  تصفیه   کودها،  گیاهان،  محافظت کننده   مواد 

اصلاح آلاینده ها، نانوحسگرها، تجهیزات تشخیص و 
اصلاح ژنتیکی گیاهان از مهم ترین حوزه های فعالیت 

فناوری نانو در علم کشاورزی به شمار می رود.
اینکه  بیان  با  طرح،  مجری  نژاد،  سلطانی  میثم 
از جمعیت جهان  وسیعی  بخش  اصلی  غذای  برنج 
است، گفت: هدف از این تحقیق اثر کنترل کنندگی 
عامل  روی  بر  نقره  نانوذرات  از  متفاوت  غلظت های 
قارچی پوسیدگی و خرابی غلاف، برنج مورد بررسی 

قرار گرفته است.
و  آسان  تولید  به  توجه  با  کرد:  خاطرنشان  وی 
اقتصادی نانوذرات نقره، استفاده از این نانوذرات جهت 
کاهش  موجب  گیاهی،  بیماری های  و  آفات  کنترل 

هزینه های مربوطه و همچنین کاهش اثرات جانبی 
ناشی از استفاده بی رویه از سموم خطرناک کشاورزی 

خواهد شد.
نانوذرات  اثرگذاری  با نحوه   سلطانی نژاد در رابطه 
نقره بر قارچ ها افزود: نحوه  دقیق اثرگذاری نانوذرات 
نقره بر روی عوامل بیماری زای قارچی هنوز مشخص 
نشده است، اما دانشمندان بر این باورند که نقره در 
تولیدمثل  و  تنفس  متابولیسم،  بر  نانومتری  ابعاد 

میکروارگانیسم ها اثر می گذارد.
این محقق اظهار داشت: این مطالعه به دو صورت 
آزمایشگاهی و گلخانه ای صورت پذیرفته است؛ بدین 
منظور، غلظت های مشخصی از نانوذرات نقره به صورت 
کلوئیدی جهت کنترل و کاهش شدت خسارت بیماری 
قارچی پوسیدگی غلاف گیاه برنج مورد ارزیابی قرار 

گرفته است.
وی افزود: بر اساس نتایج به دست آمده، افزایش غلظت 
نانوذرات نقره تا 50 پی پی ام، رشد ریسه و تشکیل 
سختینه )عامل کلیدی بقای عامل بیماری در شرایط 
سخت محیطی( کاملًا کنترل شده و در این غلظت 
کمترین میزان تشکیل سختینه مشاهده شده است؛ 
همچنین در مرحله  گلخانه ای مشاهده شده است که 
گیاهان آلوده به بیماری با افشانه  نانوذرات نقره شدت 
علائم و خسارات بیماری در مقایسه با نمونه  آلوده به 

عامل بیماری زا، کاهش چشمگیری داشته است.

افرادی که در معرض دود دست دوم سیگار هستند در خطر بالایی برای ابتلا به سرطان 
ریه و بیماری های قلبی قرار دارند.

 دود دست دوم دودی است که از قسمت مشتعل سیگار ناشی می شود و اطرافیان آن را 
استنشاق می کنند. زندگی با فرد سیگاری و استنشاق دود دست دوم سیگار، معادل مصرف 

مستقیم 80 نخ سیگار در طول یک سال است!
به منظور انجام این تحقیق سطوح کوتینین که فرآورده جانبی نیکوتین محسوب می شود 

در بیش از 20 هزار غیر سیگاری مورد بررسی قرار گرفت.
محققان دریافتند که پایین ترین میزان کوتینین در خون با از دست دادن 6.5 سال از عمر 
فردی که دود سیگار دست دوم را استنشاق می کند، مرتبط است. بالاترین میزان این ماده در 

خون نیز با کاهش 7.5 سال از عمر افراد مرتبط بود.
میزان بالای کوتینین با بروز سرطان ریه، همه سرطان ها و بیماری قلبی مرتبط بود که البته 

مؤید رابطه علت و معلولی نیست.
یافته های پرسش نامه نیز نشان می داد که بسیاری از افراد از اینکه در معرض دود سیگار 

دست دوم هستند خبر نداشتند اما سطوح کوتینین در خون آنها وجود داشت. 

دود سیگار معادل 80 نخ سیگار است

محققان در یک شرکت دانش بنیان موفق شدند به دانش فنی سامانه ای که بتواند 
شناسنامه پزشکی افراد را ثبت و بازخوانی کند، دست یابند.

علیرضا شیردل، مدیر عامل یک شرکت دانش بنیان در پارک علم و فناوری دانشگاه 
تهران اظهار داشت: یکی از چالش های موجود در حوزه سلامت، استفاده از تکنولوژی های 
نو است که ما در این شرکت موفق به طراحی و ساخت  محصولی دانش محور برای ثبت 

اطلاعات پزشکی افراد شدیم.
شیردل با بیان اینکه با استفاده از سامانه هوشمند رمزنگاری شده؛ ثبت بازخوانی 
اطلاعات افراد یا اشیا، می توان اطلاعات کامل سلامت افراد را درون چیپ های تعبیه شده، 
ذخیره، ثبت و بازخوانی کرد، افزود: این سامانه، طرحی است که موفق شدیم اکنون آنرا 

به تولید انبوه برسانیم.
به گفته مدیر عامل شرکت دانش بنیان تولید کننده سامانه رمزنگاری شده، این سامانه 
از یک نرم افزار و یک گجت پشتیبانی همچون دستبند یا انگشتر تشکیل شده است؛ در 

دستبند یا انگشتر اطلاعات شخصی و پزشکی فرد ثبت می شود.
وی ادامه داد: اطلاعات ثبت شده روی این گجت ها را می توان با نرم افزاری که روی 
تلفن همراه قابل نصب است بازخوانی کرد. شیردل خاطر نشان کرد: با استفاده از تکنولوژی 

NFC )تکنولوژی برقرار کردن ارتباط( اطلاعات پزشکی افراد قابل بازخوانی خواهد بود.
وی با بیان اینکه هر فرد، مراکز درمانی، ارگان یا بیمارستانی می تواند از این دستبند 
ها استفاده کند، گفت: یکی از روش های کاربرد استفاده از این سامانه، توصیه پزشک به 

بیماران است؛ از یک سوی دیگر فرد می تواند به صورت شخصی از آن استفاده کند تا در 
شرایط بحرانی، هر پزشکی بتواند از اطلاعات پزشکی بیمار استفاده کند.

شیردل افزود: به عنوان مثال اگر در فاجعه منا، هر یک از افراد از این گجت ها به همراه 
خود داشتند به راحتی اطلاعات پزشکی بیمار در دست پزشک قرار می گرفت تا معالجه 
بر اساس بیماری های قبلی فرد انجام گیرد.وی سامانه هوشمند رمزنگاری شده؛ ثبت 
بازخوانی اطلاعات افراد یا اشیا را شناسنامه پزشکی همراه بیمار دانست و عنوان کرد: برای 
طراحی، ساخت و به دست آوردن دانش فنی این سامانه از 3 سال گذشته آغاز به کار 

کردیم؛ هم اکنون شروع به تولید انبوه آن کرده ایم.
این محقق با اشاره به مزایای این سامانه اظهار کرد: کنترل و رصد بیماریهای اپیدمیک 
در کشور، کمک رسانی به آسیب دیدگان در شرایط بحرانی  و جنگ، رهگیری اطلاعات 
سلامت زوار در سازمان حج و زیارت از مزایای این سامانه هوشمند به شمار می روند.به 
گفته شیردل، این سامانه هوشمند را می توان با گوشی، تبلت یا لپ تاپ کنترل کرد؛ این 

خصوصیت باعث راحتی کار و فراگیری آن در سطوح مختلف جامعه می شود.
وی تاکید کرد: تنها شرکتی هستیم که به این تکنولوژی دست یافته ایم؛ 2 سال گذشته، 
رژیم اشغالگر قدس روی این موضوع کار کرده ولی خوشبختانه با شکست مواجه شده 
است. به گزارش مهر، سامانه هوشمند رمزنگاری شده؛ ثبت بازخوانی اطلاعات افراد یا اشیا، 
روز گذشته با حضور معاون پژوهشی وزیر علوم، رئیس دانشگاه تهران و رئیس پارک علم و 

فناوری دانشگاه تهران رونمایی شد.

پژوهشگران واحد علوم و تحقیقات دانشگاه آزاد اسلامی 
پس از ساخت دستگاه سنجش آلودگی های محیطی با ثبت 
و کنترل از راه دور، توانستند با ارتقای این دستگاه، آن را به 

تکنولوژی هوشمند )IOT( مجهز کنند. 
امروزه  اینکه  بیان  با  طرح  مجری  فقیری،  فروزان 
آلاینده های ناشی از حمل ونقل و صنایع، دو عامل مهم ایجاد 
آلودگی هوا در محیط های شهری و صنعتی هستند، گفت: 
هوایی که تنفس می کنیم ارتباط مستقیمی با سلامتی ما 

دارد.
 افزایش عوارض قلبی و عروقی از جمله اثرات آلودگی 
هوا بر سلامت انسان است.وی، حذف و کاهش ریزگردها 
و آلودگی هوا در محیط های شهری و صنعتی را از جمله 
دغدغه های اصلی امروز  دنیا دانست که بدون ارزیابی علمی 
و داشتن اطلاعات کامل مرتبط با سنجش آلودگی ها دشوار 

خواهد بود و افزود: برای این منظور با بررسی و تحقیقاتی 
که انجام دادیم، اقدام به ارتقاء و تجهیز دستگاه قبلی خود با 
عنوان »سنجش آلودگی های محیطی با ثبت و کنترل از راه 

دور« به تکنولوژی هوشمند )IoT( کردیم.
فقیری ادامه داد: با استفاده از تکنولوژی )IoT( در دستگاه 
سنجش آلودگی های محیطی، موفق به ارائه یک سیستم 
سنجش آلودگی های محیطی با هزینه کمتر نسبت به 
نمونه خارجی و قابلیت های حمل آسان، اندازه گیری غلظت 
آلودگی هوا و گازهای تولید شده در صنعت بصورت لحظه ای 
و همچنین قابلیت اندازه گیری پارامترهای دیگری نظیر دما، 

فشار، رطوبت و گردوغبار شدیم.
مجری طرح با تاکید بر این که در این سیستم اطلاعات 
یک  به  آنی  صورت  به  بلوتوث  توسط  شده  اندازه گیری 
دستگاه گوشی اندروید منتقل شده و نمایش داده می شود، 

یادآور شد: کارآیی مهم، جدید و قابل توجه این نمونه تولید 
بازار جهانی،  در  نمونه های موجود  تمام  به  نسبت  شده 
هوشمندسازی )IoT( و ارتباط گوشی همراه با این دستگاه 
از طریق اینترنت است، به طوری که ارتباط بین دستگاه و 
گوشی )هر دو با قابلیت تحرک( و در هر فاصله ای امکان پذیر 
است.وی خاطرنشان کرد: این دستگاه را علاوه بر استفاده 
شخصی در منازل و محیط های کاری، سازمان ها و مراکز 
عمومی شامل بیمارستان ها، مدارس و دانشگاه ها می توان 
در اندازه گیری گازهای تولید شده در واحدهای صنعتی و 
کارخانجات نیز مورد استفاده قرار داد.بر اساس این گزارش، 
طراحی و ساخت این دستگاه با راهنمایی دکتر محمود قرآن 
نویس، رییس مرکز تحقیقات فیزیک پلاسما و دکتر هومن 
اخوان عضو هیأت علمی واحد علوم و تحقیقات دانشگاه آزاد 

اسلامی صورت گرفته است.

شناسنامه هوشمند سلامت طراحی شد

ارائه دستگاهی هوشمند برای سنجش آلودگی های محیطی

محققان دانشگاه شیکاگو با استفاده از فناوری چاپ سه بعدی موفق به تولید داربست 
پروتئینی استخوان برای ترمیم یا بازسازی اندام های آسیب دیده شدند.

به گزارش ایسنا و به نقل از ساینس نیوز، مهمترین ویژگی بافت مصنوعی استخوان در 
مقایسه با برخی از نمونه های مشابه، قابلیت جذب ضربه و قابلیت رشد و امکان شکل گیری 
عروق خونی در بافت متخلخل خود است.  محققان با آزمایش بافت مصنوعی استخوان در 
نمونه های حیوانی دریافتند که در کمتر از چهار هفته مراحل پیوند و رشد بافت همبند 
در اطراف استخوان شروع شده و در صورت ادامه یافتن این فرایند، بافت چاپ سه بعدی 
به بخشی از بدن تبدیل می شود. محققان معتقدند با اینکه استخوان محکم ترین ماده در 
بدن انسان است، اما وقوع برخی شرایط ناخواسته مثل برخورد یا بیماری این بافت زنده 
را آسیب پذیر کرده و احتمال شکستگی را افزایش می دهد. خوشبختانه با مطالعات انجام 
شده توسط محققان آمریکایی در آینده نزدیک شاهد ترمیم وخیم ترین شکستگی های 
استخوانی با بافت چاپ سه بعدی خواهیم بود. با ورود فناوری چاپ  سه بعدی به عرصه پزشکی 
می توان ایمپلنت های گران قیمت فلزی را کنار گذاشت و با تولید بافت استخوانی ارزان قیمت، 
بیماری های فلج کننده مثل سرطان استخوان و آسیب های نخاعی را درمان کرد. همچنین 

با این فناوری امکان ترمیم استخوان های آسیب دیده صورت با کمترین هزینه وجود دارد.

چاپ 3 بعدی استخوان مصنوعی



اجتماعی 6

ایراني ها چقدر اهل دعوا هستند؟
در اینفوگرافیك زیر آمار استان هاي مختلف درباره معاینات نزاع در چهار سال اخیر را که 

سازمان پزشکي قانوني منتشر کرده است، مشاهده مي کنید.

در جلسه شورای اسلامی شهر قم مطرح شد؛

فقر فضای سبز محلی در شهر قم
 فقر فضای سبز محلی و بی توجهی به اختصاص زمین برای احداث این فضای سبز 

موضوعی بود که در جلسه شورای اسلامی شهر قم مورد انتقاد قرار گرفت. 
بحث بر سر تفکیک یک باغ و واگذاری 60 درصد از آن به عنوان سهم شهرداری موضوعی 

بود که بخشی از جلسه شامگاه یکشنبه شورای اسلامی شهر قم را به خود اختصاص داد.
روش تفکیک این زمین مورد اعتراض برخی اعضای شورای شهر قم قرار گرفت از جمله 
حسین فاکر که به فقر فضای سبز در محلات قم اشاره کرد و از بی توجهی به تأمین سرانه ها 
در اعمال ماده 101 قانون شهرداری ها گفت. وی با اشاره به اینکه باید شکل دهی به فضای 
سبز محلی با نگاهی به تعریف ها صورت بگیرد اظهار داشت: فضای سبز محلی یعنی فاصله 
با خانه شهروند باید 200 متر باشد و دو هزار متر مربع مساحت داشته باشد. وی افزود: حتی 
اگر این 200 متر را به هزار متر فاصله و دو هزار متر مساحت به 500 متر مربع کاهش دهیم 
باز هم می بینیم این حجم فضای سبز در تفکیک اراضی در نظر گرفته نمی شود. این عضو 
شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اینکه ظرفیت های توسعه فضای سبز در شهر قم بسیار 
محدود است، ادامه داد: حتی لکه هایی که طرح تفصیلی به عنوان فضای سبز گذاشته که را 

اگر هم باغ باشد دوباره به ساخت و ساز می بریم.
وی افزود: در همین پرونده سهمی ریالی می گیریم اما زمینی برای فضای سبز اختصاص 

نمی دهیم که این سهم ریالی موجب می شود کیفیت زندگی در این مناطق پایین بیاید.
شهر قم نیاز فوری به مسکن ندارد

فاکر با اشاره به اینکه شهر قم نیاز فوری به مسکن ندارد، گفت: باید به این فکر کنیم که 
کیفیت زندگی را در محلات بالا ببریم. عباس ذاکریان، رئیس کمیسیون خدمات شهری 
شورای اسلامی شهر قم هم در این راستا اظهار داشت: خیابان دانیال سراسر بافت جدید 
است که ساخت و ساز شده اما هیچ لکه سبزی ندارد. وی افزود: اگر موضوع فضای سبز در 
تفکیک دیده نشود، تا سال های سال نمی شود در این محلات تملک کرد و فضای سبز برای 
تنفس مردم به وجود آورد. این عضو شورای اسلامی شهر قم معتقد است باید در تفکیک 
اراضی حتی اگر شده 500 متر برای فضای سبز باقی بگذاریم نه اینکه سهم شهرداری را ریالی 
بگیریم. ذاکریان با انتقاد از نوع برخورد با این پرونده گفت: وقتی ماده 12 باغ باشد تفکیک 

مشمول منع تغییر کاربری باغات می شود.
تحقق 15 درصدی طرح تفصیلی شهرها 

مصطفی سعادت طلب، رئیس کمیسیون امور زیربنایی شورای اسلامی شهر قم در پاسخ 
به وی گفت: ماده 12 ماهیت زمین را مشخص می کند اما ملاک برای عملکرد طرح تفصیلی 

است که در شورای عالی معماری و شهرسازی تصویب شده است.
وی با بیان اینکه طرح تفصیلی ها در شهرهای ایران تا کنون حدود 15 تا 20 درصد محقق 
شده است اظهار کرد: به این دلیل که حالت اجباری داشته و کاربری هایی بر خانه های مردم 

می گذاشتند که محقق نمی شده است. 
رئیس کمیسیون امور زیربنایی شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اینکه طرح تفصیلی 
جدید شهر قم صد درصد اجباری نیست و به سه قسمت تقسیم شده ادامه داد: یکی از 
مشکلات ما این است که شهرها ساخته شده و الآن می خواهیم طرح تفصیلی را اعمال 
کنیم درحالی که طرح ها پیش از ساخته شدن شهرها باید به کارگیری می شد. در نهایت 
نظر کمیسیون امور زیربنایی در تصویب این لایحه رأی نیاورد و اعضای شورای شهر قم 
مصوب کردند که سهم شهرداری به صورت ریالی گرفته نشود بلکه در صورت نیاز به فضای 

سبز تبدیل شود.
 اختصاص یک زمین دیگر به سپاه قم برای استفاده در کاربری های فرهنگی و ورزشی 
از دیگر موضوعاتی بود که در این جلسه تصویب شد. همچنین اعضای شورای شهر قم به 
واگذاری پلاکی به مساحت 14 هزار متر مربع در بلوار پیامبر اعظم برای ساخت 90 درصد 

بوستان و 10 درصد حوزه علمیه رأی مثبت دادند.
تفریغ بودجه سال 94 سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم و سازمان تاکسیرانی از 

دیگر مصوبات این جلسه بود.

با 14 رأی موافق اعضای شورای شهر قم

استعفای الهام ارجمند پذیرفته شد
استعفای الهام ارجمند، عضو شورای اسلامی شهر قم با 14 رأی موافق و 4 رأی مخالف 

پذیرفته شد. 
بررسی استعفای الهام ارجمند، یکی از دو عضو مستقل شورای اسلامی شهر قم یکی از 
موضوعاتی بود که شامگاه یکشنبه در دویستمین جلسه شورای اسلامی شهر قم مطرح شد.

ارجمند در جلسه گذشته شورای اسلامی شهر قم استعفای خود را به رئیس شورا تقدیم 
کرد و دلیل آن را رفتارهای اخیر رئیس شورا خواند. وی در این جلسه فرصت داشت تا 30 
دقیقه درباره دلایل استعفایش صحبت کند اما به گفته ولی الله بیاتی، رئیس شورای اسلامی 

شهر قم ارجمند ترجیح داد به جلسه علنی شورا نیاید. 
رئیس شورای اسلامی شهر قم درباره مطالبی که این عضو شورای شهر هفته گذشته 
در توضیح علت استعفایش بیان کرده بود، گفت: ایشان تذکری به شهردار داده بودند که 
قرار شد ما به ایشان انتقال دهیم اما پیش از اینکه این نامه به دست آقای شهردار برسد در 
فضای مجازی منتشر شد که من هم در واکنش نامه ای به ایشان نوشته و این کار را تشویش 

اذهان دانستم. 
وی افزود: ماده 73 قانون می گوید چنانچه یک یا چند نفر اعتراضی داشته باشند اطلاع به 
شهرداری تذکر خواهد شد که در صورت عدم توجه شهردار موضوع به صورت سئوال مطرح 
خواهد شد و شهردار موظف به پاسخگویی در جلسه عادی یا فوق العاده خواهد بود. بیاتی به 
اعتراض ارجمند در انتخابات هیئت رئیسه و کمیسیون های شورای اسلامی شهر قم اشاره 

کرد و گفت: ایشان مطالبی مطرح کردند که توهین به تمام اعضای شورای شهر قم بود. 
وی با اشاره به رأی نیاوردن ارجمند برای عضویت در کمیسیون ها، اظهار داشت: به دلیل 
روشن شدن علت این رأی، گزارشی از حضور و غیاب ایشان را به صورت محرمانه در 
اختیارشان قرار دادیم. رئیس شورای شهر قم گفت؛ از 51 جلسه علنی شورا که برگزار شده، 

ایشان فقط 11 جلسه را به صورت منظم آمده بود.
به ایشان تذکر دادیم که اگر اتفاقی در رأی گیری افتاده به خاطر این موضوع بوده است. 
وی ادامه داد: در عین حال تلاش کردیم که ایشان از استعفا منصرف شوند اما نپذیرفتند که 
باید در این جلسه تعیین تکلیف شود. در این جلسه 14 نفر موافق استعفای الهام ارجمند و 
چهار مخالف حضور داشتند که در نتیجه به استعفای او موافقت شد و این استعفا برای تأیید 

باید به فرمانداری برود.

در مکتب انبیای الهی اوج کمال و سعادت انسان رسیدن به مقام 
عبودیت و بندگی خدا است. همه پیامبران بر انگیخته شدند تا به مردم 
بگویند: خدا را عبادت کنید و از اطاعت غیر او بپرهیزید: »ان اعبدوالله 
و اجتنبوا الطاغوت«. در این بینش همه انسانها با خداوند خالق هستی 
نسبت یکسان دارند و لذا با یکدیگر برابر بوده و هیچ انسانی حق امر و نهی 
و ولایت و سلطه بر دیگری ندارد. چه اینکه هیچ انسانی مجاز به سلطه 
پذیری انسان دیگر و اطاعت و تسلیم در برابر او نیست. تنها موجودی 
که در نظام هستی حق امر و نهی داشته و می تواند نسبت به دیگران 
تصمیم بگیرد، خداوند متعال است که واجد همه کمالات و منزّه از هر 

عیب و نقصی است.
 اوست که خالق نظام هستی است و بر همه موجودات و از آن جمله 
انسان ولایت دارد. امام جعفر صادق )علیه السلام( از جدّ بزرگوارش 
حسین بن علی )علیه السلام( نقل کرده که آن حضرت فرمود: »ایها 
الناس! ان اللّه عزّ و جّل ذکره ما خلق العباد الّا لیعرفوه، فاذا عرفوه عبدوه، 
فاذا عبدوه استغنوا بعبادته عن عباده ماسواه؛ ]1[ ای مردم! خداوند - عز 
و جل - بندگان را جز برای اینکه به او معرفت پیدا کنند، نیافرید، پس 
وقتی او را شناختند، عبادتش کردند و هنگامی که او را عبادت کردند، 
به سبب پرستش او از عبادت غیر او بی نیاز گشتند«. در مکتب امام 
حسین »رهایی از بندگی غیر خدا« اوج آزادی روحی و معنوی انسان 
است و اساساً آزادی حقیقی انسان جز این نیست. در محفل دوستان 
به جز یاد تو نیست آزاده نباشد آن که آزاد تو نیست.]2[ اگر آزادی به 
این معنا تأمین شود، در پرتو آن آزادیهای اجتماعی - سیاسی نیز تأمین 
خواهد شد. نمونه بارز آن پیامبر اکرم )صلی الله علیه و آله( و امام علی 
)علیه السلام(، هستند که چون به معنای واقعی وارسته و آزاد بودند، در 
زمان حاکمیت خود بیشترین تلاش را در جهت تأمین حقوق و آزادیهای 

اجتماعی مردم داشتند. 
در نظام سیاسی اسلام آزادیهای سیاسی - اجتماعی در چارچوب 
قوانین الهی به رسمیت شناخته شده و اهمیتی فراوان دارد، اما این همه 
مقدمه ای برای رهایی انسان از هواهای نفسانی و بریدن از غیر خدا و 
رسیدن به مقام بندگی خداست. امام علی )علیه السلام( نیز در سفارشی 
به فرزندش امام حسن مجتبی )علیه السلام( همین واقعیت را گوشزد 
کرد: »یا بنیّ! لا تکن عبد غیرک و قد جعلک الله حرّا؛ ]3[ پسرم، در 

حالی که خدا تو را آزاد آفریده، بنده دیگری مباش«. رهایی از خود یا 
بندگی و اسارت انسانهایی چون خود نعمتی گرانبهاست که خالق انسان 
به او عطا کرده و با هیچ نعمت دیگری همسان نیست، چرا که بندگی 
خود یا دیگری جز اسارت انسان و از کف دادن بزرگترین سرمایه آدمی 

یعنی »آزادی« نیست. 
محمود عقّاد، نویسنده شهیر عرب، سخنان امام حسین )علیه السلام( 
را در سن سی سالگی حضرت، هنگام بدرقه ابوذر غفاری که راهی 
تبعیدگاهش در »ربذه« بود، نقل کرده و می افزاید: گویا آن حضرت 
شعار زندگی خود را از روزی که قدم به دنیا نهاد تا پایان عمر که به 
درجه شهادت رسید، در این چند جمله خلاصه کرده است؛ ]4[ آن 
جملات چنین است: »یا عمّاه، ان الله تعالی قادر ان یغیّر ما قدتری و اللّه 

کلّ یوم فی شأن و قد منعک القوم دنیاهم و منعتهم دینک فما اغناک 
عمّا منعوک و احوجهم الی ما منعتهم! فاسئل الله الصبر و النصر و استعذ 
به من الجشع و الجزع، فان الصبر من الدین و الکرم و ان الجشع لا یقدّم رزقا 
و الجزع لا یؤخّر اجلا؛ ]5[ عمو جان! خداوند تعالی قادر است که وضع 
کنونی را که مشاهده می کنی، تغییر دهد و خداوند هر روزی به کاری 
دست می زند، و این قوم دنیای خود را از تو باز داشتند و تو نیز دین خود 
را از آنان بازداشتی به راستی تو چقدر از آنچه آنان محرومت کردند، بی 

نیازی و آنان چقدر به آنچه که تو محرومشان ساختی، نیازمندند. 
پس از خداوند صبر و پیروزی بخواه و از حرص و بی تابی به او پناه 
ببر که صبر از دین و کرامت و بزرگواری است و نه حرص روزی را جلو 
می اندازد و نه بی تابی اجل انسان را به تأخیر می افکند«. همین معنای 

ارزشمند را امام کاظم )علیه السلام( نیز در وصیت خود به هشام از 
جدّش امام حسین )علیه السلام( نقل کرده که آن حضرت ضمن بیان 
نگرش اولیای خدا و اهل معرفت مبنی بر ظلّ و سایه بودن همه آنچه که 
خورشید در شرق و غرب زمین بر آن می تابد، نسبت به وجود خداوند 
فرمود: »الاحرّ یدع هذه اللماظه لاهلها، لیس لانفسکم ثمن الّا الجنّه فلا 
تبیعوها بغیرها فانّه من رضی من الله بالدنیا فقد رضی بالخسیس؛ ]6[ آیا 
آزاده ای پیدا می شود که دست از این لقمه جویده شده )دنیا( بردارد و 
آن را به اهلش سپارد؟ برای شما جز بهشت بهایی نیست، پس خود را 
به غیر از آن نفروشید، چون هر کس از خدا به دنیا رضایت دهد، به چیز 

پست و ناچیزی راضی شده است«. 
به هر تقدیر امام حسین )علیه السلام( با چنین نگرشی به جایگاه 
انسان، علیه حکومت استبدادی و ستم پیشه اموی قیام کرد. او نه تنها 
خود آزاد و وارسته از غیر حق بود، بلکه تلاش می کرد مردم را نیز از یوغ 
بندگی حکومت امویان و بردگی دنیا برهاند؛ حکومتی که جز به بردگی 
و اسارت مردم نمی اندیشید و به کمتر از آن راضی نبود. مردم در عصر 
آن حضرت هم نیازمند رهایی از دنیا و دلبستگی های خود بودند و هم 
آزادی از اسارت بنی امیه، و بدون وارستگی از هواهای نفسانی و گذشتن 
از دلبستگی های دنیوی امکان نجات از اسارتهای اجتماعی نبود. امام 
حسین )علیه السلام( نیز تلاش می کرد ارزش زندگی و مرگ را برای 
آنان ترسیم کند تا بتوانند برای رسیدن به حیات واقعی و ارزشهای والای 

انسانی در برابر استبداد امویان بایستند و آزادی خود را بستانند.
پی نوشت: 

)1(.موسوعه کلمات الامام الحسین )ع(، ص 540، منظمه الاعلام 
الاسلامی 

)2(.دیوان امام »مجموعه اشعار امام خمینی )س(«، ص 200، مؤسسه 
تنظیم و نشر آثار امام 

)3(.نهج البلاغه، نامه 31 
)واقعه کربلا(، ترجمه مسعود  ابوالشهدا  )4(.عباس محمود عقاد، 

انصاری، ص 52، نشر پردیس 
)5(.موسوعه کلمات الامام الحسین،ص 123 - 124 

)6(.شیخ عباس قمی، الانوار البهیه فی تواریخ الحجج الالهیه، ص 45، 
چاپ سنگی

آزادی حقیقی در فرهنگ حسینی

همزمان با هفته ناجا  صورت گرفت

امحای 1753 کیلوگرم مواد مخدر در قم 

همزمان با هفته ناجا، طی مراسمی 1735 کیلوگرم انواع مواد مخدر روز دوشنبه با حضور 
استاندار ، فرمانده انتظامی و مسئولان استان قم امحا شد. 

کشف حدود 9 تن موادمخدر سال گذشته در قم 
استاندار قم  در این مراسم گفت: طرح های مقابله و پیشگیری در زمینه مواد مخدر 
به صورت جدی در شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان در حال پیگیری است. 

سید مهدی صادقی تصریح کرد: با اجرای برنامه های مختلف به دنبال افزایش سطح 
آگاهی های جوانان هستیم تا مصونیت بیشتری در قبال موضوع مواد مخدر داشته باشند.

وی با اشاره به اقدام های نیروی انتظامی استان قم در حوزه مواد مخدر گفت: مبارزه 
با پدیده شوم مواد مخدر در استان با تلاش های خوب و مثبت نیروی انتظامی انجام 
می شود.وی افزود: با فعالیت پرسنل نیروی انتظامی استان قم محورهای مواصلاتی این 
استان برای قاچاقچیان ناامن شده است.صادقی با بیان این که در سال گذشته حدود 9 
تن موادخدر در قم کشف شده است گفت: مقداری از این مواد که قابل استفاده و تجزیه 
بوده است در اختیار سازمان های زیربط قرار گرفت و مقداری که غیرقابل استفاده بود، 

امروز امحا شد.
  انهدام 95 باند قاچاق مواد مخدر

فرمانده انتظامی استان قم  نیز در این مراسم گفت: سال گذشته حدود هشت تن 
مواد مخدر کشف شد که نشانگر حاصل تلاش شبانه روزی پلیس مبارزه با مواد مخدر با 
پیگیری های مستمر و کار اطلاعاتی، فنی و تعقیب و گریز است. سردار کاظم مجتبایی 
افزود: مقدار موادی که امحا شد، غیر قابل استفاده برای درمان بود. وی ادامه داد: سال 
گذشته 95 باند قاچاق مواد مخدر که با عبور از قم قصد ورود به استان های شرقی و 
جنوبی و استان مرکزی را داشتند منهدم شدند. فرمانده انتظامی  استان قم با اشاره به 
دستگیری عوامل باند قاچاق گفت: پارسال حدود 12 هزار معتاد و قاچاقچی کوچک مواد 
مخدر در سطح استان دستگیر شدند وی بیان داشت: عزم پلیس در مبارزه با مواد مخدر 
جدی است ضمن در اینکه این حوزه نیروهای مختلف پلیس از جمله یگان امداد، ویژه و 
شورای هماهنگی مواد مخدر فعالیت داشته اند. وی با اشاره به مقوله مقابله، پیشگیری و 
درمان گفت: این اقدامات با همکاری نهادهای مختلف در سطح استان در حال اجرا است. 

نهم تا پانزدهم مهر ماه هفته نیروی انتظامی نامگذاری شده است.
 کشف بیش از 2 تن انواع موادر مخدر طی شش ماه گذشته

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی استان قم نیز در این  مراسم  گفت: 
در 6 ماه نخست سال جاری بیش از 2 تن از انواع مواد مخدر در این استان کشف و 

ضبط شده است. 
سرهنگ غلامحسین بلفکه ، اظهار داشت: این مقدار مواد مخدر طی حدود 110 
عملیات درون و برون استانی و پاکسازی محله ای کشف شده است.وی افزود: در همین 
راستا 19 تن از عناصر اصلی باند تهیه و توزیع مواد مخدر شناسایی و پنج هزار و 500 تن 
از عواملی که با قاچاقچیان مواد مخدر در ارتباط بودند، دستگیر شدند.بلفکه از موضوع مواد 
مخدر به عنوان یکی از چالش های جدی آسیب های اجتماعی یاد کرد و گفت: مقابله با 

مواد مخدر همگام با موضوع پیشگیری و درمان در استان در حال اجراست.
وی ادامه داد: استان قم یکی از استان های موفق در بحث مقابله با مواد مخدر است، از 
این رو ناامن ترین محل برای عبور قاچاقچیان محسوب می شود.به گفته وی، در سال 
گذشته حدود هشت هزار و 500 کیلوگرم انواع مواد مخدر در استان قم کشف شد که 
حدود 107 تن از عناصر اصلی باندهای تهیه و توزیع مواد مخدر و حدود 10 هزار تن از 

افرادی که با قاچاقچیان در ارتباط بودند دستگیر شدند.
همزمان با چهارمین روز از هفته ناجا، طی مراسمی 1735 کیلوگرم انواع مواد مخدر در 

پارکسوار امیرکبیر در قم امحا شد.
نهم تا پانزدهم مهرماه به عنوان هفته نیروی انتظامی نامگذاری شده است.
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چگونه می توانید به فرزندانتان در راه کسب علم و دانش بهتر و بیشتر کمک کنید که در آینده 
خاطرات زیبا و خوبی از دوران مدرسه اش در ذهن داشته باشد؟ چگونه می توانید فرزندی به 
مدرسه بفرستید، که موفقیت تحصیلی اش را تضمین کنید؟ حال که سال تحصیلی آغاز شده 
است، با رعایت موارد زیر کودک شما در مدرسه و ارتباط با فضای آن موفق تر خواهد بود. در 
این مطلب تلاش شده تا آن پندهای کوچک را به شما که نقش والدین دانش آموزان را برعهده 
دارید، یادآوری کرده تا فرزندانتان بتوانند در تحصیل خود موفقیت های بزرگی را به دست آورند.

خواب شبانه با کیفیت 
اگر کودک شما جزو بچه هایی است که پیش از این ساعات خواب منظمی داشته است از این 
جهت مشکلی نخواهید داشت اما در غیر این صورت بهتر است او را کم کم به ساعات خواب و 
بیداری جدید عادت دهید. به این شکل که هر شب او را وادار کنید که نیم ساعت الی سه ربع 
زودتر به رختخواب برود و از طرف دیگر صبح را یک ربع تا نیم ساعت زودتر از روز قبل از خواب 
برخیزد. به این شکل او به تدریج و با کمترین مقاومت به ساعات جدید عادت می کند. بهترین 

ساعات خواب برای کودکان. 
تحقیقات نشان می دهد، در حالی که بدن کودکان خواب است، مغزشان در حال کار بر روی 
اطلاعات به دست آمده است. کودکانی که خواب شبانه با کیفیتی ندارند یا به اندازه کافی نمی 
خوابند توانایی آموختن را از دست می دهند. به فرزندان بیاموزید در ساعت معینی به رختخواب 

بروند و دست کم 9 ساعت بخوابند.
مهارت هایی برای ارتباط با دیگران 

برای اینکه کودک شما با مدرسه راحت وفق پیدا کند و دوران تحصیلی خوبی را پشت سر 
بگذارد باید او را با مهارت های ارتباطی مخصوصا ارتباط جمعی آشنا کرده باشید. اما اگر پیش 

از این به این مساله توجه کافی نداشتید بهتر است از همین امروز دست به کار شوید و او را در 
ارتباط مثبت با هم سالان و هم کلاسی هایش راهنمایی کنید. 

دوری از والدین را جبران کنید
 یکی از مشکلاتی که کودک با پا گذاشتن به مدرسه با آن مواجه می شود دوری طولانی 
مدت از والدین است. او که پیش از این همیشه در کنار پدر و مادرش بوده است حالا باید در 
یک محیط غریبه و با تعدادی از دانش آموزان در یک محیط به نام کلاس ساعات طولانی را 
بگذراند. این دوری برای کودک کمی سخت و استرس آور است مگر اینکه پیش از این کودک 
در مهدکودک و پیش دبستانی دوری از والدین را تجربه کرده باشد تا در مدرسه بتواند با آن 

راحت تر کنار بیاید.
 به روز کردن آموخته ها با ورزش 

نتایج بررسی های تازه دانشمندان نشان داده، بخش حافظه و مهارت های شناختی مغز 
کودکانی که فعالیت جسمی بیشتری دارند و ورزش می کنند بزرگ تر است. بررسی های دیگر 
نشان دادند کودکانی که ورزش می کنند در خواندن، هجی کردن کلمات و حل کردن مسائل 
ریاضی عملکرد بهتری دارند. به عبارت دیگر، اگر می خواهید فرزندتان چیزهایی که آموخته به 

خاطر بیاورد، او را به ورزش کردن تشویق کنید.
یک صبحانه خوب قبل از مدرسه

مغز کودکان در حال رشد است. اسیدهای چرب امگا سه و شش و آنتی اکسیدان ها نقش 
بسیار مهمی در حفظ تندرستی دارند و سبب رشد سیستم اعصاب مرکزی کودکان می شوند. 
افزودن ماهی، تخم مرغ، آجیل، میوه و سبزیجات به رژیم غذایی کودکان سبب تامین مواد 

مغذی مغز و بدن کودکان می شود.

مدیریت زمان را به او یاد بدهید 
اغلب بچه ها وقتی عادت می کنند تکالیفشان را به طور نامنظم انجام دهند، عاجز می شوند. 
ازاین رو باید خیلی زود به آنها ریتم منظم کاری داد. وقتی کودک از مدرسه به خانه برمی گردد، 
چه زمانی بیشتر احساس راحتی می کند تا تکالیفش را انجام دهد؟ با درنظر گرفتن علائق او و 
محدودیت های خانواده، یک ساعت مشخص را برایش تعیین کنید. بدین ترتیب کودکی که از 
همان کلاس اول هر روز بعد از خوردن عصرانه به خواندن عادت کند، بعد ها نیز راحت تر می 

تواند وقت بیشتری را به  طور منظم به انجام تکالیف مدرسه  اش اختصاص دهد.
کتاب هایی که به شما کمک می کنند

 کتاب هایی در این زمینه وجود دارد که اگر والدین علاقه مند باشند می توانند آنها را مطالعه 
کنند. در این کتاب ها مسائل مختلف مربوط به مدرسه رفتن کودک به صورت جزئی مطرح 
شده است. اینکه در موارد مختلف والدین چه باید بکنند و چه بگویند و نیاز به آموزش چه 

موضوعاتی وجود دارد با طرح سوال و و راه حل های مناسب و کاربردی ارائه شده است. 
درس خواندن را برایش معنادارکنید

برای آنکه کودک برای درس خواندن انگیزه داشته باشد و احساس مسئولیت کند باید درک 
کند که برای پدر و مادرش درس نمی خواند بلکه این کار را برای خودش انجام می دهد تا به 
هدفی شخصی دست یابد. همچنین او باید قادر باشد بین زندگی کنونی  اش به عنوان دانش 
آموز و زندگی آینده  اش به عنوان فردی بزرگسال ارتباط ایجاد کند و از کودکی برنامه یا رویای 
شغل آینده  اش را در ذهن بپروراند. »می خواهی یک دامپزشک بشوی؟ درس علوم خیلی 

برایت مهم است«، »یک خبرنگار بزرگ؟ یادگیری زبان های خارجی به تو کمک می کند«... 
از او درباره اتفاقات مدرسه پرس و جو کنید

وقتی با فرزندتان به خانه برمی گردید از اینکه در مدرسه چه کارهایی کرده، سوال کنید و 
از او بخواهید روزش را برایتان تعریف کند. بهتر است با معلم فرزندتان صحبت کنید تا بفهمید 
کودکتان بیشتر از چه چیزی در کلاس خوشش می آید که بتوانید آن را در خانه اجرا کنید تا 

به مدرسه رفتن رغبت بیشتری نشان دهد.

آیا فرزند شما در مدرسه موفق است؟

 اصولی برای داشتن یک  فرزند موفق
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اخبــار

محمدجواد ظریف و نمایندگان دلواپس مجلس، نام هایی که کنار 
هم قرار گرفتنشان، همیشه ولوله ای در صحن، جلسات کمیسیون 
و حتی بیرون از ساختمان هرمی شکل بهارستان برپا کرده است. 
خصوصا آنجا که دلواپسان در قامت روایت کنندگانی در آمده اند که 
در نهایت هم مشخص شده یا نقل قول های بیان شده از زبان ظریف 
یا دیگر مسئولان مذاکره کننده نادرست بوده یا اظهارنظرها تغییر 
یافته و تقطیع شده اند، به نحوی که هربار ظریف خندان دولت تا مرز 

عصبانیت هم پیش رفته است.
هر چند در مجلس دهم، قد و قواره اهالی پایداری و دلواپس 
آب رفته و تعداد اندکی فرصت حضور در این دوره مجلس را کسب 
کرده اند اما این کم شدن اعضای تیم دلواپس از شدت حاشیه آفرینی 
برای وزیر امور خارجه کم نکرده است. حتی وقتی که علی لاریجانی 
در قامت رئیس مجلس در حمایت از مذاکرات و شخص ظریف 
سخن گفت که »انصافا آقای ظریف و همکارانش سخت زحمت 
کشیدند و من شخصا می دیدم که چقدر تلاش می کنند که حقوق 
کشورمان را بگیرند. کار سختی بود که یک کشور در مقابل چند 
کشور بودند و مذاکرات هم طولانی بود.« اما باز هم لحن تند دلواپسان 

در برابر ظریف آرام نشد.
در واقع دلواپسان، محمدجواد ظریف را همچون سیبلی برای 
پرتاب تیرهای انتقادیشان به دولت تصور کرده اند و هر از گاهی وقتی 
به دلایل مختلفی همچون سئوال، حضور در کمیسیون و گزارش 
وزیر، پای ظریف به مجلس باز میشود، آن گاه است که باید منتظر 
طوفان های حاشیه ساز جریان دلواپس مجلس باشیم. حاشیه هایی 

در جلسات کمیسیون برجام، امنیت ملی و صحن علنی مجلس.
بلوا در حوزه سیاست خارجی بر سر 

نقل قول های تحریف شده و دلواپس گونه
مذاکرات هسته ای موضوعی است که هراز گاهی ظریف را برای 
پاسخ به سئوال نمایندگان و بیان گزارشی از روند اجرای برجام به 
مجلس می کشاند، همان مذاکراتی که اختلاف ظریف با برخی از 
نمایندگان مجلس را به نقطه جوش رساند تا جایی که گاهی کار به 

موضع گیری فیسبوکی وزیر و ابراز ناراحتی علنی نیز کشیده شد.
اولین پالس های شروع تنش منتفدان دولت با ظریف در همان 
سال 92 و شروع مذاکرات هسته ای فرستاده شد. محمدجواد ظریف 
پس از سفرش به نیویورک، برای ارائه گزارشی از دستاوردهای این 
سفر در کمیسیون امنیت ملی حاضر شد. پس از اتمام  جلسه به 
دلیل آنکه اهالی رسانه اجازه حضور در کمیسیون را نداشتند، صحبت 
های نقوی حسینی از مباحث ردوبدل شده در کمیسیون به عنوان 

منبع خبری منتشر شد.
نقوی حسینی در بیان جزئیات این جلسه کمیسیون امنیت 
ملی اینگونه روایت کرده بود »ظریف اشاره کرد ما فکر می کردیم 
مکالمه ها و گفتگوها در حدی که انجام شد در این حد مجوز داریم 
ولی وقتی حضرت آقا اشاره کردند برداشت ما این است که ایشان اولا 
به گفتگوی اوباما با دکتر روحانی انتقاد دارند و این را یکی از اقدامات 
نابجا می دانند و طولانی شدن مذاکرات بنده و جان کری را احتمالات 

اظهارات سخنگوی  این  بعدی سفر می دانند.« هر چند  نابجای 
کمیسیون امنیت ملی و از چهره های نزدیک به جبهه پایداری با 
تکذیب مرضیه افخم سخنگوی وزارتخارجه در آن دوران مواجه شد 

اما داستان این نقل قول در همین نقطه متوقف نشد.
نقل قول نقوی حسینی از صحبت های ظریف چرخید و چرخید 
تا اینکه چند روز بعد در صفحه اول و تیتر یک روزنامه کیهان جای 
گرفت. روزنامه کیهان با تکیه به این نقل قول تیتر زد »ظریف: مکالمه 

روحانی با اوباما و دیدار طولانی من با جان کری نابجا بود.«
حاشیه سازی این نقل قول از سوی چهره شناخته شده جبهه 
پایداری چنان بلوایی در میان مردان سیاست خارجی کشورمان و 
در رأس آن محمدجواد ظریف برپا کرد که کار وزیرخارجه حتی 
به بیمارستان کشید و او در صفحه شخصیش در فیسبوک در این 
رابطه نوشت »ساعت 9 و نیم شب است و تازه از بیمارستان و مطب 
پزشک برگشته ام و توانسته ام قدری بنشینم تا این مطلب را برای 
شما بنویسم. امروز صبح، بعد از دیدن تیتر یک روزنامه، کمردرد و 
پادرد شدیدی گرفتم. حتی نمی توانستم راه بروم یا بنشینم. به هر 
حال روز تلخی بود ولی برای من بسیار آموزنده. یاد گرفتم که هرچه 
می خواهم بگویم علنی و عمومی بگویم و گرنه بازار سوءاستفاده 
بسیار داغ است.« اما این اتفاق اولین و آخرین نقل قول تحریف شده 
از ظریف در جلسه کمیسیون نبود، چه آنکه چندی بعد نیز یک 
نماینده دلواپس دیگر قبول مسئولیت کرد تا امر خطیر »تحریف نقل 

قول« را برعهده بگیرد.
کریمی قدوسی، نماینده نام آشنای مخالف برجام و دلواپس، 

فردی بود که در جلسه فروردین سال 94 کمیسیون امنیت ملی، 
سناریوی ایجاد درگیری با ظریف را ادامه داد. در جلسه مذکورکریمی 
قدوسی بحث هایی را در رابطه با فوردو و نطنز مطرح کرد و عنوان 
داشت که رهبری در یک جلسه خصوصی در خصوص اقدامات 

وزارت خارجه وشخص وزیر خارجه تذکرداده است.
این نقل قول کریمی قدوسی از رهبری با واکنش ظریف همراه 
شد تا جایی که وزیر امورخارجه گفت: »شما دروغ می گویید و با این 
گونه حرفها به آقا تهمت می بندید و به آقا ظلم می کنید و در آن 

جلسه هرگز آقا به من تذکر ندادند.«
رفت و برگشت صحبت ها میان کریمی قدوسی و ظریف در 
نهایت موجب درگیری و تنش در کمیسیون شد تا جایی که ظریف 
قصد خروج از کمیسیون را داشت و در نهایت با پادرمیانی نمایندگان 

مجلس برای اتمام جلسه به کمیسیون بازگشت.
درگیری با وزیر در صحن علنی مجلس

این قبیل درگیری های نقل قولی ظریف و نمایندگان مجلس، 
تنها به جلسات کمیسیون های مجلس ختم نشد و پایش را به صحن 

علنی مجلس و تریبون رسمی هم باز کرد.
خرداد سال 94 بود که سومین بازی دلواپسان در زمین نقل قول 
های تحریف شده، به سومین یارشان سپرده شد. مجلس جلسه اش 
در اولین روزهای خرداد سال 94 را غیرعلنی کرد تا محمد جواد 
ظریف وزیر امور خارجه و سید عباس عراقچی عضو ارشد تیم مذاکره 
کننده هسته ای، روند مذاکرات با 1+5 را برای نمایندگان شرح دهند. 
جلسه غیر علنی تمام شد و زنگ آغاز جلسه علنی به صدا درآمد، 

شروعی که  درگیری لفظی کوچک زاده نماینده جبهه پایداری و 
ظریف را نیز کلید زد.

داستان از این قرار بود که وقتی وزیر امورخارجه پس از پایان 
سخنرانیش قصد خروج از مجلس را داشت با طعنه های تند و تیز 

این نماینده پایداری ها مواجه شد.
این نماینده جبهه پایداری در مجلس با لحنی توهین آمیزی به 
وزیر گفت: »رهبری دستور داده مذاکرات را متوقف کنید.«، نقل قولی 
که با واکنش ظریف رو برو شد و وزیر خارجه در این رابطه گفت: 
»]رهبری[ چه موقع دستور داده اند؟« که کوچک زاده با فریاد به 
ظریف گفت که من از طرف ایشان میگویم، رهبری فرمودند که »زیر 

تهدید مذاکره نمی کنیم«
این صحبت ها و نقل قول کردن های این نماینده دلواپس سرانجام 
با واکنش ظریف مواجه شد و او با بیان این جمله که »رهبری کلام 
»قاطع« و »برا« دارند و نیاز به سخنگو ندارند.« از مجلس خارج شد.

این درگیری چنان حاشیه ای ایجاد کرد که به سرعت در سرخط 
خبرها قرار گرفت و حتی فیلمی که یکی از نمایندگان به صورت 
مخفیانه از این اتفاق گرفته بود، به با شتاب بسیار درشبکه های 

اجتماعی دست به دست شد.
مجلس دهم گرچه این روزها حضور کمرنگ دلواپسان را شاهد 
است اما گویا رجوع دلواپسان به نقل قول ها هنوز هم مشی این 
طیف از منتقدان است. روز گذشته وقتی ظریف برای پاسخگویی به 
3 سوال کریمی قدوسی به مجلس احضار شده بود، دوباره طعم این 

درگیری لفظی را چشید.
کریمی قدوسی در جریان سوال از ظریف به گفتگوی خصوصی 
مرتضی سرمدی قائم مقام وزیر امورخارجه با امیرعبداللهیان معاون 
عربی و آفریقا، وزارت امورخارجه اشاره کرد و در رابطه با جا به جایی 
عبداللهیان ادعا کرد که: »آقای سرمدی معاون آقای ظریف به آقای 
امیرعبداللهیان می گوید ما می خواهیم یک شو اجرا کنیم،  تا به این 
وسیله به منطقه پیغام بدهیم که سیاست های ما در منطقه مورد 

بازنگری واقع می شود. این حرف مستند است.«
این نقل قول از صحبت های خصوصی دو معاون وزارت خارجه 
با واکنش صریح ظریف مواجه شد و او گفت: »چه کسی از صحبت 
خصوصی سرمدی و امیرعبداللهیان به شما گزارش داده است؟ 
چگونه به خودتان جرات می دهید در صحن مجلس خلاف بگویید؟ 

من برای حفظ احترام همکارانم سکوت می کنم.«
به نظر می رسد نقل قول سازی و تحریف صحبت های مسئولان 
به منظور اهداف سیاسی، راهی است که به محلی برای درگیری 
ظریف در قامت وزیر خارجه با نمایندگان دلواپس مبدل شده است، 
چه آنکه سکاندار وزارتخارجه از ابتدای شروع کارش، با مشکلی به نام 

نقل قول های تحریف شده مواجه بوده است.
شاید با توجه به تجربه سال های گذشته مجلس و ظریف و نوع 
جبهه گیری نمایندگان دلواپس در برابر وزیر خارجه بتوان گفت 
هنوز نباید نقطه پایانی برای این قبیل اقدامات و نقل قول سازی 

ها متصور بود.

نزدیک به نیم قرن از تلاش و وعظ و منبرداری حجت 
او  والمسلمین سید مهدی طباطبایی می گذرد.  الاسلام 
همواره به عنوان روحانی آداب دان و واعظ خبره در این 

سالیان مشهور بوده است.
او مباحث سیاست و اظهارات سیاسی اش را تنها در گفت 
وگو با رسانه ها بیان می کندو به وقت منبر و وعظ، تنها به 
اصل و مغز معارف دینی می پردازد. در آستانه ماه سوگواری 
و ایام عزاداری محرم با این استاد برجسته معارف دینی گفت 
وگو کرده ایم. گفت وگوی خبرآنلاین را با حجت الاسلام سید 

مهدی طباطبایی می خوانید:

از گذشته آن چه مورد تاکید ائمه و بزرگان دین بوده است، 
ادب و آداب محرم است. شما این ادب و آداب را در چه زمینه 

های تعریف می کنید؟
محرم، ماه ادب است. همه عاشوا، ادب است. از ابتدای حرکت 
امام حسین )ع( تا انتها و از روز عاشورا تا امروز آنچه موجب انتقال 
این عظمت تا به امروز شده است، همین آداب و ادب عاشورایی 

بوده است.
همه عزاداری و همه احکام و اعمال انسان شرط قبول اش، 
خلوص است. عزاداری محرم هم در یک کلمه محورش خلوص است. 
خلوص به این معنی است که سخنران و خطیب و عزادار امام 
حسین )ع( به فکر مطرح کردن خودش نباشد، بلکه دغدغه مطرح 
کردن دین خدا را داشته باشد. اگر از امام حسین )ع( می گوید، 
همه هم و غمش در پی رضایت آن حضرت و بیان فضایل ایشان 
باشد، نه اینکه برای خودش دکان باز کند و با نام و یاد آن حضرت 
بخواهد خودش را در بین مردم مطرح کند. چون مردم خیلی خوب 
می فهمند که کدام منبری و کدام مداح و کدام مجلس عزاداری 

خلوص دارد.
از جمله آداب مجالس عزاداری، ترسیم و تفکیک جایگاه 
هر یک از عناصر است. می بینیم که جایگاه مداح و جایگاه 
واعظ و سخنران در بسیاری از هیئات های مذهبی آشفته 
است. اینجاست که هرکدام نقش خود را به خوبی ایفاء نمی 

کنند؟
اگر هر فردی در هر جایگاهی اعم از واعظ و مداح، خود را گم 
نکند، این آسیب قابل مدیریت کردن است. مشکل از کم بودن ظرفیت 
آدمی در هر لباسی است که سبب عدول از وظایف قانونی، شرعی 
و انسانی می شود. یکی از وظایف شرعی ما، پایبندی به حدود است، 

واعظ نباید در کار مداح وارد شود و به طریق اولی، یک مداح نباید 
وعظ و خطابه کند چراکه هر کاری را آداب و صلاحیت هایی لازم 
است. نکته مهم دیگر، دخالت دادن دیدگاه های سیاسی در این ایام در 
تریبون های هیئات های عزاداری آفتی نگران کننده به شمار می رود.

یکی از آداب سخنران و واعظ و مداح چگونگی ورود به 
مسائل سیاسی و سخن گفتن از شخصیت های معاصر است 
که عموما موجب اختلاف و آسیب میشود. اینجا چه باید کرد؟

بارها به بنده مراجعه شده که نام بردن از اشخاص و توهین به این 
و آن، کیفیت مجالس اهل بیت و حال و هوای آن را تحت تاثیر قرار 
داده است. همواره خطبای جمعه و جماعات، به تبیین و روشن کردن 
مسایل سیاسی پرداخته اند اما تبدیل این مساله به قیمومیت و خدای 
نکرده مدیریت افکار، نباید اتفاق بیفتد چراکه امری خطرناک برای 

دین و نگاه دینی مردم خواهد بود.
اگر در این دوره نتوانیم برای مردم روشن کنیم که این نگاه 
قیم مآبانه چه آسیب هایی دارد به مشکلات جدی برخورد می کنیم. 
بیان دستورات دین و امر خدا و معصومین، وظیفه خطباست اما 

بیش از آن، فرد محوری را ترویج خواهد کرد. فردی که سیاست را 
نمی شناسد و آداب آن را نمی داند نباید از تریبون دینی سوءاستفاده 
کند. از همه مداحان بزرگوار و گرانقدر و خطبای دانشمند و عزیز 
خواهش می کنم مراسم عزای امام حسین )ع( را آلوده نکنند و مسایل 
واکنش برانگیز جناحی در آن طرح نکنند. هر فردی دارای حق، اعتبار 
و حرمت است مبادا آبروی افراد به اسم عزای حسین، زیر سوال برود.

بسیاری از مداحان و وعاظ، به برکت آبروی سیدالشهدا در میان 
مردم شناخته شده هستند. پس فراموش نکنیم که اگر این مساله از 
ما گرفته شود، از خود چیزی برای عرضه کردن نخواهیم داشت. مانع 

برگزاری سنتی عزاداری ها و توجه به ارزش های آیینی نشویم.
پس در مورد مطرح کردن اوضاع سیاسی باید دقت شود که 
بعضی از مداحان و سخنرانان از سیاست خبر دارند و آداب و اوضاع 
سیاسی را می دانند و مسائل را خوب مطرح می کنند که اثرگذار است؛ 
اما بعضی افراد سیاست را نمی دانند و نمی شناسند، اما دوست دارند 
وارد مباحث شوند که مطالبشان ایجاد دردسر می کند. باید بدانیم 
که یکی از آداب مجالس عزاداری این است که منبر امام حسین )ع( 

جای حرف های جناحی و سیاسی نیست.
بعضی افراد هم که واقعا کارکشته و زحمت کشیده هستند 
فقط ماجرای کربلا را مطرح می کنند و جز در موارد و مواقع لازم 
وارد سیاست نمی شوند. روایات و احادیثی مربوط به واقعه عاشورا 
می خوانند که ذهن مردم به سادگی متوجه اوضاع روز جامعه می شود. 
حتی شاید مطالبی که می گویند، با مجلس های قبل چندان متفاوت 
نباشد و هر سال در محرم و صفر مطالب به ظاهر یکسانی بگویند، 

اما باز هم مطالبشان تازگی دارد و باعث هوشیاری جامعه می شود.
در این خصوص آنچه به نظر می رسد باید در جامعه و 
بین مردم فرهنگ سازی شود، آداب و فرهنگ سوگواری و 
عزاداری است. عموم انتقادهایی که به برخی عزاداری ها وارد 
می شود از ناحیه این است که فرهنگ عزاداری را رعایت نمی 

کنند. اینجا وظائف مردم و نهادهای فرهنگی چیست؟
وظایف مردم در کارهای مختلف در جامعه مشخص شده است و 
امور اگر در حد خود اجرا شود، می تواند نتایج مدنظر مجری را به همراه 
داشته باشد و در غیر این صورت، تبعاتی خواهد داشت که در هر 

حوزه ای خود را نشان خواهد داد. 
در خصوص نوع عزاداری های محرم نیز این مساله خود را نشان 
می دهد به این صورت که در برخی موارد، موانعی برای آن پیش 
می آید و در برخی موارد متاسفانه دچار رشد غیرضروری شده اند و 
این مثل آدمی است که رشد غیرمتناسب دارد. در سال های اخیر در 
موارد معدودی، به تکیه بیش از اندازه بر مداحی ها آن هم مداحی های 
غیرمعتبر و ارجح دانستن آن نسبت به وعظ و خطابه و استفاده از 
محضر عالمان دین و استادان حوزه و دانشگاه، انتقاداتی صورت گرفته 

است.
در هر حال معرفت و محبت در فرهنگ عاشورایی را باید هم پای 
یکدیگر دنبال کرد. دوران دفاع مقدس، به دلیل نیاز کشور به حماسه 
و شور، شعرخوانی و مداحی برای آماده سازی مردم در آن دوران رواج 
یافت اما آن ضرورت، مقداری بیشتر از زمان معمول خود ماندگار شد 
در حالی که باید دوره ای داشته باشد. ترویج مکارم و معارف عاشورا در 
هر دوره ای باید با شکل متناسب نیاز آن دوره صورت گیرد و امروز، 
نیاز ما شنیدن دیدگاه های عالمان و تطبیق این مساله با دیدگاه های 
روز است. باید معرفت را همراه با محبت در کنار هم در این مجالس 

ترویج داد. مخالفت با هر کدام، نتایج منفی خواهد داشت.
ان شاء الله بتوانیم در این ایام که بهترین فرصت برای افزودن به 
معرفت دینی خودمان و دیگران است تلاش کنیم تا با خلوص نیت 

این هیئت ها موجب رشد و تعالی فردی و اجتماعی ما باشند.

»نقل    قول« هایی از ناکجاآباد، محور هجمه دلواپسان به ظریف

حاشیه سازی پایداری ها برای دستگاه دیپلماسی

حجت الاسلام سید مهدی طباطبایی:

نباید از تریبون های دینی سوء استفاده شود

دکتر سقائیان نژاد مطرح کرد

ایجاد درآمد پایدار و تقویت 
سرمایه گذاری اولویت شهرداری قم

شهردار قم گفت: با توجه به نیازها و کمبودهای شهر قم، برای رفع مشکلات و توسعه 
امکانات شهری تقویت بسترهای سرمایه گذاری و ایجاد درآمدهای پایدار در اولویت نخست 

شهرداری است.
دکتر سقائیان نژاد در دویستمین جلسه رسمی و علنی شورای شهر قم، با اشاره به 
نیازمندی ها و امکانات موجود شهر قم اظهار کرد: با توجه به محدودیت منابع و امکانات 
شهرداری باید با تکیه بر توان بخش خصوصی بخشی از کمبودهای شهری را برطرف کنیم. 
وی با تاکید بر اینکه تقویت بسترهای سرمایه گذاری جزو اولویت های اصلی شهرداری قم 
است، افزود: طی یك سال اخیر شاهد افزایش اقبال بخش خصوصی به سرمایه گذاری در شهر 
قم بوده ایم و این امر به دلیل تهیه بسته های حمایتی و رویکرد همکاری مدیریت شهری بوده 
است. شهردار قم با بیان اینکه شهرداری برای جذب سرمایه گذاران از ظرفیت های مختلف 
خود استفاده می کند، گفت: سعی داریم با بکارگیری این راهکارهای مختلف و با تکیه بر 

ظرفیت های بیرونی، بخش قابل توجهی از اهداف شهری را به نتیجه برسانیم.
حمایت از پایان نامه های حوزه معماری و شهرسازی قم

دکتر سقائیان نژاد همچنین در دیدار پروفسور ژوآنی اسپالا معمار برجسته شهرسازی 
گفت: تلفیق بین سنت و مدرنیسم در کشورهایی مثل ایران یکی از مشکلات است.

وی با اشاره به راه اندازی مجدد سازمان نو سازی و بهسازی اطراف حرم مطهر اظهار 
کرد: با توجه به دغدغه ای که نسبت به بافت های فرسوده شهری قم وجود دارد با حضور 
کارشناسان معماری و شهرسازی این سازمان احیا شده و سعی در گسترش برنامه های 
این سازمان داریم. سقائیان نژاد خاطرنشان کرد: این سازمان احیای بافت های تاریخی را در 
دستور کار دارد و در جلسات مشترك با کارشناسان نیازها را در میان گذاشته و راهکارهای 
رفع مشکلات را مورد بررسی قرار می دهند. وی با اشاره به وجود بافت های تاریخی متعدد 
در قم، خطاب به پروفسور اسپالا خاطرنشان کرد: از ظرفیت کارشناسان برجسته ای هم 
چون شما در حوزه معماری و شهرسازی در قم استفاده خواهیم کرد. سقائیان نژاد با اشاره 
به توجه شهرداری به مسایل زیست محیطی، خاطرنشان کرد: سرانه فضای سبز قم 15 

مترمربع به ازای هر شهروند است و در برنامه پنج ساله قرار است به 30 متر برسد.
وی با اشاره به پیش بینی آب و پساب برای توسعه فضای سبز گفت: برنامه داریم سالانه 
2.5 تا 3 مترمربع به سرانه فضای سبز شهر اضافه کنیم. به این ترتیب بین 350 تا 400 
هکتار سالانه کاشت فضای سبز در شهر خواهیم داشت. شهردار قم گفت: استاندارد فضای 

سبز قم حدود 30 مترمربع است که طی سال های آینده به آن می رسیم.
وی با تاکید بر حمایت از پایان نامه های حوزه معماری و شهرسازی قم اظهار کرد: 
همکاری مشترك با دانشگاه ها و ایجاد تعامل علمی بین قم و شهرهای پیشرفته را در حوزه 
معماری و شهرسازی در دستور کار داریم. سقائیان نژاد با تاکید بر اینکه بین واقعیت و ایده 
آل ها باید معادله ساخت گفت: باید در شهر بین ایده آل ها و واقعیت ها تعادل برقرار کرد.

معاون شهردار قم اعلام کرد

 اتخاذ تمهیدات لازم جهت ارایه خدمات 
مطلوب به عزاداران حسینی

معاون شهردار قم گفت: تمام امکانات لازم در شهر فراهم و تدابیر لازم اندیشیده شده 
تا خدمات رسانی مطلوبی در ایام عزاداری امام حسین )ع( به زائران و مجاوران کریمه اهل 

بیت )س( داشته باشیم.
سیدامیر سامع با اشاره به فرارسیدن ایام محرم و عزاداری اباعبدالله الحسین )ع( 
اظهار کرد: با فرا رسیدن ایام سوگواری سرور و سالار شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین 
)ع( در راستای ارتقای کمی و کیفی سطح ارائه خدمات به عزاداران، زائران و مجاوران 
کریمه اهل بیت )س(، شهرداری قم در قالب کمیته های 10 گانه و ستادهای هشت گانه 
خدمات رسانی در سطح مناطق را در دستور کار قرار داده است. وی با اشاره به فضاسازی 
های صورت گرفته در شهر خاطرنشان کرد: سیاه پوش کردن سطح شهر به صورت کامل 
و جامع، در معابر، شوارع، میادین و همچنین برپایی خیمه های عزاداری در مبادی ورودی 
شهر در سطح مناطق هشتگانه در آستانه این ایام انجام شده است. معاون خدمات شهری و 
امور اجتماعی شهرداری قم بازدیدهای مکرر از هیئات و مساجد توسط کارشناسان سازمان 
آتش نشانی و خدمات ایمنی را مورد توجه قرار داد و افزود: این بازدیدها در راستای افزایش 
ضریب ایمنی و پیشگیری از بروز حریق در مساجد، تکایا و هیات های مذهبی و ایمن سازی 
مکان های مذکور صورت گرفته است. وی خاطرنشان کرد: در بازدیدهای انجام شده اقدامات 
کارشناسی در زمینه پیشگیری از بروز حریق، خطرات احتمالی برای عزاداران، آموزش های 
ایمنی مبنی بر رعایت اصول و ضوابط ایمنی برق و مراکز طبخ غذا صورت می پذیرد. سامع با 
بیان اینکه ساماندهی موارد مربوط به نصب بنرها و تبلیغات در سطح شهر قم انجام می شود، 
گفت: در ایستگاه های صلواتی بحث های مربوط به سیستم یکپارچه مدیریت پسماند در 
راستای کنترل نظم، نظافت و پاکیزگی محیط شهری صورت می گیرد. وی با تاکید بر 
اینکه هماهنگی لازم در خصوص کنترل موارد ایمنی و ترافیکی، نظم و نظافت شهری و 
تدابیر پیشگیرانه از قبیل تهیه مخازن کارتن پلاست و کیسه های زباله در محوطه پیرامون 
ایستگاه های صلواتی با همکاری و مشارکت متولیان ایستگاه های صلواتی صورت پذیرفته 
است، افزود: ماشین آلات مکانیزه خدمات شهری و پرسنل نیز در این ایام به طورهمه  جانبه 
آماده باش هستند تا به طور مطلوب بحث های خدمت رسانی به عزاداران اباعبدالله الحسین 
)ع( و ایجاد نظم و انضباط شهری را شاهد باشیم. معاون شهردار قم با اشاره به آماده سازی، 
نظافت، پاکسازی و مناسب سازی پیرامون مساجد و تکایا از خاك، نخاله و پسماندهای 
فعالیت های عمرانی و لایروبی انهار خاطرنشان کرد: کنترل آبگرفتگی ها در محوطه های 
پیرامون هیئات، مساجد و شست وشوی جداول را از اقدامات دیگر ایام محرم است. وی 
گفت: با توجه به افزایش میزان تولید زباله در ایام ماه محرم به ویژه تاسوعا و عاشورای 
حسینی با ابلاغ به پیمانکاران تدابیر لازم مبنی بر افزایش ماشین آلات مکانیزه و افزایش 
نیروهای پاکبان صورت گرفته است. سامع با اشاره به بحث متحدالشکل کردن و ساماندهی 
سیاه پوش معابر،  میادین و شوارع گفت: اکیپ های سد معبر و تخلفات شهری در راستای 
پیشگیری از معضلات و آسیب های اجتماعی در سطح مناطق هشت گانه با محوریت 
پیرامون حرم کریمه اهل بیت )س( و مسجد مقدس جمکران در این ایام آماده باش هستند.

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم خبرداد

نصب نمادهای عاشورایی 
در سطح مناطق هشتگانه شهر قم

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم گفت: همزمان با آغاز ماه محرم ضمن 
فضاسازی شهری و سیاه پوش کردن معابر و محوطه های شهر، نمادهایی متناسب با این ایام 

در سطح شهر نصب شده است.
وحید وزیری راد با اشاره به فرا رسیدن ماه محرم و عزاداری سرور و سالار شهیدان 
اباعبدالله الحسین )علیه  السلام(، اظهار کرد: همزمان با این ایام شهر قم با پوشیدن رخت 
عزا و ماتم، با شور و شوق حسینی و سرشار از حزن و اندوه به استقبال ماه محرم رفته است.

وی به فضاسازی و آماده سازی مساجد، تکایا و حسینیه ها توسط شهروندان اشاره 
نمود و گفت: تعویض پرچم های الوان رنگی میادین اصلی شهر با پرچم های سیاه، تبلیغات 
محیطی متناسب با ایام محرم و نصب پرچم های عزاداری، سیاه پوش کردن میادین و 
بلوارهای سطح شهر، نصب بنرهای مناسبتی و نصب بنرهای ایام محرم با هدف انتقال 
مفاهیم ناب عاشورای حسینی به شهروندان از جمله اقدامات انجام شده همزمان با ماه 
محرم می باشد. مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم افزود: این اقدام نقش بسزایی 
در همگون و همسان سازی محیط شهری با رویدادهای مذهبی در این ایام دارد و نشانگر 
فرهنگ دینی و اعتقادی شهر و جامعه است و زمینه رشد و تعالی جامعه را به سمت 
معنویات فراهم می کند. وی با اشاره به نمادهای نصب شده در سطح شهر همزمان با ایام 

محرم، گفت: نماد سقا و کتل همزمان با این ایام در میدان آستانه نصب شده است.
وزیری راد افزود: طراحی المان های سقا و کتل از اردیبهشت ماه امسال توسط 
هنرمندان آغاز و با آغاز ماه محرم در میدان آستانه قم نصب شد. وی با بیان اینکه علاوه بر 
نصب المان در نقاط مختلف شهر، تبلیغات محیطی نیز در سطح شهر قم اجرا شده است 
افزود: شهرداری قم در راستای زنده نگه داشتن نهضت حسینی و قیام عاشورا ضمن نصب 
بنر در عرشه پل ها و معابر اصلی، در راستای خدمات رسانی بیشتر به عزاداران حسینی 

اقدام به توزیع پرچم مشکی به مناطق هشت گانه نموده است.

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم تاکید کرد

لزوم رعایت حفظ نظافت شهری 
در برپایی مراسم عزاداری

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم بر لزوم همکاری و توجه ویژه ی 
شهروندان به حفظ نظافت شهر در ایام محرم و توزیع نذورات تاکید کرد.

سید عبدالله میرابراهیمی با فرا رسیدن ایام عزاداری محرم و توزیع نذورات توسط شهروندان 
در سطح شهر گفت: مردم باید به رعایت حقوق شهروندان و حفظ بهداشت و نظافت شهر 
توجه جدی داشته باشند، چرا که پاکیزگی نشانه  ایمان و رعایت آن برای مسلمانان واجب است 
و مردم باید در برگزاری مراسم ها، ضمن تکریم مقام شامخ بزرگان دین، زیبایی چهره ی شهر 
را حفظ کنند. وی به همکاری مردم با شهرداری در حفظ نظافت شهر در مناسبات مختلف 
ملی و مذهبی در طول سال اشاره کرد و گفت: این همکاری ها تا حد مطلوب فاصله دارد و بر 
حفظ نظافت تمام خیابان ها و معابر سطح شهر به خصوص معابر فرعی و محله ها تاکید کرد. 
سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: افرادی که در ایام محرم و صفر اقدام 
به توزیع نذری در مساجد و تکیه ها می کنند، بهتر است برای حفظ نظافت شهر و جلوگیری 
از نازیبا شدن آن، تعدادی پاکت و سطل زباله در مقابل این مکان ها قرار دهند تا شهروندان 
پس از پذیرایی، ظروف خالی خود را در پاکت های زباله بریزند. وی  با بیان اینکه در سنوات 
گذشته نیروهای پاکبان، زحمات بسیاری را برای جمع آوری زباله های ریخته شده در سطح 
شهر متحمل شده اند، از شهروندان خواست با حفظ نظافت و زیبایی شهر، شهرداری را در 

ارائه ی خدمات بهتر و ارزنده تر به شهروندان یاری نمایند. 

استیضاح علی اصغر فانی از آن نظر یکی از جالب ترین پدیده های 
پارلمانی در سال های اخیر به شمار می رود که هم اصولگرایان مجلس 
نهم و هم اصلاح طلبان مجلس دهم برای استیضاح او تلاش کردند اما 

هر دو طیف تاکنون ناکام بوده اند.
از اولین روزهای آغاز به کار مجلس دهم، برخی نمایندگان عمدتا 
اصلاح طلب مجلس، از رئیس جمهور خواستند تا نسبت به ترمیم 
کابینه خود اقدام کند. در این میان نام برخی وزرایی که در فهرست 
تغییرات موردنظر بود هم به گوش می رسید. چهره هایی چون محمود 
گودرزی وزیر ورزش و جوانان، علی اصغر فانی وزیر آموزش و پرورش، 
محمدرضا نعمت زاده وزیر صنعت، معدن و تجارت و حتی عبدالرضا 

رحمانی فضلی، وزیر کشور.
پاسخ روحانی به این مطالبات البته سکوت بود و در نهایت، پس 
از چند ماه، تغییرات کابینه محدود ماند به تغییر معاونت پارلمانی و 
معاونت حقوقی ریاست جمهوری. از میان استانداران نیز تنها استاندار 
خوزستان تغییر کرد و حتی زمزمه ها درباره تغییر دوباره معاون 

سیاسی وزارت کشور نیز به جایی نرسید.
درست در چنین شرایطی بود که برخی نمایندگان مجلس دهم 
با وجود تفاوت گرایش سیاسی نسبت به نمایندگان دوره نهم، موضوع 
استیضاح علی اصغر فانی را پی گرفتند. استیضاحی که گفته می شود 

پشت پرده های سیاسی دارد.

فانی، رویین تن در برابر دوره نهمی ها
استیضاح فانی چه در مجلس نهم و چه مجلس دهم مسیری 
پر پیچ و خم را طی کرده است. در مجلس قبل و آن هنگام که 
منتقدان روحانی به دنبال به نتیجه رساندن دومین استیضاح وزرای 
کابینه اعتدال بودند، فانی دو کارت زرد گرفت. یکی در 31 فروردین و 
دیگری 7 بهمن 1393. این دو کارت زرد باعث شد تا منتقدان برای 
به نتیجه رسیدن استیضاح فانی امیدوار شوند. چنین بود که طرح 
استیضاح او با استناد به 10 دلیل، با 64 امضا به هیئت رئیسه تقدیم 
شد اما اعلام وصول نشد. درست مانند همان اتفاقی که هفته گذشته 

در مجلس دهم افتاد.
ماجرا از این قرار بود که با وجود اعلام تاریخ جلسه استیضاح فانی 

در خرداد سال گذشته، ناگهان هیات رئیسه تاکید کرد که طرح 
استیضاح باید به کمیسیون آموزش برود و سپس در صحن علنی 
مطرح شود. کمی بعد، نایب رئیس مجلس اعلام کرد که موضوع 
استیضاح کان لم یکن شده است. پس از رفت و برگشت های فراوان 
امضای نمایندگان استیضاح کننده، بار دیگر موضوع استیضاح در 
دستورکار قرار گرفت و با وجود همه رایزنی ها، صبح چهارشنبه 3 
تیر 1394، جلسه استیضاح علی اصغر فانی برگزار شد. استیضاحی 
که سرانجام با 76 رأی موافق، 167 رأی مخالف و 13 رأی ممتنع از 
مجموع 256، رأی نیاورده و علی اصغر فانی به عنوان وزیر آموزش و 

پرورش در سمت خود باقی ماند.

تکرار سناریوی استیضاح، این بار در مجلس دهم
بار برخی  این  از آن حوادث در مجلس نهم،  یک سال بعد 
نمایندگان مجلس دهم بار دیگر بر طبل استیضاح کوبیدند. کمیسیون 
آموزش و تحقیقات مجلس کاهش راندمان آموزشی و پرورشی، عدم 
توجه به شعار اقتصاد مقاومتی، بی توجهی به مدارس روستایی، اجرایی 
نشدن نظام هماهنگ پرداخت حقوق و نگاه جناحی و باندی در عزل 
و نصب مدیریت ها را از جمله مهمترین سرفصل های طرح استیضاح 
فانی برشمرد. امضاهای پای استیضاح فانی ابتدا 67 امضا بود که 
هرچند گفته می شود به 50 امضا کاهش یافته اما هنوز قابلیت طرح 

در مجلس را دارد.
نکته جالب اینجاست که برخی اعضای فراکسیون امید مجلس 
که با شعار حمایت از دولت روحانی رأی آورده بودند، استیضاح وزیر 
آموزش و پرورش او را پیگیری می کنند. محمدعلی وکیلی نماینده 
مردم تهران شاخص ترین چهره اصلاح طلب مدافع استیضاح فانی 
به شمار می رود. او درباره موضع فراکسیون امید نسبت به استیضاح 
فانی به باشگاه خبرنگاران جوان گفته بود: »فراکسیون امید هر نوع 
استیضاح و تحقیق و تفحص را پیش از آن که به صحن ارائه شود، 
ابتدا در فراکسیون جمع بندی کرده و آن را مبنای کار قرار خواهد داد 
که این رویه در حال حاضر به مصوبه فراکسیون تبدیل شده است. 
استیضاح فانی یک نوبت در فراکسیون امید مطرح شد و در آن مقطع 
فراکسیون مخالفت خود را اعلام کرد این درحالی است که طرح 

استیضاح فانی دوباره احیا و مجددا به جریان افتاده است که ضرورت 
دارد فراکسیون برای جمع بندی دوباره در این رابطه تصمیم گیری 
کند.« با این وجود بهرام پارسایی دیگر عضو فراکسیون امید مجلس 
به روزنامه آرمان گفته است: »در جریان کلید خوردن نخستین 
استیضاح مجلس دهم یعنی استیضاح وزیر آموزش و پرورش که 
قرار است اعلام وصول شود، چند نکته مطرح است. نخست این که 
فراکسیون امید مجلس که در برگیرنده نمایندگان اصلاح طلب، میانه 
رو و اعتدالگراست ضمن تاکید بر اولویت قرار دادن وظایف نمایندگی 
در موضوعات مختلف و اهتمام بر پیشبرد امور از طریق چارچوب های 
قانونی و تعیین شده در بهارستان، تعامل و گشودن باب مذاکره با 
دولت یازدهم را یکی از اهداف خود مقرر کرده و در تلاش است تا 
حد امکان این رویکرد را در برخورد با دولت مبنا قرار دهد. بر اساس 
این رویکرد است که فراکسیون امید از همان ابتدا اعلام کرد که 
گزینه اش استیضاح نیست و اعضای فراکسیون ترجیح می دهند که 
گزینه های دیگری همچون ارائه پیشنهاد و طرح ها به وزارتخانه ها را در 
دستور کار قرار دهد. دوم این که نمایندگان اصلاح طلب و اعتدالگرای 
مجلس در تلاش هستند تا با رایزنی و مذاکره با سایر نمایندگان، در 
ماه های باقیمانده به عمر دولت به کمک قوه مجریه بروند اما با این همه 
استیضاح حق نمایندگان است، گرچه فراکسیون امید تا به اینجا 
قصدی برای استیضاح ندارد و چند نماینده ای که خواستار پاسخگویی 

وزیر آموزش و پرورش بودند هم امضاهای خود را پس گرفتند.«

میانجی گری، راهکاری تکراری برای استیضاحی تکراری
به عقیده مخالفان استیضاح فانی، برکناری او آن هم در مجلسی 
که گفته می شود اکثریت آن همسو با دولت است، پیام خوبی برای 
دولتمردان و بدنه اجتماعی حامی آن ندارد؛ آن هم درحالی که تنها 
هفت ماه تا برگزاری انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم زمان باقی 
است. شاید برای همین است که ساعاتی پیش از برگزاری جلسه 
روز یکشنبه مجلس - جلسه ای که در آن قرار بود طرح استیضاح 
فانی اعلام وصول شود - اکبر رنجبرزاده عضو هیئت رئیسه مجلس 
از تشکیل کمیته  میانجیگری برای بررسی استیضاح فانی خبر داد. 
راهکاری که در مجلس قبل نیز پی گرفته شد اما در نهایت نتوانست 

جلوی برگزاری جلسه استیضاح را بگیرد.
که  داد  برگزاری جلسه ای خبر  از  مهر  همزمان، خبرگزاری 
منتهی به این تصمیم شده است. براساس گزارش این خبرگزاری، 
در این جلسه 15 نفر از استیضاح کنندگان وزیر آموزش و پرورش 
و معاون پارلمانی وزیر و برخی اعضای هیئت رئیسه حضور یافتند. 
درخواست کنندگان استیضاح وزیر آموزش و پرورش ایرادات خود را 
پیرامون دانشگاه فرهنگیان، صندوق ذخیره فرهنگیان، برخی معاونان 
وزیر و برخی انتصابات در استانها بیان کردند. پس از این جلسه دو 
ساعته مقرر شد فعلا اعلام وصول استیضاح وزیر آموزش و پرورش 
منتفی شود. همچنین مقرر شد کمیته ای متشکل از 3 نفر از روسای 
وزارت آموزش و پرورش و 3 نفر از نمایندگان موضوعات مطروحه در 
استیضاح را مورد بررسی قرار داده و برای حل مشکلات مورد نظر 

نمایندگان به نوعی میانجیگری کنند.
اما برای اینکه موضوع میانجی گیری این بار به نتیجه برسد، گویا 
بزرگان دولت مصمم هستند. در همین راستا روز یکشنبه فاطمه 
سعیدی، عضو هیئت رئیسه فراکسیون امید از جلسه سخنگوی دولت 
با این فراکسیون خبر داد و گفت: آقای نوبخت گفته  است تا تعیین 
تکلیف مسئله استیضاح با وقوع هر تغییری در بین مدیران آموزش و 

پرورش در کلیه سطوح برخورد خواهد شد.

استیضاح فانی، پایانی بر ماه عسل پاستور و بهارستان
با  دیگر  بار  پرورش  و  آموزش  ساله  وزیر 62  ابقای  موضوع 
میانجی گری و مذاکرات پارلمانی دولت و مجلس گره خورده است که 
آزمونی سخت برای معاونت پارلمانی ریاست جمهوری به شمار می رود.

اگر بهارستانی ها بتوانند جلسه استیضاح فانی را برگزار کرده و او را 
برکنار کنند، ماه عسل آنها با پاستور خیلی زود و تنها پس از چهار ماه 
به پایان خواهد رسید؛ اما اگر این جلسه برگزار نشود و یا سرنوشت 
استیضاح در مجلس نهم تکرار شود، آنگاه می توان پیش بینی کرد که 
پرونده تغییرات کابینه در دولت یازدهم برای همیشه بسته شده و باید 
منتظر معرفی سرنوشت انتخابات دوازدهم و معرفی کابینه تازه بود و 
دید که هیأت دولت در سال آتی چطور ترکیب خود را با مطالبات 

مجلس دهم تطبیق خواهد داد.

ماه عسل پاستور-بهارستان به پایان می رسد؟

میانجی گری 3+3 در اولین پرونده استیضاح
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خردمندترینِ مردمان ، كسانى اند ت

كه بیشتر در پایان كارها بیندیشند

سه شنبه - 13 مهرماه 1395 - سال نوزدهم - شماره  4115

اهداء خون توسط فرمانده
 وکارکنان انتظامی استان قم

دیدار بازرسان اعزامی ناجا
با حضرت آیت الله العظمی علوی گرگانی

دیدار رئیس دانشگاه علوم پزشکی 
با فرمانده انتظامی استان قم

 مراسم مانور شهری 
موتورسیکلت سواران قانونمند

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه حرکت تکاملی در نیروی انتظامی 
مشهود است، گفت: اقتدار نیروهای نظامی 

امری ضروری است.
دکتر علی لاریجانی صبح دیروز در جلسه 
مشترک شورای اداری استان و فرماندهان و 
مدیران فرماندهی انتظامی استان قم با اشاره 
به اینکه در طول تاریخ کمترین حادثه ای 
مثل حادثه عاشورا اثرگذار بوده است، اظهار 
داشت: جنگ های زیادی درجهان رخ داده 
که در زندگی متعارف انسان ها به عنوان واقعه 

تاریخی از آن یاد می شود.
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه جنگ های تاریخی، انقلاب درونی در 
انسان ها ایجاد نمی کنند، افزود: حادثه عاشورا 
انقلابی درونی در انسان ها و بشریت ایجاد 
می کند و تنها مختص شیعه نیست، عاشورا 
انقلابی درونی است برای کسانی که به آن 

نزدیک می شوند.
عاشورا  واقعه  اینکه  به  اشاره  با  وی 
حادثه ای عمیق و تحول آفرین است، تصریح 
کرد: شکستن حریم ولایت نابودی دشمنان 
حریم  باید  هم  امروز  و  دارد  همراه  به  را 
اهل بیت )ع( و ولایت را نگه داشت؛ کمال 
انسان ها نیز بعد دیگری از پاسداشت ولی الله 
است و واقعه عاشورا بصیرت برای انسان ها 

به همراه دارد.
دکتر لاریجانی با تأکید براینکه کسانی 
که حریم ولایت را رعایت نمی کنند، مشمول 
غضب الهی می شوند، گفت: در برهه کنونی 
نگه  را  واقعه  این  حرمت  که  کسانی  نیز 
نداشتند، زمین خوردند، جنگ تحمیلی نیز 
با بی حرمتی بعثی ها به محبان اهل بیت )ع( 
همراه بود، از همین رو سرنوشت شومی پیدا 

کردند.
داعش و جبهه النصره از صفحه روزگار 

حذف خواهند شد
رئیس قوه مقننه با بیان اینکه تردید 
جبهه  و  داعش  موذی  موجودات  ندارم 
اهل بیت  به  را  بدترین توهین  النصره که 
)ع( و محبان آن ها دارند، با وضع عجیبی 
از صفحه روزگار حذف خواهند شد، اظهار 
داشت: امروزه جریان وسیع بین المللی به  
دنبال حفظ جریان تروریسم در منطقه است 
درحالی که به دروغ می گویند می خواهند با 

جریان تروریسم مقابله کنند.
وی با اشاره به اینکه مکرراً شنیده ایم 
آمریکایی ها گفته اند می خواهند با کشورهای 
منطقه هم پیمانانی برای مبارزه با تروریسم 
 60 راستا  این  در  گفت:  باشند،  داشته 
کشور در این هم پیمانی ها شرکت دارند 
و دو سال است به اسم تروریسم در عراق 
مبارزه می کنند اما حاصل چه بوده؟! اگر 
حمایت های ایران نبود چه زمانی فلوجه 

آزاد می شد؟
اینکه  بر  تأکید  با  مسئول  مقام  این 
به  تروریست ها  از سوی  تعرضی  هیچ گاه 

اسرائیل و عکس این مسئله هم دیده نشده 
است، عنوان کرد: آتش تروریسم را خودشان 
را خاموش  آن  نمی خواهند  و  افروخته اند 
کنند، حرف هایی که برای مبارزه با تروریسم 

می زنند خلاف واقع است.
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه جریان خبیث چندرویی در منطقه 
ایجاد شده که با حمایت برخی برای مبارزه 
با اسلام واقعی و پیروان اهل بیت )ع( ایجاد 
شده و به سرنوشت شومی دچار خواهد شد، 
خاطرنشان کرد: امروز ایران به خاطر محبت 
دنیا  را در  اهل بیت )ع( جریان سرافرازی 
به وجود آورده و امنیت و اقتدار دارد این در 
حالی است که در کشورهای منطقه ناامنی 

است.
رئیس قوه مقننه با اشاره به اینکه در 
سال های اخیر در مجلس با چشمی بینا 
برای بنیه دفاعی تمهیدات ویژه ای اندیشیده 
ایران  برای  امنیت  داد:  ادامه  است،  شده 
موضوعی استراتژیک است و موضوعی ثانوی 
با  باید  امنیت را  و فرعی نیست، موضوع 
جدیت دنبال کرد و اقتدار نیروهای نظامی 

امری ضروری است.

باید امنیت با آداب آن در قم رخ دهد
را  امنیت  باید  براینکه  تأکید  با  وی 
به عنوان زمینه آبادانی و آرامش مردم مورد 
توجه قرار داد، اظهار داشت: علاوه بر امنیت، 
احساس امنیت نیز در قم وجود دارد، قم 
مکان مقدسی است که باید امنیت با آداب 

آن رخ دهد.
به گفته لاریجانی، آرامش در قم فراگیر 
در  باید  ارگان ها  و  دستگاه ها  همه  است؛ 
پایداری این امنیت گام بردارند و نیروهای 
نظامی را همراهی کنند، عملکرد پلیس 
امروز قابل ارزیابی است و می توان شاهد 

حرکت تکاملی در نیروهای نظامی بود.
رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به اینکه این دیدگاه که باید سازمانی ایجاد 
شود که انسان ها در آن توسعه فکری پیدا 
کنند نگاهی درست است، گفت: باید در 
کشور همه در مقابل تولید و تقویت امنیت 
احساس مسئولیت کنند، باید این تفکر در 

کشور جا بیفتد و همه به آن پایبند باشند.
انتظامی  نیروی  اینکه  بیان  با  وی 
مأموریت های زیادی دارد، افزود: این ارگان با 
توجه به گستره فعالیت ها و وظایف، نیازمند 
ورزیدگی خاصی است، خوشبختانه نیروی 
انتظامی مسیر تکاملی را طی می کند و 
در مختصات امروز ایران که نیازمند پرش 
اقتصادی قوی هستیم، نقش نیروی انتظامی 
برای اجرای قانون، ایجاد آرامش و تکیه گاه 

مردم بودن، بسیار مهم است.
دکتر لاریجانی مسئله قاچاق در کشور 
را به  عنوان عارضه بسیار بد معرفی کرد و 
گفت: کارهای بسیاری در مقابله با قاچاق 
کالا در کشور انجام شده و میزان آن از 20 

میلیارد دلار به 15 میلیارد دلار رسیده است.
انتظامی  نیروی  اینکه  به  اشاره  با  وی 
در زمینه مبارزه با قاچاق کالا نقش مهمی 
دارد، تصریح کرد: تحقق اقتصاد مقاومتی در 
گرو مقابله جدی با پدیده قاچاق کالا است، 
پا  روی  نمی تواند  قاچاق  وجود  با  صنایع 
بمانند از همین رو مقابله با قاچاق کالا یکی 
از اقدامات و مأموریت های مهم پلیس است.

باید از مزیت های قم 
به خوبی استفاده شود

 وی همچنین با اشاره به شرایط استان 
قم اظهار داشت: برای استان قم مزیت های 
مختلفی وجود دارد که باید از آن ها به خوبی 
استفاده شود باید افقی برای این مسئله مورد 

نظر باشد.
دکتر لاریجانی با تاکید بر لزوم توجه به 
توریسم مذهبی افزود: قم می تواند قطب 
صنعتی شود چون ظرفیت های زیادی دارد، 
قم برای تحقق چشم انداز باید تکان جدی 

بخورد و در این راستا گام بردارد.
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان 
اعتباری  خطوط  از  باید  استان ها  اینکه 
ادامه  کنند،  استفاده  خارجی  بانک های 
داد:  باید کمیته ای برای جذب سرمایه های 

خارجی در قم تعریف کرد.

فرمانده انتظامی استان قم:
همه دستگاهها درارتقاء

امنیت سهیم شوند
در  نیز  قم  استان  انتظامی  فرمانده 
اینکه تعاملات سیاسی،  بیان  با  سخنانی 
رقابت بین احزاب و مشارکت بین مردم در 
سطوح مختلف، تبادلات اقتصادی و چرخه 
تجارت در سایه امنیت امکان پذیر است، 
مشارکت  و  کمک  نیازمند  امنیت  گفت: 
دستگاه ها در بخش های سیاسی، اجتماعی 
و فرهنگی است که باید به کمک تامین 

کننده های امنیت بیایند.
سردار  »کاظم مجتبایی« گفت: قبل از 
انقلاب امنیت کشور به صورت پادگانی بود 

ولی امروز در دنیا این رفتار را بر نمی تابند.
فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: 
امنیت با همکاری سایر دستگاه ها و مبتنی 
بر شاخص های مردم پایه و بهره گیری از 
سطوح مختلف اجتماع محقق می شود که 
ما به دنبال آن بوده و شاهد نتایج مثبت بوده 
ایم و البته دستگاه ها نیز کمک کردند و من 
قدرشناسی می کنم. سردار مجتبایی افزود: 
باید در سطح استان شرایطی فراهم شود تا 
هر دستگاهی سهم خود را از امنیت شناخته 

و در امنیت پایدار پلیس را یاری دهند.
وی ادامه داد: با تلاش پلیس قم طی یک 
سال گذشته 95 باند سرقت و 35 باند مواد 
مخدر منهدم و همچنین انجام 280 هزار 
عملیات پلیسی و 14 هزار پرونده مشاوره 
در کلانتری های استان به مصالحه انجامیده 

است.

این  گفت:  استان  انتظامی  فرمانده 
موفقیت ها در آمار باعث افتخار است اما 
امنیت ذهنی و روانی مردم بسیار با اهمیت 
است و مهم این است که مردم احساس 

امنیت داشته باشند.
سردار مجتبایی افزود: بحمدالله بر اساس 
نظر سنجی ناجا خوشبختانه از نظر اعتماد 
مردم به پلیس و احساس امنیت، پلیس 
قم در مقام اول تا سوم در کشور قرار دارد. 
اینکه  با بیان  انتظامی استان قم  فرمانده 
پلیس قم دانش محور  و منطق مدار بوده 
و ارتباط قوی با مراکز حوزوی دارد، گفت: 
در فرماندهی انتظامی استان، کارکنان در 
یک فضای دوستانه و منطقی کار می کنند 
و مسئولان انتظامی استان در تلاش هستند 

تا از ارزش ها دفاع و پاسداری کنند.

استاندار قم:
توفیقات استان قم با همدلی و 

همزبانی بدست آمده است
به  اشاره  با  نیز در جلسه  استاندار قم 
تاکیدات رهبر معظم انقلاب مبنی بر وحدت 
و همدلی در جامعه اظهار داشت: توفیقات 
استان با همدلی و همزبانی بدست آمده 
است. سید مهدی صادقی طی سخنانی با 
تسلیت ایام سوگواری اباعبدالله الحسین و 
گرامیداشت هفته ی ناجا، از تلاش نیروی 
استان  امنیت  و  نظم  تامین  در  انتظامی 
قدردانی کرد. استاندار قم با اشاره به تلاش 
ایجاد  برای  استان  مدیریت  ی  مجموعه 
هم افزایی و همدلی در استان گفت: همه 
به دنبال یك هدف و استفاده حداکثری از 
امکانات در جهت خدمت رسانی بهتر به 

مردم هستیم.
با بیان  نماینده عالی دولت در استان 
اینکه در مسیر خدمت به مردم باید نگاه 
انتفاع عمومی و ملی حاکم باشد، بر تقویت 
این نگاه در طول دوران مدیریتی خود اشاره 
و تصریح کرد: با استفاده از این شیوه به 
دنبال پیاده سازی و تحقق اهداف و برنامه 
های دولت به ویژه در سیاست های اقتصاد 
مقاومتی هستیم. وی با اشاره به تاکیدات 
رهبر معظم انقلاب مبنی بر ضرورت توجه 
به وحدت و همدلی در جامعه این مهم را 
سرلوحه ی کار دستگاه های دولتی استان 
دانست و خاطرنشان کرد: اگر توفیقاتی در 
استان داشته ایم در گرو همین همدلی و 
همزبانی بوده است. تجلیل از خیرین امنیت 
صد  زمین  قطعه  دو  اسناد  اهداء  و  ساز 
هکتاری و 3500 متر مربعی برای ساخت 
یگان ویژه و پلیس راهور فرماندهی انتظامی 
و  سیکلت  موتور  دستگاه  و 110  استان 
همچنین رونمایی از سند هویتی سروان 
شهید خدایار یوسفی فرد از دیگر برنامه های 
این مراسم بود که با حضور استاندار قم و 
دکتر لاریجانی و فرمانده ناجای قم برگزار 

گردید.

دکترلاریجانی در جلسه مشترک شورای اداری و انتظامی استان قم:

اقتدار نیروهای نظامی و انتظامی امری ضروری است

هفته ناجا به روایت تصویر

اخبــار

اخبــار

رئیس حفاظت اطلاعات فرماندهی انتظامی استان قم عنوان کرد

هفته ناجا فرصتی برای نمایش 
ظرفیت ها وتوانمندی های پلیس

رئیس حفاظت اطلاعات فرماندهی انتظامی استان قم، هفته ناجا را فرصتی برای به 
نمایش گذاشتن ظرفیت ها و توانمندی های پلیس عنوان کرد.

سرهنگ مسعود متین فر ضمن تبریک هفته نیروی انتظامی به تمامی فرماندهان و 
کارکنان زحمت کش و خدوم و نیز خانواده های آنان، اظهار داشت: بی شک هفته ناجا 
فرصتی خواهد بود تا فرماندهی انتظامی استان بخشی از توانمندی ها و ظرفیت های خود 

را در بین مردم در سطح استان قم به نمایش گذارد.
وی افزود: نیروی انتظامی از اساسی ترین دستگاه ها و نهادهایی است که به واسطه نوع 

وظایف محوله بایستی به کارکردهای اجتماعی توجه بیشتری معطوف کند.
رئیس حفاظت اطلاعات فرماندهی انتظامی استان قم ادامه داد: هر یک از فرماندهان و 
کارکنان می بایست این ویژگی را مدنظر قرار داده و نسبت به خطرات، آسیب ها و تهدیدات 
متصوره در این زمینه هوشیار و همواره به عنوان حصنی مستحکم و نفوذ ناپذیر عمل و با 
تلاش و حرکتی جهادی و نیز در راستای اجرای منویات مقام عظمای ولایت حضرت امام 
خامنه ای عزیز )مدظله العالی( و با الگو گیری از شعار سال مزین شده توسط فرماندهی 
معظم کل قوا )حفظه الله تعالی( به نام اقتصاد مقاومتی، اقدام و عمل بیش از پیش موجبات 

افزایش کار آمدی و اقتدار این نیرو را فراهم آورند.

حضور معاون هماهنگ کننده 
فرماندهی انتظامی استان قم در سامانه 197

معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان قم در سومین روز از هفته ناجا با 
حضور در دفتر نظارت همگانی با 64 نفر از شهروندان به صورت چهره به چهره دیدار و 
گفتگو کرد. شهروندان می توانند جهت بیان مشکل خود به صورت حضوری به آدرس 
خیابان امام جنب کلانتری 17 ساختمان معاونت اجتماعی مراجعه و یا از طریق سامانه 

197 با مسئولان پلیس استان ارتباط برقرار کنند.

حضور و سخنرانی روسای 
کلانتری های قم در مساجد

در سومین روز از هفته ناجا، روسای کلانتری های قم با حضور در مساجد پیرامون 
هشدارهای پلیسی، ارتقاء دانش انتظامی شهروندان و پیشگیری از وقوع جرائم سخنرانی 

کردند.

راه اندازی قطار نظم و دوستی در قم

در سومین روز از هفته ناجا پلیس راه آهن استان قم اقدام به راه اندازی قطار »نظم و 
دوستی« در استان کرد. گفتنی است، این مراسم با حضور تعدادی از دانش آموزان دوره 
ابتدایی مدارس دخترانه »کوثر و پسرانه« میرزای شیرازی به همراه خانواده آنان در یکی از 
واگن های قطار مسافربری برگزار شد و در پایان این مراسم با تعداد 60 عدد بسته فرهنگی 

و پذیرایی به مدعوین اهداء شد.

بازدید دانشجویان 
از پلیس آگاهی استان قم

تعدادی از دانشجویان استان در چهارمین روز از هفته ناجا از پلیس آگاهی استان قم 
بازدید و کارشناسان این پلیس پیرامون قابلیت های استان در بخش جنایی، روش های 

سرقت و راهکارهای پیشگیری از آن مطالبی را ایراد کردند.

فرمانده انتظامی استان قم:

پلیس خادم مردم
صاحب اخلاق دینی و مدافع ارزش هاست

فرمانده انتظامی استان قم گفت: پلیس خادم مردم، صاحب اخلاق دینی و مدافع 
ارزش هاست.

سردار کاظم مجتبایی در همایش طلایه داران فرهنگ ترافیک و همیاران پلیس که 
با حضور شهردار، رئیس حفاظت اطلاعات ارشد انتظامی استان قم و معاون عملیات سپاه 
حضرت علی ابن ابیطالب )ع( در سالن هممایش های شهرداری قم برگزار شد، در ابتدای 
سخنان خود از دستگاه ها و افرادی که برای انضباط ترافیکی و تسهیل عبور و مرور تلاش 

می کنند، قدردانی کرد.
وی با بیان اینکه دو قطب برای تسهیل در عبور و مرور و انضباط ترافیکی سهم بسزایی 
دارند، گفت: یک قطب شهرداری در درون شهر و راه و شهر سازی در برون شهر و قطب 

دیگر پلیس راهور و پلیس راه است.
فرمانده انتظامی استان قم افزود: باید نسبت به افرادی قوانین را راعایت نمی کنند و به 
راحتی به حریم دیگران تجاوز کرده و سوابق متعدد دارند مانند اینکه مجرمی بارها زندانی 
و آزاد شده اما باز تخلف می کند یا مجرمی که چند جرم مرتکب شده است یک ساحت 

عملیاتی، انتظامی و سلبی داشت.
وی با بیان اینکه پلیس با افراد مخل نظم و امنیت برخورد می کند، گفت: بیش از 
90 درصد جامعه ساحت فرهنگی و اجتماعی پلیس را احتیاج دارند تا در زندگی فردی و 

اجتماعی از آسایش و اطمینان لازم برخوردار باشند.
سردار مجتبایی افزود: پلیس قبل انقلاب از ساحت فرهنگی و اجتماعی برخوردار نبود و 
رفتار آن سخت و قهری بود اما بعد از پیروزی انقلاب اسلامی معادله بهم ریخت و علاوه بر 

اقتدار، دارای منطق و اخلاق است.
وی گفت: امروز کارکنان نیروی انتظامی مشکلات مردم را مشکلات خود دانسته و 

ترجیح می دهد در کنارشان باشد و این زیباترین صبغه پلیس است.
فرمانده انتظامی استان قم با تاکید بر اینکه پلیس خادم مردم، صاحب اخلاق دینی و 
مدافع ارزش هاست، افزود: باید قدردان مردم بود، چون این ظرفیت عظیم اجتماعی در 
بسیاری از مواقع راندمان کار پلیس را بالا برده و بدون پرداخت هزینه امنیت تولید می شود.

وی سپس به موضوع همیاران پلیس در قم اشاره کرد و گفت: همیاران پلیس در ایام 
مهمی مانند عید و تابستان به عنوان پلیس در خانواده عمل کرده و حین رانندگی والدین 

تذکر می دهند و این مهم نتایج بسیار خوبی برای کشور داشته است.
سردار مجتبایی با اشاره به وجود بیش از 200 هزار فرهنگ یار و همیار پلیس در قم، 

افزود: اینکه فرزندان به پدر خانواده تذکر می دهند بخشی از قدرت اجتماعی است.
سرهنگ احمد پوربافرانی رئیس پلیس راهور استان قم نیز در ابتدای این همایش با 
اشاره به ارتباط و تعامل پلیس راهور با مجموعه آموزش و پرورش و شهرداری گزارشی از 

فعالیت ها و اقدامات پلیس راهور استان ارائه کرد.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

افزایش 66 درصدی
 رضایت مندی مردم از سامانه 197

فرمانده انتظامی استان قم، از افزایش 66 درصدی رضایت مندی مردم در یک سال 
اخیر از سامانه 197 در استان خبر داد.

سردار کاظم مجتبایی در چهارمین روز از هفته ناجا در حاشیه ملاقات مردمی در 
سامانه 197، اظهار داشت: در یک سال گذشته با بیش از 30 جلسه ملاقات مردمی  بصورت 

حضوری به مشکلات، شکایات و انتقاداتشان رسیدگی شده است.
وی افزود: سامانه 197 یک سامانه ای که مردم انتقاد، پیشنهاد و تقدیر خودشان را به 
پلیس انتقال می دهند و زمانی که حضوری با مردم ارتباط برقرار می کنم، تمام پلیس 
های تخصصی مثل راهنمایی و رانندگی، وظیفه عمومی و پلیس های دیگری از جلمه 
پلیس راه، پلیس آگاهی و دیگر همکاران حضور دارند و همان جا دستور لازم صادر و 

رسیدگی می شود.
سردار مجتبایی ادامه داد: در آمارهایی که طی یک سال گذشته حدود 37 هزار تماس 
تلفنی با سامانه 197 برقرار شده که عمدتاً در زمینه کسب راهنمایی، انتقال خبر و انتقاد 

بوده است که 382 عملیات پلیسی انجام و سریعاً رسیدگی شده است.
وی اعلام کرد: در این 30 جلسه بیش از 2 هزار و هشتصد ملاقات چهره به چهره با 

مردم انجام و به مشکلاتشان رسیدگی شده است.
فرمانده انتظامی استان ابراز داشت: آن چه که موجب خوشحالی است که من در 
هفته نیروی انتظامی اعلام کنم این است که در طول یک سال اخیر، 66 درصد، رضایت 
مندی مردم افزایش پیدا کرده و 14 درصد نارضایتی آنها کمتر شده است، البته ما 
فعالیت های سیستم 197 را به شکل عادی دنبال نمی کنیم، بلکه سامانه دیگری آن 

را کنترل می کند.

استاندار قم:

امنیت استان قم مرهون زحمات
 نیروی انتظامی است

استاندار قم نیز در سامانه 197 پلیس گفت: امنیت استان قم مرهون زحمات نیروی 
انتظامی است.

  مهندس مهدی صادقی اظهار داشت: اگر امنیت اجتماعی هم اکنون در شرایط خوب 
و قابل قبولی است، نتیجه زحمات کارکنان فرماندهی انتظامی استان و دیگر دستگاه های 

ذیربط است.
وی افزود: با توجه به تعدد ماموریت های ناجا، طبیعی است که پلیس بایستی با یک 
ساختار و مدیریت علمی، پژوهشی و کاملًا مدرن و متناسب با نیازمندی ها پیش برود و در 
همین راستا است که مرتباً ساختار سازمان و عملکرد مورد پایش و بررسی قرار می گیرد.

استاندار قم ادامه داد: ارتباط با مردم مورد توجه جدی نیروی انتظامی و استانداری است 
و بزرگترین و محوری ترین هدف نیروی انتظامی برقراری امنیت است.

مهندس صادقی اضافه کرد: سامانه 197 مسیر ارتباطی بسیار خوب و قوی با مردم 
است، این کانال، کانالی است که مردم به راحتی می توانند با همه اعضاء و رده های مختلف 

نیروی انتظامی تماس برقرار و مشکلات و درخواست هایشان را مطرح کنند.
وی بیان داشت: رضایت مردم از رفتار پلیس قم بالا است، خوشبختانه نزدیک به 90 
درصد رضایت مندی وجود دارد و این باعث خوشحالی است و نشان می دهد فرماندهی 
انتظامی استان با دقت، مسئولیت پذیری و حساسیت در مسیر تحقق ماموریت های نیروی 

انتظامی گام برداشته و خیلی خوب عمل کرده است.
استاندار قم خاطرنشان کرد: لازم است همه دستگاه ها و سازمان ها با نیروی انتظامی 
همکاری و همراهی داشته باشند تا انشاء الله این امنیت پایدار را حفظ کنیم و در آینده 

خدشه ای به آن وارد نشود.

رئیس پلیس راهور استان قم:

استان قم باید در فرهنگ ترافیک 
و رعایت قوانین نمونه باشد

رئیس پلیس راهور استان قم گفت: اولویت پلیس راهورقم کاهش تلفات موتورسیکلت 
سواران است.

سرهنگ احمد پوربافرانی در مراسم مانور شهری موتورسیکلت سواران قانونمند، اظهار 
داشت: هدف ما از اجرای این برنامه این است که راکب و سرنشینان موتورسیکلت با استفاده 

ازکلاه ایمنی فرهنگ ترافیک را در سطح شهرترویج کنند. 
سرهنگ پوربافرانی ادامه داد: سهم زیادی از تصادفات جرحی و فوتی استان مربوط به 
راکبان موتور سیکلت است و امیدواریم با استفاده از کلاه ایمنی، ضامن سلامتی خود و 

سرنشینان باشند. 
رئیس پلیس راهور استان اضافه کرد: استان قم باید در فرهنگ ترافیک و رعایت قوانین 

راهنمایی و رانندگی نمونه و الگو برای سایر استان های کشور باشد.


